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روزنامه صبح ایران

رحیمی عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس: 

مهلت چهارماهه FATF به ایران 
نشان دهنده انزوای آمریکاست

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس مهلت چهار ماهه گروه ویژه اقدام مالی به ایران 
را نشان دهنده از دست دادن توان اجماع سازی آمریکا 
علیه ایران عنوان کرد و گفت که انزوای بیشتر آمریکا در 
تصمیمات، تیغ تحریم ها را هم کندتر می کند. علیرضا 

رحیمی با اشاره به تصمیم اخیر گروه ویژه اقدام مالی 
در تمدید تعلیق ایران از فهرست کشورهای مشمول 
اقدامات سخت مقابله ای مالی و بانکی گفت: این تصمیم 
نشان داد آمریکا توان اجماع سازی علیه ایران را از دست 

داده و اعتمادسازی ایران هم آثار غیرقابل ...

اعاده دو لایحه مرتبط با FATF به مجلس

رکن جدید یا بدعتی در فرآیند قانونگذاری

سفیر ایران در عراق:

زائران اربعین پول نقد همراه داشته باشند

بنزین دونرخی در دستور کار نیست

در صورتی که ترک پست نکنند

حبس در انتظار 
مدیران بازنشسته 

امیرحسـین قاضی زاده هاشـمی عضو هیات رئیسـه مجلس گفـت: مدیران بازنشسـته ای کـه در فرصت قانونی 
پسـت های مدیریتی را تـرک نکنند مجازات حبس در انتظارشـان اسـت...
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دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم بر اساس دستور العمل شماره 35780 مورخ 97/7/19 سازمان امور اجتماعی کشور، برای 

ایجاد دو دفتر تسهیل گری و توسعه محلی ، با هدف ارتقا شرایط فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی خانواده های ساکن  در محلات  فرو دست 

و ناکارآمد شهری، از اشخاص حقوقی با شرایط زیر، دعوت به عمل می آورد:

1- سمن ها و موسسات خیریه فعال در زمینه توسعه محلی، کاهش آسیب های اجتماعی و توانمند سازی اجتماعی و اقتصادی

2- جهاد دانشگاهی و مراکز پژوهشی دارای تجربه در حوزه های شهری

3- مهندسان مشاور دارای صلاحیت های مطالعه اقتصادی و اجتماعی ، بافت فرسوده سکونت گاههای غیر رسمی و شهر سازی

اشخاص حقوقی مذکور مستندات ذیل را برای انجام فرآیند ارزیابی صلاحیت ظرف سه روز از تاریخ 1397/8/1 لغایت 1397/8/3به دفتر 

امور اجتماعی و فرهنگی استانداری تحویل نمایند.

-  مدارك مبتنی بر انجام طرح ها و فعالیت های مرتبط از جمله، انجام طرح های پژوهشی ، آموزشی، ایجاد صندوق های توسعه محلی و 

ایجاد اشتغال و کسب و کار خرد طی  5 سال گذشته .

- گردش حساب مالی و مفاصا حساب یك ساله ، اسناد دال بر امور منقول و غیر منقول و اسناد پرداخت حق بیمه شاغلین در مؤسسه .

- اساسنامه و آگاهی ثبت شرکت یا موسسه حقوقی به همراه تصویر روزنامه رسمی آخرین تغییرات و ساختار مصوب اداری و مالی 

شایان ذکر است استانداری بر اساس تفاهم نامه به برگزیدگان نهایی، گواهی صلاحیت با اعتبار سه ساله اعطا خواهد کرد. ضمنا شرح 

وظایف و خدمات دفتر تسهیل گری هنگام دریافت اسناد به متقاضی و یا نماینده قانونی )با ارائه معرفی نامه( ارائه خواهد شد.

فرخوان تأسیس دفتر تسهیل گري و توسعه محلي

دفتر امور اجتماعي و فرهنگي استانداري قم

آگهی فراخوان

لاریجانی نمی تواند 
گزینه اصلاح طلبان باشد 

وزیر راه و شهرسازی که در هفته های اخیر جزو خبرسازترین 
اعضای کابینه دولت دوازدهم بوده و شایعه هایی درباره استیضاح یا 
استعفای وی به طور متناوب مطرح می شد، امروز متن استعفای خود را 
منتشر کرد تا رسما از سمت خود خداحافظی کند؛ البته استعفایی که 
متعلق به یک ماه و نیم قبل است و هنوز رییس جمهور واکنشی به آن 
نشان نداده است.صبح دیروز در  کانال خود در فضای مجازی عباس 

آخوندی وزیر راه و شهرسازی نامه استعفای وی از این سمت ...

معاون شهردار قم با تاکید بر اینکه ما به دنبال دمیدن روح تازه در کالبد بلوار پیامبر اعظم )ص( 
هستیم، گفت: شهرداری در حال حاضر به دنبال تکمیل ارتباطات بلوار پیامبر اعظم)ص( است.
علیرضا قاری قرآن با تاکید بر اینکه پروژه بلوار پیامبر اعظم)ص( یک پروژه زیرساختی و توسعه 
ای است و از جمله پروژه هایی است که نسبت به سایر پروژه های سطح شهر، تأثیر بلندمدت تری 
دارد و نمی شود زود روی آن تصمیم گرفت، اظهار کرد: اتصال بین حرم مطهر و مسجد مقدس 
جمکران یک تصمیم درستی بوده است و این پروژه می تواند روی توسعه شهر تأثیر بسیار زیادی 
داشته باشد. موضوع این است که اگر این پروژه ها در یک زمان مشخص به نتیجه مطلوب نرسد، 
معمولاً دچار فرسایش می شود.وی ادامه داد: بلوار پیامبر اعظم با توجه به اینکه حدفاصل دو مکان 

بزرگ و مهم در شهر قم یعنی مسجد مقدس جمکران و ...

عضو هیئت رئیسه شورای  اسلامی شهر قم گفت: نیروهای پسماند و خدمات شهری شهرداری 
قم از عمود 1070 تا عمود 1170 وظیفه و مسئولیت پاک سازی و رفت وروب مسیر پیاده روی اربعین 
را بر عهده خواهند داشت. حسن طلایی با اشاره نزدیکی ایام اربعین و تمهیدات شهرداری و 
شورای شهر قم برای خدمات رسانی بهتر به زائران کربلای معلی اظهار داشت: شهرداری و 
مجموعه مدیریت شهری قم از ماه های گذشته پیش بینی و مقدمات استقبال و پذیرایی از زائران 
اربعین را داشته اند.وی با تأکید بر مهم ترین فعالیت های شهرداری قم برای خدمات رسانی به زائران 
در محدوده مرزهای غربی کشور و داخل کشور عراق افزود: طبق سنوات گذشته شهرداری قم 
برای خدمات رسانی به زائران اربعین در دو بخش خدمات شهری، نظافت و رفت وروب شهری به 

همراه بخش حمل ونقل مشغول خدمت رسانی خواهد بود...

یک حقوقدان معتقد است نظارت بر حسن اجرای سیاست های 
کلی نظام که به وسیله هر فرد یا گروهی و یا حتی کل مجمع تشخیص 
تشخیص مصلحت صورت گیرد، نمی تواند مرحله ای از فرایند قانون 
گذاری در جمهوری اسلامی را تشکیل دهد زیرا این فرایند در قانون 
اساسی به طور مشخص بیان شده است.بهمن کشاورز وکیل دادگستری  
گفت: در اصل 110 قانون اساسی اختیارات و وظایف رهبری برشمرده 

شده و بند دو آن نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام...

وزیر راه و شهرسازی متن استعفا داد

پایان ماجرای 
خداحافظی آخوندی با کابینه

معاون شهردار قم مطرح کرد

ظرفیت  سازی سرمایه گذاری برای 
بلوار پیامبراعظم با تکمیل دسترسی ها

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم  خبرداد

پاکسازی 100 عمود مسیر پیاده روی اربعین 
توسط شهرداری قم 

بهمن کشاورزحقوقدان:

تصمیمات هیات نظارت مجمع
 نمی تواند قانون گذاری باشد
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موسوی لاری:
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چینی بندزده بن سلمان
ماجرای قتل "جمال خاشقجی" روزنامه نگار منتقد 
"محمد بن سلمان" ولیعهد سعودی، پایان نافرجامی برای 
فواره محبوبیت "محمد بن سلمان" در چشم رسانه ها و 
محافل سیاسی غرب پدید آورد؛ پایان شومی که به نظر 
می رسد چشم اندازی برای احیای این شخصیت سیاسی 

جوان دولت سعودی در چشم غرب، نتوان متصور بود.نام او از این پس همواره با پرونده 
قتل "خاشقجی" گره خواهد خورد و رسانه ها از این پس همواره در کنار نام او به نام " 
خاشقجی" هم اشاره خواهند کرد و قباله و سند "ننگ بدنامی" - حتی با فرض  "بسیار 
کم احتمال" عدم اطلاع "محمد بن سلمان" از توطئه قتل خاشقجی در کنسولگری 
سعودی در استانبول -  به نام او زده شده و بعید بتوان این لکه را شست و از بین برد.در 
2-3 هفته گذشته لحن رسانه های غربی نسبت به این شاهزاده جوان سعودی به قدری 
تند و حتی در برخی مواقع هتاکانه بوده که کمتر در سابقه روابط دولت عربستان سعودی 
با ایالات متحده آمریکا و مجموعه کشورهای غربی به کار بردن چنین ادبیاتی در قبال 
پادشاهان یا ولیعهدان سعودی، سابقه داشته است.با ماجراها و جو رسانه ای موجود تا 
اینجای کار، صرفنظر از نتیجه تحقیقات و وعده  پیگیری هایی که پادشاه سعودی درباره 
پرونده قتل خاشقجی داده است، می توان "بن سلمان" را بزرگ ترین بازنده این پرونده 
دانست؛ البته ممکن است دولت سعودی در ادامه کار داستان هایی برای جمع و جور 
کردن قضیه سرهم بندی کند؛ اما کنسولگری مکانی نیست که در آن بتوان خودسرانه 
کاری انجام داد و این قتل در مکانی رسمی متعلق به دولت سعودی و زیر نظر و یا دستکم 
با حضور افرادی نزدیک به محمد بن سلمان ولیعهد سعودی اتفاق افتاده است و به همین 
خاطر باور کردن به فرضیه "قتل خودسرانه" کمتر در اذهان عمومی دنیا خواهد نشست.

به طور قطع و یقین شخصیت این چهره سیاسی متنفذ و جویای نام و نشان - محمد 
بن سلمان-  با این حادثه به شدت تخریب شده است و به نظر نمی رسد او بتواند از زیر این 
سونانی بدنامی خلاص شود؛ چه بن سلمان به بهانه  این حادثه از سمت خود کناره گیری 
کند  و یا کنار گذاشته شود  و چه در این سمت بماند، او دیگر نخواهد توانست با )ماسک( 
محبوبیت و روال سابق به کار خود ادامه دهد و همین مساله آینده سیاسی او و پادشاهی 
آل سعود را در معرض خطر قرار می دهد.عربستان سعودی پس از اسراییل مهم ترین 
متحد منطقه ای ایالات متحده آمریکا طی دهه های اخیر بوده است- دستکم 4 دهه اخیر- 
و دولتمردان واشنگتن برای توجیه رابطه استراتژیک و نزدیک خود با ریاض باید دستکم 
شرکایی قابل اطمینان و کمتر بدنام در ریاض داشته باشند؛ در حالی که وقتی شخصیت 
دوم کشور عربستان سعودی  و به روایتی حتی رهبر اصلی و در سایه کشور عربستان  
این چنین بدنام شده باشد که رسانه های آمریکا از او با عناوینی چون سلاخ، سنگدل، 
دیکتاتور و.. یاد می کنند؛ صرف نظر از اینکه هر دولتی در کاخ سفید مستقر باشد  اعم از 
جمهوریخواه یا دموکرات  توجیه همکاری و شراکت با چنین شخصیتی برای کاخ سفید 
بسیار دشوار خواهد بود؛ به ویژه اینکه کنگره آمریکا نسبت به این حادثه قتل خاشقجی 
به فرمان احتمالی ولیعهد سعودی - بسیار حساس بوده و برخی از سناتورهای ارشد 
سنا به صراحت سخن از پایان کار "محمد بن سلمان"  اظهارات اخیر لیندسی گراهام 
سناتور ارشد جمهوریخواه -و بسیاری دیگر ندای عقوبت سخت برای دولت سعودی، سر 
می دهند.شاید به همین دلیل باشد که خبرگزاری آمریکایی بلومبرگ نیز تلویحا از پایان 
کار تُرکتازی محمد بن سلمان خبر داده و در گزارشی نوشته است: این مقام سعودی 
حالا تبدیل به بزرگ ترین مانع و خطر در راه آینده بلندپروازانه کشورش طرح خود "بن 
سلمان" برای چشم انداز عربستان 2030- شده است.محمدبن سلمان حتی اگر صندلی 
ولایتعهدی خود را پس از این زلزله بزرگ نجات دهد و همچنان در مسند و مقام 
ولایتعهدی بماند، تبدیل به شخصیتی لکه دار و یک "چینی بندزده" می شود که دنیا 
برای معامله و همکاری با او سرودست نخواهند شکست و هر گونه نزدیک شدن به او برای 
رهبران کشورهای غربی هزینه ها و عواقب سیاسی در پی خواهد داشت و همین مساله 
باعث افزایش هزینه های دولت سعودی در سیاست خارجی خواهد شد.شاید آبرومندانه 
ترین راه برای پادشاه سالخورده سعودی صرفنظر کردن از اعطای مقام ولایتعهدی به این 
فرزند خود باشد؛ باید منتظر ماند و روند تحولات بعدی را به نظاره نشست. در سیاست 
هیچ امکانی صفر نیست اما پاک کردن لکه ی خون "خاشقجی" که بر دامان خانواده 

سلطنتی سعودی نشسته، به هیچ وجه کار آسانی نخواهد بود.

ارتقای کیفیت 
عامل رشد اقتصادی پایدار

یکی از عوامل رشد اقتصادی پایدار در کشور ، ارتقاء 
کیفیت و تقویت رقابت پذیری تولیدات ملی در بازار داخلی 
و بازارهای صادراتی می باشد و برای تحقق این مهم می 

بایست به نقش استانداردها چه در فرآیند تولید از تامین مواد اولیه تا عرضه محصول نهایی 
توجه کرد. باید به پیاده سازی سیستم مدیریت کیفیت تولید در بازاریابی و تبیین فواید 
اقتصادی استانداردسازی در بهبود و ارتقا شاخص های عملکردی بنگاههای اقتصادی 
و واحدهای تولیدی نظیر افزایش رضایت مشتری، رشد فروش، سودآوری و افزایش 
سهم بازار تولیدات داخلی ، توجه و سرمایه گذاری ویژه کرد.به همین منظور و برای 
عملیاتی نمودن سیاستهای اقتصاد مقاومتی در زمینه افزایش پوشش استاندارد برای 
کلیه محصولات داخلی، با توجه به محدودیت منابع و مضایق بودجه ای و عدم تکافوی 
امکانات و شرایط موجود، سازمان ملی استاندارد می بایست با مشارکت همه دستگاههای 
اجرایی و ظرفیت های بخش غیردولتی از کلیه ابزارهای ترویجی برای بکارگیری داوطلبانه 
استانداردهای ملی توسط بنگاه های اقتصادی و واحدهای تولیدی و خدماتی و روش های 
خدمات پژوهشی و مشاوره فنی برای استانداردسازی و بهبود کارایی تولید و ارتقاء کیفیت 
محصولات داخلی ، استفاده نماید.در شرایط کنونی کشور جمع بندی مجموعه انتظارات 
حاکمیت و جامعه از نقش سازمان ملی استاندارد با توجه به حجم انتظارات ایجاد شده از 
سازمان و وظایف تعیین شده به موجب اسناد بالادستی ، قوانین، مقررات و مصوبات بیانگر 
این واقعیت است که ظرف فعلی این سازمان پاسخگوی مظروف مورد انتظار نیست . از 
این جهت یکی از راه های پیش رو برای پاسخ به انتظارات و افزایش و توسعه این ظرف 
، تغییر نگاه و رویکردهای سازمان می باشد. به همین دلیل می بایست با نگاهی جدید 
به جایگاه و ماموریت های سازمانی از دو جنبه کارایی و اثربخشی نسبت به هدفگذاری و 
اتخاذ سیاستهایی نظیر تغییر رویکرد استانداردسازی و تحول و چابک سازی سازمان به 
عنوان یک سازمان حاکمیتی و فرابخشی با نقش دهی راهبرانه و نظارت عالیه در استقرار 
نظام استانداردسازی در کشور و درگیر نمودن همه دستگاهها و نهادهای حاکمیتی در 
ایفای نقش نظارتی در پیاده سازی و اجرای استانداردها در همه حوزه ها ، اقدام نمود. 
هرچند درنهایت دستیابی به نقطه مطلوب چشم انداز این مقوله بدون توجه جدی نسبت 
به بسترسازی و نهادینه شدن فرهنگ استانداردسازی و استانداردپذیری در همه سطوح 

جامعه امکانپذیر نخواهد بود.
*مدیرکل استاندارد قم

 

امروز بر کارگران چه می گذرد؟!
متاسفانه با کاهش ارزش پول ملی که متاثر از تحریم های 
آمپریالیسم سرمایه داری وحشی و فردی که جنون سرمایه 
آن تمام آرمان های به اصطلاح بشر دوستانه آمریکا را زیر 
سوال برده و در این بین سوءاستفاده سودجویان داخلی 
باعث شده تا شاهد پایین آمدن سطح درآمدهای پولی 

کارگران شاغل و بازنشسته ایران اسلامی هستیم و از سویی این موضوع سبب شده 
که سبد کالایی این طبقه از جامعه به شدت کاهش پیدا کند و به تدریج به سمت 
فقیرتر شدن حرکت کنند. از سویی این کاهش ازرش پول ملی ممکن است اثرات سوء 
و جبران ناپذیری را ابتدا بر تحصیل و سپس بهداشت و درمان و در نهایت غذای خانواده 
آنان گذاشته و آنها را دچار مخاطره نماید زیرا کاهش قدرت خرید باعث می شود تا قدرت 
خرید واقعی این دسته حقوق بگیران جامعه تا مرز 48 درصد نسبت به ابتدای سال بعد از 
افزایش حقوق سال 1379، کاهش یابد مثلا برخی هزینه ها در حوزه مسکن مثل اجاره 
در طول این مدت سبب مهاجرت و کوچ به حاشیه کلانشهرها شده و اقلام مصرفی مانند 

مواد غذایی رشد غیرقابل تصور و وحشتناکی داشته باشد.
متاسفانه سرعت این تغییرات در حوزه معیشت خانوار کارگران باعث شده است که 
شرایط انطباق برای آنها امکان پذیر نباشد و این امر باعث نارضایتی این طبقه از جامعه را 
فراهم آورد. این را به این دلیل عنوان می کنم که کارگران اعم از شاغل و مستمری بگیر 
و حتی کارمندان دولت و همه گروه های تحت حمایت از زمره افراد به شدت آسیب پذیر 
از شرایط حال حاضر می باشند لذا ادامه وضع موجود به صلاح کشور پیش  نمی رود و 
می تواند تبعات اجتماعی سخت جبرانی را به همراه د اشته باشد؛ بنابراین پیشنهاد می کنم 
ابتدا دولت برای جلوگیری از این تبعات به سرعت اقدامات جبرانی انجام داده اول اینکه 
می بایست بر ارائه بسته های حمایتی جهت حفظ کالاهای اساسی موجود در سفره خانوار 
کارگران اعم از شاغل و بازنشسته تمرکز کند. دوم اینکه مجلس با طرح دوفوریتی تصویب 
طرح شناور کردن دستمزدها برای حفظ قدرت خرید کارگران توامان با این مصوبه؛ دولت 
را ملزم به حمایت از واحدهای تولیدی ضایع و صندوق های بیمه ای با عمل به تعهدات 
مصرح در قانون نماید و در آخر برخورد با سودجویان فرصت طلب را جدی تر و کارآتر 
پیگیر و در جهت آرام بخشی اجتماع اطلاع رسانی و پیگیری اثربخش آن در سطح جامعه 

صورت پذیرد.
* رییس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری

وزیر راه و شهرسازی متن استعفا داد

پایان ماجرای خداحافظی آخوندی با کابینه
وزیر راه و شهرسازی که در هفته های اخیر جزو خبرسازترین اعضای کابینه دولت 
دوازدهم بوده و شایعه هایی درباره استیضاح یا استعفای وی به طور متناوب مطرح می شد، 
امروز متن استعفای خود را منتشر کرد تا رسما از سمت خود خداحافظی کند؛ البته 
استعفایی که متعلق به یک ماه و نیم قبل است و هنوز رییس جمهور واکنشی به آن 

نشان نداده است.
صبح دیروز در  کانال خود در فضای مجازی عباس آخوندی وزیر راه و شهرسازی 
نامه استعفای وی از این سمت را که خطاب به رئیس جمهوری نوشته شده منتشر کرد.

این نامه که تاریخ 10 شهریورماه سال جاری روی آن خورده، از سوی وزیر راه و 
شهرسازی خطاب به رییس جمهور نوشته و در آن درخواست می کند که با استعفای 
وی موافقت کند.در این خصوص سید قاسم بی نیاز، مدیرکل روابط عمومی وزارت راه و 
شهرسازی نیز در گفت وگو با ایسنا ضمن تایید استعفای آخوندی، تصریح کرد: متن استعفا 
تقدیم رییس جمهوری شده است و تصمیم نهایی در این رابطه با رئیس جمهوری است.

آخوندی در این نامه آورده:پیرو سه بار درخواستی که سال گذشته از محضر جنابعالی 
)رئیس جمهوری( داشتم اجازه می خواهم از خدمت شما از دولت رخصت بخواهم. به نظر 
نمی رسد در ارتباط با روش بازآفرینی شهری مورد نظر جنابعالی بتوانم کار موثری انجام 
دهم. همچنین در ارتباط با سیاست دخالت حداکثری دولت در بازار و روش ساماندهی 
امور اقتصادی به لحاظ شرایط موجود کشور نیز امکان هماهنگی ندارم. این حق شماست 
که وزیر همراه تری را در دولت داشته باشید. خواهشمندم این بار با درخواست این جانب 
موافقت و در تعیین جانشین تسریع فرمایید.وزیر راه و شهرسازی دولت های یازدهم و 
دوازدهم در ادامه این نامه آورده: من براین اعتقاد هستم که سه اصل پایبندی به قانون، 
احترام به حقوق مالکیت و اقتصاد بازار رقابتی را در هیچ شرایطی نباید زیرپا گذاشت. آنچه 
که در تدبیر شرایط سخت جدید ناشی از تحریم های آمریکا شاهدیم، دقیقا نقض همین 
سه اصل است. در هر صورت با این سطح از تفاوت دیدگاه از حیث اخلاقی ادامه کار من 
درست نیست. خواهش می کنم که به من رخصت دهید در اولین فرصت از خدمت تان 
خارج شوم ولی درخواست دارم که این زمان از پایان مهرماه سال جاری فراتر نرود. برای 

جنابعالی و همکاران در دولت و مردم عزیز ایران آرزوی توفیق و سرافرازی دارم.

بهمن کشاورزحقوقدان:

تصمیمات هیات نظارت مجمع
 نمی تواند قانون گذاری باشد

یک حقوقدان معتقد است نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام که به 
وسیله هر فرد یا گروهی و یا حتی کل مجمع تشخیص تشخیص مصلحت صورت گیرد، 
نمی تواند مرحله ای از فرایند قانون گذاری در جمهوری اسلامی را تشکیل دهد زیرا این 

فرایند در قانون اساسی به طور مشخص بیان شده است.
بهمن کشاورز وکیل دادگستری در گفتگو با ایرنا، گفت: در اصل 110 قانون اساسی 
اختیارات و وظایف رهبری برشمرده شده و بند دو آن نظارت بر حسن اجرای سیاست 
های کلی نظام را داخل در این اختیارات اعلام کرده و در بند یک اصل مذکور نیز تعیین 
سیاست های کلی نظام، پس از مشورت با مجمع تشخیص مصلحت نظام داخل در 
اختیارات مقام رهبری برشمرده شده است. وی افزود: قسمت اخیر اصل 110 اعلام کرده 
رهبر می تواند بعضی از وظایف و اختیارات خود را به شخص دیگری تفویض کند. اصولا 
مقام رهبری می تواند اختیارات مربوط به بند دو را که ناظر بر نظارت بر آنچه در بند یک 
آمده است، به فرد، گروه یا شخص حقوقی دیگری واگذار کند. رییس پیشین اتحادیه 
سراسری کانون های وکلای دادگستری گفت: محل تامل این نکته است که این نظارت 
به هر شکل می تواند اعمال شود و عامل آن نیز -همچنان که عرض کردیم- هر فرد و 
شخصی می تواند باشد. اما این نظارت به وسیله هر فرد یا گروهی و یا حتی کل مجمع 
محترم تشخیص مصلحت صورت گیرد نمی تواند مرحله ای از فرایند قانون گذاری در 
جمهوری اسلامی را تشکیل دهد، زیرا این فرایند در قانون اساسی مشخصا بیان شده 
است و یک خط مستقیم از دولت به مجلس و مجلس به شورای نگهبان و شورای نگهبان 
به مجلس و بالاخره دولت را تشکیل می دهد. وی افزود: در موارد استثنایی ممکن است 
در نتیجه بروز اختلاف بین مجلس و شورای نگهبان، مصوبات مجلس از باب مصلحتی 
که مجلس تشخیص داده و شورای نگهبان با آن موافق نیست، راهی مجمع تشخیص 
مصلحت شود.کشاورز تاکید کرد: با توجه به اینکه وظایف و اختیارات مجمع تشخیص 
مصلحت در اصول 110، 111، 112 و 170قانون اساسی برشمرده شده، قطعا ورود 
مجمع مذکور در فرآیند تعریف شده قانونگذاری نمی تواند، قانونی تلقی شود، زیرا مسیر 

را به نوعی قطع خواهد کرد. 

در پاسخ به یک ادعا مطرح شد؛

 :FATFمخالفان
کسی ما را با پیامک تهدید نکرده است

یکی از نمایندگان مخالف لایحه FATF مدعی دریافت پیامک های تهدیدآمیز شده 
است، اما در عین حال تعداد دیگری از نمایندگان مخالف FATF با تکذیب این ادعا 

می گویند تا به حال تهدید پیامکی نشده اند.
هفته پیش هاجر چنارانی، نماینده نیشابور و عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی در همایش »بررسی ابعاد اقتصادی لوایح مربوط کمیسیون امنیت ملی« مدعی 
شده بود پیامک  های تهدیدآمیز برای نمایندگان مخالف تصویب FATF نیز فرستاده شده 
است، اما هیچ گاه آن ها را رسانه ای نکرده اند. این عضو کمیسیون امنیت ملی همچنین 
اضافه کرده بود که پیامک های تهدیدی از آن سوی مرز ها برای آن ها ارسال شده  است.در 
عین حال محمدحسین فرهنگی، نماینده مردم تبریز و یکی از نمایندگان مخالف تصویب 
لایحه FATF در گفت وگو با ایرناپلاس می گوید که پیامک هایی برای نمایندگان فرستاده 
می شود، اما نمی توان آن را تهدیدآمیز تلقی کرد.نماینده مردم تبریز همچنین در پاسخ به 
این پرسش که آیا تا به حال پیامک تهدیدآمیزی برای ایجاد فشار برای شما فرستاده شده 
است؟ می گوید که درباره بعضی از موضوعات مخاطب دار، برای او پیامک هایی فرستاده 
و همچنین تماس هایی نیز گرفته می شود که برخی از آن ها منطقی است و برخی نه، 
اما نمی شود آنها  را تهدید نامید.فرهنگی در پاسخ به این پرسش که پیامک تهدیدآمیزی 
درباره FATF دریافت کرده اید؟ بیان می کند که نه، درباره موضوعات دیگری ازجمله 
تأثیر معدل در کنکور و... پیامک هایی فرستاده شده است که برخی آن را با بیان مناسب 
و برخی نامناسب فرستاده اند. درباره FATF هم، پیامک های متناقضی بوده است که رأی 
بدهید و یا رأی ندهید!از سوی دیگر، احسان قاضی زاده هاشمی، نماینده مردم فریمان 
و دیگر مخالف FATF در گفت وگویی با ایرناپلاس اعلام می کند که درباره این موضوع 

پیامک تهدیدآمیزی برای او فرستاده نشده  است.

عضو هیئت رئیسه فراکسیون حج و زیارت مجلس :

ساعت کاری مراکز صدور 
ویزای اربعین باید افزایش یابد

عضو هیئت رئیسه فراکسیون حج و زیارت مجلس شورای اسلامی بر لزوم تسریع در 
صدور ویزای اربعین تأکید کرد.

علی اکبر کریمی با انتقاد از تأخیرهای صورت گرفته در صدور ویزای اربعین، اظهار 
داشت: گزارش های ما از روزهای اول صدور ویزای اربعین، نشان می داد که سرعت عمل 
خوبی در صدور ویزای زوار صورت می گیرد اما در روزهای اخیر، گزارش ها حاکی از آن 

است که سرعت صدور ویزای اربعین بسیار کاهش پیدا کرده است.
وی با اشاره به اینکه مهم ترین علت این مسئله افزایش حجم مراجعه کنندگان دریافت 
ویزای اربعین است، گفت: البته در روزهای آینده و منتهی به اربعین حسینی، قطعاً حجم 

مراجعات برای دریافت ویزا بیشتر می شود و به نقطه اوج مراجعات می رسیم.
عضو هیئت رئیسه فراکسیون حج و زیارت مجلس شورای اسلامی تأکید کرد: 
تمهیدات لازم برای این مسئله مهم باید از قبل فراهم می شد تا متناسب با افزایش 
تقاضای دریافت ویزای اربعین، حجم پذیرش  هم به لحاظ تجهیزات و سخت افزاری و هم 

به لحاظ زمان افزایش می یافت.

فلاحت پیشه:

فضای بررسی CFT در مجمع  منطقی بود
رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: تمام تلاش ما این بود 
که در جلسه امروز هیات عالی نظارت مجمع تشخیص لوایح مرتبط با FATF به خصوص 

CFT در یک فضای منطقی بررسی شود، که همینگونه شد.
حشمت الله فلاحت پیشه درباره جلسه دیروز هیات نظارت مجمع تشخیص و بررسی 
CFT در این جلسه اظهار داشت: اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام سوالاتی را 
مطرح کردند که به بخشی از این سوالات پاسخ داده شد.وی با اشاره زمان سه ساعته 
جلسه، افزود: این جلسه منتهی به تصمیم نشد و قرار است بررسی های مجدد صورت 

بگیرد و نظرات مکتوب شده در جلسه آتی در این موضوع بررسی شود.
رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس خاطرنشان کرد: چون 
کمیسیون اصلی در مورد CFT، کمیسیون امنیت ملی بود به همین خاطر از طرف 
مجلس بنده و از طرف دولت خانم جنیدی معاون حقوقی رییس جمهوری دعوت شدیم.

فلاحت پیشه تاکید کرد: هر جا بحث کارشناسی درباره لوایح مرتبط با FATF وجود 
داشته باشد ما آماده ایم در آن حضور پیدا کرده و به سوالات پاسخ بدهیم.

سرمقـاله

یادداشت )1(

یادداشت )2(

عضـو هیـات رئیسـه مجلـس گفـت: 
مدیران بازنشسته ای که در فرصت قانونی 
پسـت هـای مدیریتـی را تـرک نکننـد 

مجـازات حبـس در انتظارشـان اسـت. 
امیرحسـین قاضـی زاده هاشـمی در 
گفـت و گویـی اظهارداشـت : ترکیـب 
سیاسـی مجلس دهم، ترکیـب متفاوتی 
از مجلـس نهـم اسـت. ترکیب سیاسـی 
مجلـس دهـم بـه نفـع حامیـان دولت و 
اصلاح طلبـان اسـت. رأی ضعیـف ایـن 
ترکیـب سیاسـی بـه لایحـهCFT پیـام 
مهمـی دارد. افـرادی کـه بـا اعتمـاد بـه 
برجام، وارد مجلس شـدند، رأی منفی به 
CFT دادند و رأی و نظرشـان نسـبت به 

برجـام تغییـر کرده اسـت.
قاضی زاده هاشـمی با بیان اینکه نگاه 
مـردم بـه راهبردهـای سیاسـت خارجی 
دولـت در حال تغییر اسـت و ایـن امر بر 
مجلس نیز تأثیر گذاشـته اسـت، تصریح 
کـرد: مـردم بـه ایـن نتیجـه رسـیده اند 
کـه راهکار حل مشـکلات کشـور، تکیه 
بر ظرفیـت های داخلی اسـت. مـردم به 
این نتیجه رسـیده انـد که باید با احتیاط 
وعـده هـای خارجی هـا را بپذیرند. نمود 
ایـن تغییـر جهـت در افـکار عمومـی در 
رفتار مجلـس با دولـت و رأی مجلس به 

این کنوانسـیون مشـاهده شد.
وی در پاسـخ بـه سـئوالی مبنـی بـر 
اینکـه آیـا دولـت نیـز پیـام تغییـر افکار 
عمومـی را دریافـت کـرده اسـت؟ گفت: 
موضـع آقـای ظریـف در خصـوص  نیـز 
نشـان مـی داد که دولت ایـن پیام تغییر 
افکار عمومـی در خصوص معاهدات بین 
المللـی را دریافـت کـرده اسـت. موضـع 
آقـای ظریـف در بررسـی لایحـه CFT با 
موضـع ایشـان در زمـان بررسـی برجـام 
بسـیار تفاوت کرده است. آقای ظریف در 
زمان بررسـی برجام از طرف اروپایی ها و 

آمریکایی هـا وعده های زیـادی به مردم 
داد، چـون قـول اروپا و آمریکا و قول کری 
را قـول مـی دانسـتند امـا امـروز حداقل 
فهمیـده اند که اروپا و آمریکا عهدشـکن 
نماینـدگان  فراکسـیون  هسـتند.عضو 
ولایـی در مورد نظریه دولت بـرای عادی 
سـازی روابـط با غـرب و پذیرش شـروط 
آنهـا اظهـار داشـت: دولت تلاش داشـت 
بـا عـادی سـازی روابـط دنیـا و پذیرفتن 
شـروط اروپـا و آمریکا مشـکلات داخلی 
کشـور را حـل کنـد اما این نظریـه به بن 

رسـیده است.

عضـو هیات رئیسـه مجلـس در مورد 
اجـرای قانـون ممنوعیـت بـه کارگیری 
بازنشسـتگان بـا بیـان اینکه فراکسـیون 
جوانـان اجـرای ایـن قانـون را پیگیـری 
می کنـد گفت: همچنین وظیفـه دیوان 
محاسـبات و سـازمان بازرسـی نظارت بر 
اجـرای قانـون ممنوعیـت بـه کارگیری 
بازنشسـتگان اسـت. قانون صریحـا اعلام 
کـرده اسـت کـه ایـن افـراد بایـد بروند، 
مجـازات عـدم اجـرای این قانـون حبس 
اسـت و اگرایـن افراد بر ادامه حضورشـان 
اصـرار داشـته باشـند و در فرصت قانونی 
پسـت هـای مدیریتـی را تـرک نکننـد 
مجـازات حبـس در انتظارشـان اسـت و 
بنـدی در زنـدان اویـن بـه نـام» مدیران 
بازنشسـته ای که حاضر به ترک صندلی 
هایشـان نیسـتند« ایجاد خواهیـم کرد.

قاضـی زاده هاشـمی همچنیـن در 
پاسـخ بـه سـئوالی مبنـی بـر اینکـه آیا 
بـا توجـه بـه افزایش نـرخ ارز سـفر های 
خواهـد  کاهـش  نماینـدگان  خارجـی 
یافـت؟ اظهـار داشـت: در هیات رئیسـه 
مجلس مصوب شـد که میزان سـفرهای 
خارجـی نمایندگان به یک سـوم کاهش 
یابـد افـراد و گـروه هایـی کـه اعـزام می 

شـوند نیـز کاهـش یابند.

معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان امور اداری و استخدامی کشور گفت: دولت به 
دنبال تامین رفاه اجتماعی نه فقط کارمندان بلکه آحاد مردم است.

جمشید انصاری عصر شنبه در جلسه شورای راهبری توسعه استان گیلان در رشت 
افزود: اگرچه تصور می شود رابطه کارکنان و مدیران بایستی مبتنی بر رفاه اجتماعی 
باشد، اما باید بپذیریم که ارتباط کارکنان دولت با مدیران، نسبت کارفرمایی و جبران 

خدمت و تامین رفاه اجتماعی است.
وی ادامه داد: برای هر کسی که کارایی و اثربخشی بیشتری دارد، موظف به جبران 
خدمات فزون تر هستیم ولی توجه داشته باشیم که برنامه های دولت برای تمامی آحاد 

ملت است نه فقط برای کارمندان همچون برنامه تحول سلامت.
معاون رئیس جمهوری ادامه داد: نظام اداری را به نظام منابع محور تبدیل کرده ایم 
و بیشتر مدیران بر این باور هستند اگر منابع تأمین شد، کارها شدنی نیست و اگر تامین 

نشد، نباید کسی توقعی از آنان داشته باشد.
وی تصریح کرد: البته در کارهای عمرانی تا حدودی این مسئله درست است اما در 
بسیاری از کارها نیاز به بودجه خاصی نیست؛ ما یکی از هدر کنندگان منابع هستیم چون 
هیچ فکری برای منابع نداریم و اگر بخواهیم مشکلی را حل کنیم، باید رویکرد منابع 

محورمان را به مدیریت محور تغییر دهیم.
به گفته انصاری، با اصلاح نظام اداری به دنبال افزایش کیفیت و کاهش هزینه ها 

برای مردم هستیم؛ هر دستگاهی که در استان و شهرستان بکوشد روش های انجام 
کار را به گونه ای تغییر دهد که هزینه های اضافی را بکاهد ، می تواند آن را صرف برنامه 

های جدید کند.
وی موضوع جابجایی نیروی انسانی از دستگاهی به دستگاه دیگر در یک شهر را منوط 
به موافقت استاندار دانست و بیان کرد: جابجایی نیروی انسانی در یک شهر و با صلاحدید 
استاندار از دستگاهی به دستگاه دیگر مشکلی ندارد اما جابجایی بین شهری بایستی با 

رضایت کارمند باشد .
انصاری در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به تاکیدات رئیس جمهوری درباره 
توسعه دولت الکترونیک تصریح کرد: با توجه به تاکیدات رئیس جمهوری توسعه دولت 
الکترونیک شتاب خوبی گرفته اما برای ارائه خدمات با توجه به اینکه دو هزار و 50 خدمت 
در مجموعه دستگاه های اجرایی داریم و بخش قابل توجهی از آنها قابلیت برون سپاری را 

دارند، شتاب بیشتری نیاز است.
وی همچنین به تحول سریع در فناوری ها اشاره و بر ضرورت مهارت آموزی کارکنان 

دستگاه های دولتی و ارتقاء مهارت فناوری آنان تاکید کرد.
معاون رئیس جمهوری در توضیح خالی بودن تعدادی از پست های سازمانی گفت: 
این موضوع از اول استخدامی ها بوده چرا که اگر همه پست های سازمانی پر باشد، اجازه 

حتی پرداخت یک ساعت اضافه کار به کارکنان وجود ندارد.

اخبــار

قانون  اجرای  سبز،  حزب  دبیرکل 
ممنوعیت به کارگیری بازنشستگان را 
موجب چابک سازی سیستم مدیریتی 
کشور دانست و گفت: 300 تا 400 نفر 
به صورت نوبتی پست های مدیریتی را 

اشغال کرده اند.
درباره  مقدم«  کنعانی  »حسین 
این که برخی نمایندگان به دنبال ارائه 
طرحی دوفوریتی برای مستثنی شدن 
به  ممنوعیت  قانون  اجرای  از  برخی 
افزود:  بازنشستگان هستند،  کارگیری 
اگر چه این قانون اشکالاتی دارد ولی 
مستثنی کردن بعضی افراد، اجرای قانون 

را با مشکل مواجه می کند.
از اشکال های  ادامه داد: یکی  وی 
این قانون آن است که مجلس شورای 
اسلامی می تواند برای کارمندان که از 
بودجه دولت استفاده می کنند و نه برای 
بخش خصوصی مانند تامین اجتماعی و 

کارگری که هزینه های بیمه را خودشان 
پرداخت می کنند، چنین قانونی تصویب 

کند.
این فعال سیاسی، مستثنی کردن 
عده ای از اجرای قانون ممنوعیت به 
کارگیری بازنشستگان باعث می شود 
شود  مواجه  مشکل  با  اجرا  در  قانون 
نتوان نظارت چندان  از سوی دیگر  و 
دقیقی به قوانین داشت. کنعانی مقدم 
اظهارداشت: با استثنا کردن برخی امکان 
دارد عده ای با ساختن سندهای مختلف 
خود را مستثنی کنند و این می تواند 
باعث برخی قانون گریزی ها و عمل به 

خلا قانون شود.
وی تصریح کرد: وظیفه دولت این 
است که قانون را اجرا کند و مجلس 
شورای اسلامی هم برآن نظارت کند و 
قوه قضاییه با کسانی که تخلف می کنند 

برخورد جدی کند.

دبیرکل حزب سبز خاطرنشان کرد: 
موضوع مستثنی بودن افراد از این قانون 
را باید کمیته ای با مسئولیت های بالا 
در اختیار داشته باشند تا هر کسی را در 

مشمول استثنائات قرار ندهند.
قانون  مزایای  درباره  مقدم  کنعانی 
بازنشستگان  کارگیری  به  ممنوعیت 
گفت: جوان سازی و چابک سازی در 
دولت یک مبنای علمی است و دولت ها 
باید به دنبال کوچک شدن، جوان گرایی، 
قدرت  و  پذیر  ریسک  و  بودن  جسور 
کارآفرینی داشته باشند که تحولات را 

در ساختار سازمانی ایجاد کنند.
وی افزود: در کشور با وجود سرمایه 
ای  تحصیلکرده  جوانانی  انسانی  های 
وجود دارند که انگیزه لازم وعلم ودانش 
کافی را دارا هستند که باید وارد کار شوند 
و بر تجربیات آنها افزوده شود تا کشور از 

مشکلات کنونی نجات پیدا کند.

این فعال سیاسی یادآور شد: حدود 
نفر در کشور هستند  الی 400   300
که دائما به صورت نوبتی پست های 
حساس را اشغال می کنند، وزیر یا وکیل 
یا مدیرکل هستند و این پست ها را بین 

خود دست به دست می کنند.
کنعانی مقدم افزود: یک حلقه بسته 
توانمند  نیروهای جوان  تا  باعث شده 
نتوانند وارد پست های مدیریتی شوند 
و همین باعث می شود با یک دولت 

فرتوت و غیر جهادی روبرو شویم.
وی ادامه داد: انتقال قدرت به نسل 
جوان نیازمند قانون و فرهنگ سازی 
است تا این موضوع را بپذیرند که نسل 
جدید مسئولیت را در اختیار بگیرد، نمی 
توان یک کشور را با کسانی که در نسل 
های گذشته بودند و شور وشوق و انگیزه 
لازم را برای اداره کشور ندارند، مدیریت 

کرد.

دبیرکل حزب سبز:

400 نفر نوبتی پست های کشور را اشغال کرده اند

عضو هیات رئیسه مجلس:در صورتی که ترک پست نکنند

حبسدرانتظارمدیرانبازنشسته

رئیس سازمان امور اداری:

دولت به دنبال تامین رفاه اجتماعی آحاد مردم است

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و 
چهار  مهلت  مجلس  خارجی  سیاست 
ماهه گروه ویژه اقدام مالی به ایران را نشان 
دهنده از دست دادن توان اجماع سازی 
آمریکا علیه ایران عنوان کرد و گفت که 
انزوای بیشتر آمریکا در تصمیمات، تیغ 

تحریم ها را هم کندتر می کند.
علیرضا رحیمی با اشاره به تصمیم 
تمدید  در  مالی  اقدام  ویژه  گروه  اخیر 
کشورهای  فهرست  از  ایران  تعلیق 
مشمول اقدامات سخت مقابله ای مالی 
داد  نشان  تصمیم  این  گفت:  بانکی  و 
آمریکا توان اجماع سازی علیه ایران را از 
دست داده و اعتمادسازی ایران هم آثار 
غیرقابل برگشتی داشته است. تصمیم 
گروه FATF یک تصمیم تصادفی نبوده 
بلکه کاملا هوشمندانه و در جهت ایجاد 
زمان بیشتر برای عملیاتی کردن لوایح 
چهارگانه در ایران بوده است.وی افزود: 
تصمیمات و اقدامات دولت و مجلس در 

جهت آزادسازی اقتصادی و شفافیت مالی 
خصوصا حوزه پولشویی و مقابله با تامین 
مالی تروریسم آثار مثبتی در مناسبات 
خواهد  کشور  اقتصاد  و  ایران  خارجی 
 FATF داشت. وی ادامه داد: تصمیم اخیر
نمونه ای از واکنش مثبت فضای بین المللی 
اراده خصمانه  ایران علی رغم  به  نسبت 
 CFT آمریکا بود. در صورت تایید نهایی
توسط شورای نگهبان نیز ان شاءالله تعامل 
سازنده ما با جهان شتاب بیشتری می گیرد 
و انزوای آمریکا در تصمیمات خصمانه علیه 
ایران عمیق تر خواهد شد.رحیمی با بیان 
اینکه تایید لوایح چهارگانه توسط شورای 
نگهبان همزمان حوزه دیپلماسی، اقتصاد 
برجام  در  اروپایی ها  با  ایران  مذاکرات  و 
بدون آمریکا را چند گام به جلو می رود، 
خاطرنشان کرد: همبستگی ملی در شرایط 
گذار از تحریم های آمریکا می تواند پشتوانه 
خوبی برای دولت در دیپلماسی و مذاکرات 

سازنده باشد.

سفیر ایران در عراق تاکید کرد: از زوار 
به قوانین و مقررات  می خواهیم حتما 
عراق احترام بگذارند، با مرزبانان عراقی 
با احترام برخورد کنند و در واقع فرهنگ 

ایرانی اسلامی را منتقل کنند.
روند  اینکه  بیان  با  ایرج مسجدی   
در  شرکت      کننده  ایرانی  زوار  حرکت 
مرزهای  در  حسینی  اربعین  مراسم 
صورت  به  شلمچه  و  مهران  چذابه، 
روان و بدون مشکل خاصی در جریان 
درصد   75 تا   70 حدود  گفت:  است، 
نیاز  مورد  مواد  حامل  کامیون های 

موکب ها وارد عراق شده اند.
وی با بیان اینکه هرچه به روزهای 
افزایش  شاهد  شویم  نزدیک تر  اربعین 
جمعیت برای ورود به عراق خواهیم بود، 
از زائران خواست حتما به همراه خود 

پول نقد داشته باشند.
اینکه  بیان  با  عراق  در  ایران  سفیر 
مناسب است زوار یک تا دو وعده غذای 

همراه  به  ضروری  مواقع  برای  خشک 
زوار  از  داشت:  اظهار  باشند،  داشته 
به قوانین و مقررات  می خواهیم حتما 
عراق احترام بگذارند، با مرزبانان عراقی 
با احترام برخورد کنند و در واقع فرهنگ 
ایرانی اسلامی را منتقل کنند. مردم عراق 
و  دارند  دوست  را  ایران  مردم  واقع  به 
مهمان نوازی شان نشاندهنده این موضوع 
است. در همین راستا زائران ایرانی نیز 
این  مردم  و  مقررات  و  قوانین  به  باید 

کشور احترام بگذارند.
اربعین  رادیو  با  که  مسجدی 
گفت وگو می کرد، با بیان اینکه زائران در 
وسایل شان حتما آدرس و مشخصاتی از 
خود به همراه داشته باشند تا اگر خدای 
نکرده وسایل شان گم شد از طریق این 
بازگردانیم،  آن ها  به  بتوانیم  آدرس ها 
تصریح کرد: ما در سفارت ایران در عراق 
آماده پذیرایی از زائران اربعین حسینی 

هستیم.

معاون حقوقی رییس جمهوری گفت: تمدید تعلیق 
از لیست کشورهای مشمول اقدامات سخت مقابله ای 
مالی و بانکی)FATF(، یک موفقیت دیگر در نبرد حقوقی 
هوشمندانه ای است که دولت و ملت ایران برمبنای 
معیارهای مشروعیت و مدنیت بین المللی در قبال دولت 

امریکا تحصیل کرده اند.
» لعیا جنیدی« در خصوص اثر تمدید تعلیق از لیست 
سیاه گروه اقدام مالی و بیانیه روز جمعه این گروه به پایگاه 
اطلاع رسانی دولت گفت: باید توجه داشت که تصویب 
لوایح چهارگانه قبل از هر چیز به خود ما کمک می کند 
که بانکداری بهتری داشته باشیم و امکان نقل انتقالات 
مالی ناشی از برخی جرائم و تخلفات مالی را کاهش دهیم. 
به همین دلیل بیش و پیش از هر چیز باید برای بهبود 
نظام بانکی و مالی خود و حفظ امنیت روابط بانکی و مالی 

این قدم ها را برداریم.
معاون حقوقی رییس جمهوری افزود: بنابراین تلاش 
دولت تنها برای تامین نظر گروه اقدام مالی)اف ای تی 
اف( نبوده است بلکه برای رسیدن به یک بانکداری سالم 
تر است. در کنار این امر بدیهی است که تمدید تعلیق 
توسط گروه مزبور گام بسیار مثبتی در حفظ ارتباطات 

بانکی بین المللی است و به علاوه زمینه را برای تنظیمات 
جدید مالی که با دیگر کشورها از جمله کشورهای اروپایی 
و چین و روسیه و کشورهای همسایه و ... در نظر داریم 

فراهم می کند.
جنیدی اظهار کرد: این تمدید کمک بزرگی به تمهید 
مقدمات لازم برای ایجاد ابزار مالی و بانکی ویژه پیشنهادی 
اتحادیه اروپاست که بخش مهمی از بسته پیشنهادی 

اتحادیه است.
وی تصریح کرد: ما از زمان خروج امریکا از برجام که 
عملی نامشروع و نقض توافق هسته ای با ایران و نیز نقض 
قطعنامه 2231 بود، با اتکا به اصول و مبانی حقوقی بین 
المللی مجموع اقدامات مبتنی بر مشروعیت و وجاهت 
بین المللی را آغاز کردیم. بقای ما، اروپا، چین و روسیه 
در برجام و تدارک روش های اجرایی ادامه برجام یکی 

ازاین اقدامات بود.
معاون حقوقی رییس جمهوری در بخش دیگری 
از سخنان خود گفت: دعوای طرح شده علیه امریکا در 
دادگاه دادگستری بین المللی در اعتراض به اعمال تحریم 
ها به ویژه تحریم های ثانویه و درخواست دستور موقت بر 

منع اعمال این تحریم ها اقدام دیگر بود.

جنیدی در ادامه گفت: مذاکرات فشرده با گروه 
ایران  نام  اقدام مالی در خصوص معلق کردن درج 
در لیست سیاه و به عبارت بهتر تمدید برداشتن نام 
های  محدودیت  تحت  کشورهای  فهرست  از  ایران 
شدید مالی و بانکی و موضوع اقدامات مقابله از دیگر 
موارد این مبارزه مبتنی برضوابط حقوقی بین المللی 

بود.
وی تصریح کرد: دولت و ملت نبرد حقوقی هوشمندانه 
ای را برمبنای معیار های مشروعیت و مدنیت بین المللی 
در قبال دولت ایالات متحده آغاز کرده اند که هم در 
حفظ برجام و کسب همراهی بین المللی و هم درمبارزه 
قضایی و تحصیل دستور موقت و هم در تحصیل نظر 
موافق و حمایت دیگر کشورها در تمدید تعلیق ازفهرست 
نام کشورهای دارای ریسک زیاد در تعاملات مالی و بانکی 

بین المللی موفق بوده است.
این  همه  گفت:  جمهوری  رئیس  حقوقی  معاون 
موفقیت ها توفیق ملت بزرگ ایران است وبی تردید نتایج 
بدست آمده پیام بسیار خوب و آثار ارزشمندی برای ملت 
ایران، روابط بین المللی ما و بازارهای ما و فعالان اقتصادی 

ما دارد.

رحیمی عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس: 

مهلت چهارماهه FATF به ایران 
نشان دهنده انزوای آمریکاست

سفیر ایران در عراق:

زائران اربعین پول نقد 
همراه داشته باشند

معاون حقوقی رییس جمهوری:

تمدید تعلیق از لیست سیاه FATF گام مثبتی در روابط بانکی است

منصور فرزانه *

حسن صادقی *

مازیار آقازاده
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اقتصادی

رئیس کل بانک مرکزی خبرداد

اختصاص9/5میلیارددلاربرایتامین25قلم
کالایاساسی

رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به تامین بیش از 27 میلیارد دلار از ابتدای سال برای 
واردات از طریق بانک مرکزی و سامانه نیما، گفت: 9.5 میلیارد دلار از این مبلغ بابت 

تامین 25 قلم کالای اساسی و ضروری اختصاص یافته است.
عبدالناصر همتی با اشاره به ابلاغ مصوبه شورای هماهنگی اقتصادی سران قوا مبنی 
بر عرضه ارز ناشی از صادرات غیرنفتی به سامانه نیما و یا وارد کردن آن به چرخه اقتصاد 
کشور به ترتیبی که بانک مرکزی مشخص می کند، افزود: در هفته های آینده شاهد 

شتاب گرفتن و افزایش عرضه ارز برای تأمین واردات خواهیم بود.
وی اضافه کرد: در هفته جاری ضوابط مربوط در کارگروهی با مشارکت وزارتخانه های 
ذیربط و بانک مرکزی و نمایندگان بازرگانان و فعالان اقتصادی بررسی و تصمیم گیری 

خواهد شد.
*ورود ارز به بازار ثانویه شتاب می گیرد

رئیس کل بانک مرکزی حجم خرید و فروش ارز در بازار ثانویه را در حدود دو ماه گذشته 
معادل 7.3 میلیارد یورو اعلام کرد و ادامه داد: پیش بینی می شود با مجوز اخذ شده از 
سران قوا مبنی برخرید و عرضه ارز پتروشیمی ها و سایر صادرکنندگان غیرنفتی توسط 

بانک مرکزی، عرضه در این سامانه شتاب بیشتری بگیرد و مشکلات موجود رفع شود.
وی افزود: اولویت بندی و توجه به نیازهای واقعی وارداتی در شرایط فعلی کشور 
در هنگام ثبت سفارش، وظیفه خطیری است که وزارت صنعت، معدن و تجارت با 

هماهنگی وزارتخانه های دیگر باید به آن توجه کند.
رئیس کل بانک مرکزی عدم ارائه ارز ناشی از صادرات به کشورهای همسایه نظیر عراق 
و افغانستان، تحت عنوان صادرات ریالی را غیر قابل قبول دانست و تاکید کرد: صادرات 
ریالی مفهومی جز خروج سرمایه ندارد و ارز ناشی از اینگونه صادرات، به ویژه صادرات 

عمده نیز باید به چرخه اقتصاد کشور بازگردد. 
همتی با تقدیر از تلاش فعالان اقتصادی و بازرگانی در توسعه صادرات کشور تاکید 
کرد: مصوبه سران قوا، اختیارات لازم را به بانک مرکزی برای پیگیری قضایی جهت 
اعمال این مصوبه یعنی آوردن ارز صادرات غیر نفتی به چرخه اقتصاد داده است که 

امیدوارم بانک مرکزی به هیچ وجه مجبور به استفاده از این اختیار نباشد.

رئیس سازمان برنامه و بودجه: 

اختصاصقیربهپیمانکارانرانتایجادمیکند
 رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: در بودجه 98 سعی می کنیم به جای اختصاص 

قیر به پیمانکاران، پول آن به صورت نقد در اختیار پیمانکاران قرار گیرد.
»محمدباقر نوبخت« روز شنبه در حاشیه مراسم امضای تفاهم نامه برنامه تولید و اشتغال 
در حوزه بازآفرینی شهری در سازمان برنامه و بودجه، افزود: مجلس شورای اسلامی برای 
سرعت بخشیدن اجرای طرح های عمرانی همواره در تبصره های قانون بودجه اجازه 

می داد که سه یا چهار میلیون تن قیر در اختیار طرح های عمرانی قرار گیرد. 
وی اظهارداشت: اما گزارش ها حاکی از آن بود که از این تخصیص قیر به پیمانکاران 
در طرح ها کمتر استفاده می شد به طوری که سرنخ آنها را در خروج قیر از کشور شاهد 
بودیم. با این وجود به دلیل این که واگذاری قیر، قانون است وزارت نفت آن را اجرا می 

کرد که نوعی رانت تلقی می شود. 
نوبخت با بیان این که استفاده از قیر به عنوان بخشی از منابع اعتباری که به پیمانکاران 
می دهیم درست نیست، گفت: به جای اینکه قیر را به جای اعتبارات در اختیار پیمانکاران 
قرار دهیم، می توانیم اجازه دهیم این قیر را شرکت های مرتبط از طریق وزارت نفت صادر 

کنند و درآمد حاصل از آن را به طرح های عمرانی به صورت ریالی کمک کنیم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد: در بودجه 98 سعی می کنیم برای پیشرفت 
طرح های عمرانی و جلوگیری از آثار سوء این موضوع، وزارت نفت قیر را صادر کند و پول 

آن به صورت نقدی در اختیار طرح ها قرار گیرد. 
* پارسال 1900 پروژه نیمه کاره پایان یافت

نوبخت درباره جزئیات طرح های نیمه کاره دولتی، گفت: سال گذشته حدود یک هزار 
و 900 پروژه نیمه کاره از طریق مشارکت بخش عمومی و خصوصی پایان یافت. 

وی افزود: قرار نیست که این طرح ها را بفروشیم بلکه با مشارکت بخش غیردولتی، 
انجام می دهیم.  رئیس سازمان برنامه و بودجه اضافه کرد: در مصوبه سران قوا این امکان 
وجود دارد برای اینکه طرح ها را اقتصادی و به صرفه کنیم بخشی از کاربری جانبی این 

طرح ها را تغییر دهیم که این کار در حال انجام است.
وی تصریح کرد: بیش از چهار هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری که سازمان برنامه و 

بودجه باید انجام دهد قرار شده است که بخش غیردولتی انجام دهد. 
نوبخت گفت: تا 12 مهر ماه امسال 27 هزار و 500 میلیارد تومان برای طرح های 
عمرانی از خزانه پول پرداخت شده در حالی که این رقم سال گذشته هفت هزار میلیارد 
تومان بود. رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور تاکید کرد: منابع ما محدود است به جای 
تقسیم قطره چکانی بین 76 هزار پروژه، طرح های موثری که در سال 97 به بهره برداری 

می رسند را شناسایی کرده و منابع را به این طرح ها تخصیص می دهیم.

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران تاکید کرد

دنبالافزایشریالیدستمزدنیستیم!
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران می گوید به دنبال افزایش ریالی حقوق 
کارگران نیستیم و معتقدیم در شرایط امروز اقتصاد بهترین راه تقویت قدرت خرید، کمک 

به جبران هزینه های زندگی کارگران و کارمندان است.
 ـدر گفت وگو با ایسنا، درباره موافقت دولت با ترمیم حقوق کارمندان و  هادی ابوی 
حمایت دولت از جامعه کارگری، گفت: معتقدم دولت باید در جهت تامین اقلام مصرفی 
و ضروری خانوارها وارد عمل شود. امروز در یک جنگ تمام عیار اقتصادی هستیم که 
از جنگ نظامی بدتر است؛ چون در جنگ نظامی، دشمن را می شناسیم و به منطقه 
و موقعیت جغرافیایی آگاهیم، ولی جنگ اقتصادی به خانه ها نفوذ کرده و معیشت 

خانواده ها دچار مشکل شده است.
وی ادامه داد: افزایش قیمت ها تحت هر عنوانی به صلاح نیست و بالارفتن قیمت 

سکه، طلا، ارز، مسکن و اقلام خوراکی به زیان خانوارهای کارگری است.
ابوی با اشاره به نامه سرگشاده نمایندگان کارگری به رئیس جمهوری گفت: نمایندگان 
کارگران هیچگاه به دنبال افزایش دستمزد به شکل ریالی نبوده و نیستند بلکه خواسته ما 

توجه به معیشت کارگران و ترمیم حقوق و دستمزد آنها است.
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران متذکر شد: در شرایطی که امکان 
افزایش دستمزد وجود ندارد، دولت می تواند با دادن سبد اقلام خوراکی یا بن خواربار 
به قیمت گذشته و نه قیمت روز، به کاهش هزینه های زندگی کارگران و کارمندان کمک 
کند. وی گفت: انتظار ما این است که دولت به کارگران هم به چشم کارمندان نگاه کند 
و برای کارگران هم امتیازاتی قایل شود. اگر امکان واگذاری خانه های خالی از سکنه به 
کارگران وجود دارد این ایده را عملی کند تا کارگران از فشار هزینه های سنگین اجاره بها 
تاحدی رها شوند؛  یا کارگران را از مالیات بر ارزش افزوده 9 درصدی که روی خیلی از 

اقلام و کالاها درج شده معاف کند.
پیشتر جمشید انصاری - معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان اداری و استخدامی 
کشور - از موافقت رئیس جمهوری با ترمیم حقوق کارمندان خبر داده و گفته بود: ترمیم 
حقوق کارکنان دولت وظیفه دولت است و ما نیز پیشنهادهای خود را ارایه کرده ایم. 
در دستور  رئیس جمهوری  موافقت  با  دولت  کارکنان  ترمیم حقوق  پیشنهاد  بررسی 
کار دولت قرار دارد. وی ابراز امیدواری کرد که در اسرع وقت، تصمیمات در این مورد 
نهایی شود و تکلیفی را که در تبصره سه ماده 29 قانون برنامه برای رعایت عدالت در 

پرداخت های دستگاه های مختلف در مشاغل مشابه بر عهده دارد، محقق شود.

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران:

عرضهیورودربازارثانویهکاهشیافتهاست
به گفته یکی از اعضای هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران، عرضه ارز یورو در بازار ثانویه 

کم شده است.
احمد کیمیایی اسدی اظهار کرد:  طبق آنچه این روزها به گوش می رسد در حال حاضر 
عرضه یورو در سامانه نیما وجود ندارد. به عبارتی در سیستم نیمایی، یورویی نیست یا اگر 
هم هست بسیار کم عرضه می شود. ارزهای آسیایی همچون یوان چین، روپیه هند و ین 
ژاپن در سامانه نیما مورد مبادله قرار می گیرد اما یورو که ارز مسلط بوده و قابلیت های 

خرید اروپایی را برای ما پوشش می دهد، در حال حاضر در وضعیت خوبی قرار ندارد.
وی افزود: قیمتی که برای ارز در سامانه نیما تعیین شده که برای هر دلار حدود 8000 
تومان و برای هر یورو زیر 10 هزار تومان است، جذابیتی برای صادرکننده ندارد تا بخواهد 

ارز خود را در این سامانه که متعادل کننده بازار صادرات و واردات است، عرضه کند.
این عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران با تاکید براینکه دولت باید برای وضعیت 
سامانه نیما تدبیری بیاندیشد، گفت: دولت چندان اعتقادی برای تزریق پول های نفتی 
به بازار ثانویه ندارد و اعلام کرده است که صادرات و واردات باید هم پوشانی داشته باشند.
وی تصریح کرد:  قیمت تعیین شده برای صادرکننده جذابیت ایجاد نمی کند که 
بخواهد ارز خود را وارد سامانه نیما کند. در ماه های گذشته نیز صادرکنندگان کلان 
همچون پتروشیمی ها و فولادی ها از ارائه ارز حاصل از صادرات خود به گونه ای طفره 

رفته اند؛ لذا دولت باید مکانیزمی ایجاد کند که نرخ ارز در بازار آزاد کاهش پیدا کند.
کیمیایی اسدی افزود: در حقیقت به نظر می رسد قیمتی که دلار در بازار آزاد دارد، 
پوسته سختی گرفته است که باعث می شود به راحتی پایین نیاید. همچنین با توجه به 
این که دولت قیمت ارز مسافرتی را هم در حدود 12 هزار و 500 تومان تعیین کرده است، 

پایین آمدن نرخ در بازار آزاد بعید به نظر می رسد.
این عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران تاکید کرد که برای بازار ثانویه حتما باید 
حرکتی انجام شود که فاصله و گپی که بین بازار ثانویه و آزاد ایجاد شده، مقداری متعادل  

شود تا صادرکننده نیز انگیزه عرضه ارز خود را داشته باشد.

نگهداری  خانه ها  در  مردم  توسط  ارز  دلار  میلیارد   20 حاضر  حال  »در 
می شود«؛ این را مسئولان بانک مرکزی و نمایندگان مجلس از جمله معصومه 
آقاپورعلیشاهی نماینده  مردم شبستر و عضو کمیسیون اقتصادی مجلس دهم 

در مصاحبه با رسانه ها عنوان می کنند.
فارغ از هرگونه قضاوت در مورد این پدیده، با این حجم ارز چه  کارهایی می توان 
انجام داد و تأثیر آن در اقتصاد ایران در صورت ورود به چرخه بازار به چه میزان 

است.
*نحوه  استخراج آمارها مشخص نیست و استناد به آن را مشکل می کند

مشکلی که همواره در کشور ما وجود داشته است، بحث آمارگیری و قابل 
استناد بودن آمار و اطلاعاتی است که بعضاً توسط نهادها و دستگاه ها ارائه 
می شود و دست یابی به آمار صحیح را مشکل می کند. حتی درباره آمارهای 
حیاتی مانند تورم نیز در ایران دو نوع آمار توسط بانک مرکزی و مرکز آمار ارائه 
می گردد. ارزهای خانگی نیز از این قاعده مستثنا نیست. هرچند که متولی آن 
تنها بانک مرکزی است و باید در این زمینه آمار شفاف و دقیق ارائه شود اما بیشتر 
به تخمین و گمانه زنی شباهت دارد و بازه ای بین 20-25 میلیارد دلار را پیش 

بینی می کنند.
*بدهی خارجی دولت برابر با 60 درصد ارزهای خانگی است

گزارش اخیر بانک مرکزی نشان می دهد بدهی خارجی دولت، در دولت یازدهم 
همواره روند رو به رشدی داشته است. بدهی خارجی از دو بدهی کوتاه مدت و 
بلندمدت تشکیل  شده است. آمارها نشان می دهند بدهی کوتاه مدت از 432 
میلیون دلار در سال 1393 با رشدی 871 درصدی به 4 میلیارد و 197 میلیون 
دلار در سال 1396 رسیده است. همچنین میزان بدهی بلندمدت در سال 
1393، برابر با 4 میلیارد و 676 میلیون دلار بوده است و با رشدی 44 درصدی 
در سال 1396 به 6 میلیارد و 713 میلیون دلار رسیده است. درنهایت جمع 
میزان بدهی خارجی دولت )بدهی کوتاه مدت و بلندمدت( از 5 میلیارد و 108 
میلیون دلار در سال 1393 به 10 میلیارد و 910 میلیون دلار رسیده است. 
همچنین میزان بدهی های معوقه در پایان سال 1396، 1 میلیارد و 504 میلیون 
دلار عنوان  شده است که با احتساب این مبلغ جمع بدهی خارجی دولت به 12 
میلیارد و 414 میلیون دلار می رسد. گرچه اصالتا بدهی بد نیست و بستگی دارد 

که صرف چه شده باشد.
در حال حاضر آمار بانک مرکزی نشان دهنده خروج سخت و ضعیف دلار از 
و تضمین های  با وجود مشوق ها  به گونه ای که  بانک هاست؛  به سمت  خانه 
مختلف اعلام  شده، فقط حدود 10 میلیون دلار سپرده گذاری ارزی انجام شده 

است.
*با این حجم ارز چه  فعالیت های اقتصادی می توان انجام داد؟

اما با 20 میلیارد دلار؛ برای نمونه می توان 83 فروند هواپیمای بوئینگ 747 

سری 400 و یا ایرباس ای 330 خرید و به طورکلی ناوگان حمل ونقل هوایی 
کشور را دگرگون کرد و این صنعت را در رده  شرکت های هواپیمایی درجه  یک 
در منطقه و حتی جهان مطرح کرد. در بخش حمل ونقل ریلی در حال حاضر در 
کشور 11 هزار کیلومتر راه آهن ساخته  شده و مطابق با پیش بینی های صورت 
گرفته برای تحقق اهداف مطرح در سند چشم انداز 20 ساله یعنی تا سال 
1404 باید 14 هزار کیلومتر راه آهن جدید ساخته شود که نیاز به 30 میلیارد 
دلار سرمایه گذاری در این بخش وجود دارد. در صورت دسترسی به اهداف این 
طرح پیش بینی شده بیش از 3 میلیارد لیتر صرفه جویی سوخت در حوزه بار و 
1 میلیارد لیتر در حوزه مسافربری در کشور خواهد شد، علاوه بر صرفه جویی 
در حوزه  سوخت و انرژی با توجه به این که ترانزیت هر تن کالا برای کشور 285 
دلار درآمد مستقیم و غیرمستقیم دارد. در صورت تحقق اهداف 1404 می توان 
سالانه 28.5 میلیارد دلار برای کشور از طریق ترانزیت درآمدزایی کرد و مثال های 
بی شمار دیگر که در صورت موفقیت دولت در جذب و هدایت این حجم از منابع 

می تواند به رشد، توسعه و اشتغال در کشور منجر شود.
* ارزهای خانگی برابر با 15 درصد حجم نقدینگی اقتصاد ایران است

از چند نرخی بودن و تفاوت بین ارز سامانه نیما با بازار آزاد که بگذریم، برای 
تبدیل این مبلغ به ریال هر دلار را حدوداً برابر با قیمت آزاد آن معادل 130000 

ریال فرض می کنیم مبلغی که به دست می آید برابر است با 2600 هزار میلیارد 
ریال که تقریباً معادل 15 درصد کل نقدینگی موجود در اقتصاد ایران است. البته 
این احتمال وجود دارد که خروج ارزهای خانگی به کاهش قیمت دلار بینجامد و 

ارزش ریالی این میزان دلار و سهم آن از کل نقدینگی کمتر شود.
تصور کنید این حجم از نقدینگی و یا حتی بخشی از آن اگر وارد هر بازار دیگری 
از جمله مسکن یا تولیدات صنایع مختلف و یا حتی طرح های زیرساختی و 
عمرانی شود چه اثری می تواند داشته باشد و چه میزان شغل، ارزش  افزوده 
و رشد را برای اقتصاد ایران فراهم خواهد کرد. البته در صورت عدم مدیریت و 
هدایت صحیح چه آسیب هایی را نیز می تواند به وجود آورد که یک نمونه از آثار 

مخرب این نقدینگی در تلاطم های اخیر بازار سکه و طلا به وضوح رخ داد.
*بورس ارز )فارکس( یکی از راهکارها

طرح بورس ارز از سال ها پیش در اقتصاد ایران مطرح بوده و سرانجام در آذر ماه 
سال 1394 شورای عالی بورس راه اندازی بازار آتی ارز را به تصویب رساند. البته 
بورس ارزی به لحاظ مطالعات اقتصاد کلان و اقتصاد اسلامی نیازمند بررسی 

بیشتر است.
در حال حاضر تفاوت نرخ ارز برای صنایع و مصارف مختلف بسیاری از فعالان 
حوزه های صادرت و واردات را متضرر کرده است. راه اندازی بورس ارز یکی از 
راهکارها خواهد بود. این طرح، در اکثر کشورهای جهان برای جلوگیری از 
فعالیت های مخرب و سفته بازانه مؤثر واقع  شده است، چراکه نه تنها نوسانات 
نرخ ارز را کاهش می دهد بلکه به وسیله ابزارهایی که در بورس ارائه می شود و 
شفافیتی که در بازار آن وجود دارد، بسیاری از رانت ها برای افراد و گروه های 
خاص و عدم شفافیت ها از بین می رود. با توجه به این که یکی از مهم ترین عوامل 
گرانی ارز نبود اسکناس کاغذی آن در بازار است، با راه اندازی بورس ارز این 
مشکل هم رفع خواهد شد به طوری با راه اندازی صندوق ارزی به جای اینکه افراد 
ارز فیزیکی و کاغذی را خریداری کنند، واحد صندوق ارزی را می خرند که همان 
نوسانات ارز را خواهد داشت و به کارگیری ابزارهای مشتقات )فوروارد، فیوچرز، 
آپشن و سوآپ ارزی( برای پوشش ریسک نوسان نرخ ارز مؤثر واقع خواهد شد و 
نه تنها به پوشش ریسک )هجینگ( برای فعالان و سرمایه گذاران کمک می کند 

بلکه به کشف قیمت حقیقی نیز کمک می کند.
اما مقدمه  ایجاد بورس ارز تک نرخی کردن آن برای تمامی گروه ها و کالاهاست 
که تنها در شرایط آرامش و تعادل بازار امکان پذیر است و در شرایط تحریمی بسیار 
مشکل خواهد بود. مسئله  بعد در شرایطی که دولت و شرکت های خصولتی به 
علت انحصار در فروش نفت و گاز و مشتقات نفتی، نقش بی رقیبی در عرضه 
دارند، شاید از رسیدن بازار به تعادل و جلوگیری از نوسانات ارزی مقاومت کنند 
که این پدیده نیز به تهیه ی سازوکارهای پیشگیرانه و عدم دخالت دولت در این 

بخش نیاز دارد.

با 20 میلیارد دلار ارز خانگی چه می توان کرد؟

سخنگوی کمیسیون ویژه حمایت از تولید ملی مجلس :

افزایشنرخسودبانکیغیرقابلتوجیهاست
تولید ملی مجلس شورای اسلامی،گفت:  از  سخنگوی کمیسیون ویژه حمایت 
افزایش نرخ سود بانکی غیرقابل توجیه است چرا که بخش تولید را با مشکلات دیگر 

روبرو می کند.
رحیم زارع  درباره وضعیت افزایش نرخ سود علی الحساب سپرده ها و وام های بانکی 
گفت:بانک ها باید پایبند به مصوبات شورای پول و اعتبار باشند در این راستا نباید نرخ 
سود علی الحساب سپرده ها و تسهیلات بانکی بصورت اختیاری توسط هر بانک 
تعیین شود.   سخنگوی کمیسیون ویژه حمایت از تولید ملی مجلس شورای اسلامی، 
ادامه داد:بی نظمی بازار ارز و رشد قیمت کاذب قیمت دلار تولیدکنندگان را تحت فشار 
قرار داده بنابراین افزایش نرخ سود بانکی غیرقابل توجیه است چرا که بخش تولید را 
با مشکلات دیگر روبرو می کند. زارع در ادامه گفت و گوی خود با خبرنگار خبرگزاری 
خانه ملت، تصریح کرد:گزارش ها حکایت از این دارد برخی از بانک ها نرخ سود سپرده 
های یکساله را افزایش داده و در هر بانکی نرخ متفاوت اعلام می شود که این بی نظمی 
به زیان اقتصاد و تولید کشور است. نماینده مردم آباده، بوانات و خرم بید در مجلس 
شورای اسلامی، افزود:در حال حاضر که آمریکا در ادامه دشمنی ها، تحریم های جدید 
علیه جمهوری اسلامی در نظر گرفته است باید از تولید حمایت عملی شود چرا که با 
انجام این مهم علاوه بر حفظ اشتغال موجود، زمینه اشتغالزایی جدید نیز فراهم می 
شود. وی تصریح کرد:افزایش کاذب نرخ سود بانکی ممکن است به رشد بدهی بانک 
ها و موسسات مالی منجر شود چرا که بانک ها باید از منابع خود در راستای تقویت 
تولید استفاده کنند. رئیس کمیته اقتصاد مقاومتی کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی، یادآور شد:بخش نظارتی بانک مرکزی باید به شدت با بانک های که اقدام به 
افزایش نرخ سود علی الحساب سپرده ها و وام های بانکی می کنند، برخورد جدی 

کند.

رئیس اتحادیه فروشندگان خودرو مطرح  کرد؛
فروشغیرقانونیخودرودرنمایندگیهایمجاز

رئیس  اتحادیه فروشندگان خودرو از افزایش شکایتهای فروش غیر قانونی خودرو های 
تولید داخل در نمایندگی های مجاز خودرو خبرداد.

سعید موتمنی با اشاره به اینکه فروش شرکتهای داخلی فقط بصورت اینترنتی انجام 
می شود افزود: برخی از نمایندگی ها شروع به فروش خودروهایی کرده اند که وجود 

خارجی ندارد که این خلاف قانون است.
وی با تاکید برسرعت داشتن جلوگیری از خسارت ناشی از این اتفاق قبل از بروز 
حوادثی مانند شرکتهای متخلفی که هم اکنون در قوه قضائیه دارای پروندهای سنگین 
هستند گفت: ما از مردم تقاضا می کنیم بصورت نقدی و واحدهای صنفی دارای پروانه 

خودروهای خودرا خرید کنند.
رئیس اتحادیه فروشندگان خودرو با بیان اینکه زمزمه های افزایش قیمت خودرو 
در یکی دو روزآینده وجود دارد ادامه داد: مردم و شرکتها منتظر تصمیم گیری ستاد 
تنظیم بازار هستند. موتمنی با اشاره به اینکه اختلاف قیمت پراید 111 در بازار به 14 
میلیون تومان رسیده است ادامه داد: آیا پس از افزایش قیمت این اختلاف قیمت بازار 
و کارخانه از بین می رود؟ آیا حجم تحویل خودرو از سوی شرکتها افزایش می یابد؟ آیا 
ضمانت اجرایی برای ساماندهی شرایط بازار وجود دارد؟ این سوالات متولیان بازار از 
شرکتهای خودروساز و ستاد تنظیم بازار است که درصورت تحقق آنها بازار به شرایط 

متعادل و مناسب می رسد.
وی درخصوص وضعیت فعلی حاشیه بازار افزود: حاشیه بازار در خودروهای زیر 30 
میلیون تومان به 13.5 میلیون تومان، خودروهای 30 تا 45 میلیون تومان به 18 تا 30 
میلیون تومان و خودروهای 45 تا 55 میلیون تومان به 50 تا 60 میلیون تومان رسیده 

است.
محمود بهمنی  :

مدیریتبازارارزازطریقصرافیهای
مجوزدارامکانپذیراست

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه حذف صرافی ها 
اشتباه بزرگی است،گفت:مدیریت بازار ارز از طریق صرافی های مجوزدار امکانپذیر 

است و می تواند به دولت و کشور در زمان تحریم کمک کنند.
محمود بهمنی  درباره وضعیت بازار ارز گفت: عرضه و تقاضای ارز باید در بازار مدیریت 
شود چرا که مدیریت صحیح این بازار نقش مهم در اقتصاد کشور دارد. عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه حذف صرافی ها اشتباه بزرگی است، 
ادامه داد:می توان بوسیله بانک ها، بانک مرکزی و صرافی ها عرضه و تقاضای ارز را 
نماینده مردم ساوجبلاغ، نظرآباد و طالقان در مجلس دهم شورای  مدیریت کرد. 
اسلامی افزود:باید توجه شود با صرافی های بدون مجوز نمی توان خرید و فروش ارز را 
مدیریت کرد چرا که کنترل چنین صرافی های دشوار است. عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی یادآور شد:مدیریت بازار ارز از طریق صرافی های دارای مجوز  

امکانپذیر است و می تواند به دولت و کشور در زمان تحریم ها کمک کنند.

در سطح جهان سالانه ۶۰ درصد از بارش ها به طور متوسط 
تبخیر می شود که در کشور ما به دلیل شرایط اقلیمی این رقم به 
بیش از ۷۰ درصد می رسد، اما آنچه موضوع مهمی است تبخیر 
از مخازن سدها و دریاچه های مصنوعی است که این رقم در دنیا 
به طور متوسط پنج درصد و در ایران حدود شش درصد تخمین 

زده می شود.
در حالی که میزان تبخیر از مخازن ما در مقایسه با میانگین 
جهانی از نسبت چندان بالاتری برخوردار نیست، اما در برخی از 
مخازن سدها با توجه به حجم کم منابع ورودی، هندسه مخزن و 
شرایط اقلیمی منطقه این امر متفاوت و موضوع با اهمیتی است که 
از جمله آن می توان به وضعیت چاه نیمه های سیستان اشاره کرد.

پنل های  از  استفاده  همچون  متعددی  روش های  امروزه 

خورشیدی، روش های شیمیایی و بیولوژیکی برای کاهش تبخیر 
وجود دارد که عمدتا معطوف به سدهای کوچک است این روش ها 
در مقیاس کوچک توسط موسسات تحقیقات آب مورد بررسی 
قرار گرفته است که در نهایت مدیریت مخزن به عنوان بهترین 
روش برای جلوگیری از تبخیر آب سدها انتخاب شده و طبق گفته 
های رضا اردکانیان وزیر نیرو درصددیم با مدیریت مخزن مناطقی 
همچون چاه نیمه ها بتوانیم فعالیت های خوبی در زمینه کاهش 
تبخیر آب به سرانجام برسانیم. وی با تاکید بر اینکه دستورالعمل 
بهره برداری در سناریوهای مختلف تهیه شده است، اظهار کرد: 
میزان تبخیر سدها در ایران نزدیک به شرایط جهانی است و با 
توجه به اینکه اغلب سدهای کشور ما در مناطق کوهستانی واقع 
شده میزان تبخیر این سازه های آبی حدود بین ۲۰۰۰ تا ۲۴۰۰ 

میلیمتر در سال است، اما در منطقه سیستان با توجه به اینکه 
چاه نیمه ها به صورت گودال های طبیعی در منطقه ای متفاوت قرار 
گرفته اند و آب از دیرباز به صورت طبیعی روانه این مناطق می شود 
طبیعتا میزان تبخیر از آن ها به حدود ۴۵۰۰ میلیمتر در سال 
می رسد. علاوه براین عمر مفید سد زمانی است که حجم سد از 
رسوب قابل توجهی پر می شود. میزان رسوب گذاری در جهان به 
طور متوسط سالیانه نیم درصد است که در اروپا این رقم به دو 
دهم درصد، در خاورمیانه به حدود ۱.۵ درصد، در چین به حدود 
۲.۳ درصد و در ایران به حدود ۷۶ صدم درصد می رسد که از 

نظر رسوب گذاری سدها در شرایط نسبتا متعادلی به سر می بریم.
چاه نیمه ها به عنوان سازه های طبیعی در شرایط کلی میزان 
رسوب و تبخیری بیشتری نسبت به سایر سازه های آبی که طراحی 

و ساخته شده و جانمایی آن ها مطابق ضوابط بوده خواهند داشت و 
همچنان نیز دارند. هر چند در مقایسه به نسبت کلی این رقم عدد 
بالایی نیست، ولی در منطقه خشک و نیمه خشک شرق و جنوب 
شرق کشور مطمئنا این دو عامل بسیار تعیین کننده هستند و به 
این سبب در سال های اخیر جزو برنامه های اصلی وزارت نیرو بوده 

و به شکل مهمی این امر مورد توجه قرار گرقته است.
به طور کلی باید گفت که منطقه جنوب شرق کشور ما دست 
به گریبان چالش های متعددی از جمله کمبود منابع آبی است، 
ولی با این وجود این منطقه به مجتمعی تبدیل شده است که 
پیچیده ترین پدیده های مدیریت منابع آب در این منطقه شکل 
گرفته است که راه حل های آن در سطح ملی نیز مورد استفاده 

قرار خواهد گرفت.

سالانهچهمیزانآبدرایرانتبخیرمیشود؟
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تاکید سرمربی تیم ملی: کار بدون قرارداد؟

فدراسیون-کیروش؛یکنفردروغمیگوید!
عکس  که  فدراسیون  با  قرارداد  بدون  همکاری  به  ایران  ملی  تیم  سرمربی  دوباره  تاکید 

صحبت های مهدی تاج است، احتمالا با واکنش هایی همراه خواهد شد.
قرارداد کارلوس کی روش با فدراسیون فوتبال ایران بعد از پایان جام جهانی ۲۰۱۸ به پایان 
رسید، اما به دلیل عملکردی که تیم ملی با گرفتن ۴ امتیاز در این مسابقات داشت، وزارت ورزش 
و جوانان و فدراسیون در پایان این رقابت ها اعلام کردند به همکاری خود با مرد پرتغالی ادامه 

می دهند.
 در ماه های اخیر موضوع همکاری کی روش با تیم ملی ایران بارها مورد بحث قرار گرفت ولی 
در هفته اول مهرماه ۹۷، با گذشت سه ماه از جام جهانی روسیه و در پایان نخستین اردوی ملی 
پوشان در راه جام ملت های آسیا، مهدی تاج در مصاحبه ای و چند روز بعد فدراسیون فوتبال طی 
بیانیه ای اعلام کردند قرارداد با کارلوس کی روش تمدید شده و مشکلی در این راستا وجود ندارد.
 کی روش در اردوی اول تیم ملی برای جام ملت ها در نیمی از تمرینات با لباس غیر ورزشی 
در تمرینات حضور پیدا می کرد ولی در اردوی اخیر تیم ایران به طور جدی در تمرینات حاضر 
بود و حتی تمرینات دروازه بانان را خود به صورت اختصاصی زیر نظر می گرفت تا نشان دهد با 

حساسیت بالایی در تیم ملی کار می کند و در تلاش برای موفقیت تیم خود است.
 با وجود اینکه تمرینات تیم ملی ایران در دو اردوی اخیر به شکل منظمی برنامه ریزی شد و 
کی روش نیز در تمرینات حضور داشت، اما مجادله مرد پرتغالی با کادر فنی تیم ملی امید ایران 
پیرامون استفاده از ساختمان پک جنجال جدیدی برای فوتبال ایران به وجود آورد که هنوز هم 
مباحث آن در جریان است و پیشکسوتان درباره اظهار نظرهای کی روش و پاسخ های مربیان تیم 

امید به او مصاحبه هایی انجام می دهند.
 از سوی دیگر شاید کوتاهی فنی و مدیریتی در تیم ملی امید رخ داده، ولی در این بین 
انتقاداتی هم به موضع گیری های کی روش و حرف های غیر مسؤولانه میک مک درمورت، 
دستیار او راجع به حمید استیلی مدیر تیم ملی امید وارد است که مطمئنا اگر در اردوهای بعد نیز 
چنین مسائلی ادامه پیدا کند، می تواند در روند کاری بازیکنان تیم ملی و روحیه آنها تاثیر بگذارد.
 اما کارلوس کی روش در جدیدترین مصاحبه خود که با شبکه بی بی سی انجام داده به طرز 
غیر منتظره ای راجع به موضوع همکاری اش با تیم ملی ایران عنوان کرده: »دستمزد برایم مهم 

نیست و من بدون قرارداد دارم با ایران کار می کنم.«  
جدا از مباحثی که مرد پرتغالی راجع به بحث تحریم ها و تاثیر آن در عدم انجام سفرها و حرکت 
تیمش داشته، در خصوص رایگان کار کردن با فدراسیون فوتبال ایران گفته: »به این شکل 
نیست چون من همه شرایط را در نظر گرفته، احساسات و دیگر موضوعات برای من اهمیت 

دارد؛ مسائل مهم تری است که نیاز نیست آن را بازگو کرد.«
 اینکه کارلوس کی روش عنوان کرده با گذشت حدود چهار ماه از جام جهانی و پشت سر 
گذاشتن دو فیفا دی قبل از جام ملت های ۲۰۱۹ امارات، بدون قرارداد با فدراسیون فوتبال ایران 
کار می کند، موضوعی عجیب به نظر می رسد ولی موضوع اصلی در مصاحبه او، این است که در 

حال حاضر چه کسی دروغ می گوید؛ فدراسیون فوتبال یا کارلوس کی روش؟!
 طبق گذشته احتمالا فدراسیون فوتبال و مهدی تاج به تمدید قرارداد و امضای آن توسط 
کی روش تاکید خواهند کرد ولی اینکه سرمربی تیم ملی چه اصراری روی این مسئله دارد و اصلا 
چرا این موضوع را گفته، می تواند بحث جدیدی را برای تیم ملی ایران درآستانه جام ملت های 

آسیا ایجاد کند.
 البته کی روش در پایان مصاحبه خود راجع به پیشنهاد فدراسیون فوتبال مکزیک گفته: »شاید 
این موضوع یک زمان مطرح شود ولی مشارکت و تصمیم من، حمایت از فدراسیون، تیم ملی و 
بازیکنان ایران است تا بعد از هفت سال و نیم پروژه ای که داشتیم، با قهرمانی در جام ملت های 

آسیا به نتیجه برسد.«
 تاکنون مهدی تاج و حداقل سه عضو هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال تاکید کردند که قرارداد 
کی روش برای ادامه حضور در تیم ملی ایران تمدید شده ولی برای پایان یافتن این مباحث که از 
سوی این سرمربی در مصاحبه اخیرش به میان آمده، لازم است فدراسیون فوتبال برگه تمدید 

قرارداد با او را منتشر کند.

خبری تاسف بار برای ورزش ایران

کرسیخادمدراتحادیهجهانیکشتی
بهزنچینیسپردهشد

بوداپست  در  خود  جمعه  روز  نشست  در  کشتی  جهانی  اتحادیه  رئیسه  هیات  کنگره   -
مجارستان، »ژانگ ژیا« داور زن چینی را به جای رسول خادم که بهمن ماه سال گذشته از هیات 

رئیسه این اتحادیه استعفا کرده بود، به عضویت این نهاد درآورد.
به گزارش ایرنا به نقل از اتحادیه جهانی کشتی، کنگره اتحادیه جهانی کشتی و انتخابات 
این نهاد در آستانه رقابتهای قهرمانی جهان روزجمعه در بوداپست برگزار شد و در این اجلاس 

موضوعات مهمی همچون تعیین شهرهای میزبان مسابقات تا سال ۲۰۲۱ مشخص شد.
از نکات قابل توجه در این نشست از دست رفتن کرسی ایران در اتحادیه جهانی کشتی بود که 
در نهایت خانم ژانگ ژیا داور بین المللی کشتی چین پس از ناکامی اولیه در مرحله دوم با کسب 

آرای لازم تا سال ۲۰۲۲ به عضویت هیات رییسه در آمده و جایگزین خادم شد.
با حذف داوطلبانه خادم از هیات رییسه اتحادیه جهانی کشتی، در واقع ورزش ایران و در 
نهایت کشتی، یک کرسی بسیار مهم و فرصتی گرانبها برای مشارکت در تصمیم گیری های 
تعیین کننده در کشتی جهان را از دست داد تا تاثیرگذاری ورزش اول کشورمان در اتحادیه 

جهانی به پایین ترین سطح خود برسد.
همچنین در نشست روز گذشته اتحادیه جهانی کشتی موارد دیگری نیز مورد بررسی قرار 
گرفت که بررسی مالی، ابتکارات جدید در کشتی زنان و ترویج سبک های مرتبط از جمله آنها 
بود. نمایندگان کنگره در عین حال اعضای جدید هیات رئیسه را برای هفت کرسی انتخاب 
کردند. 6 کرسی مربوط به سمت هایی بود که دوره 6 ساله آنها به پایان رسیده و هفتمین کرسی 

هم اوایل سال جاری میلادی با رفتن رسول خادم خالی مانده بود. 
الشهرانی از قطر، دولت تورلی خانوف از قزاقستان و استن دزیدیک از آمریکا و ناتالیا یاریگین از 
روسیه مجددا برای 6 سال دیگر انتخاب شدند. اعضای جدید شامل پدرو سیلوا از پرتغال و پیتر 

باخجا از مجارستان تا سال ۲۰۲۴ در این سمت قرار خواهند داشت.
در این کنگره همچنین در راستای جنبش المپیک و حمایت از گفت و گو میان اعضا، 
نمایندگان کره شمالی و کره جنوبی با یکدیگر دست دادند و برای هم در مسابقات قهرمانی 

جهان در بوداپست آرزوی کامیابی کردند.
هیات رئیسه اتحادیه جهانی روز پنجشنبه تشکیل جلسه داد و مجموعه رهنمودهایی را به 
منظور بهبود ورزشکاری مربیان و ورزشکاران تصویب کرد. مربیان و ورزشکارانی که در یک مسابقه 
دو کارت زرد می گیرند، بر اساس رهنمودهای جدید کارت قرمز دریافت خواهند کرد و بلافاصله 

دیسکالیفه )حذف( می شوند. 
بر اساس این رهنمودها در حالی که مدال آوران طلا به شادی برای مدال خود ترغیب شده اند، 

اما از مدال آوران برنز خواسته شده از شادی کردن خودداری کنند. 
همچنین اعلام شده که از این پس، مربیان، مجوز اتحادیه جهانی کشتی برای مربیگری 

ورزشکاران در مسابقات به همراه خواهند داشت. 
به منظور تثبیت تقویم مسابقات و دادن فرصت کافی به فدراسیون های ملی و شهرهای میزبان 
برای آماده سازی خود، هیات رئیسه چندین میزبانی قاره ای و جهانی برای سالهای ۲۰۱۹ تا 

۲۰۲۱ را اعلام کرد.

احمد نوراللهی:

۹۹درصدراهصعودبهفینالباقیماندهاست
 هافبک ملی پوش پرسپولیس گفت: می دانیم بازی خیلی سختی با السد داریم و هنوز ۹۹ 

درصد از راه صعود باقی مانده است.
احمد نوراللهی در حاشیه تمرین  پرسپولیس در جمع خبرنگاران حاضر شد و گفت: السد تیم 
خیلی خوبی است. با اینکه آنها را در بازی رفت با نتیجه یک بر صفر بردیم اما ۹۹ درصد از راه 
مانده است. هافبک تیم فوتبال پرسپوبلیس ادامه داد: سید جلال حسینی به عنوان کاپیتان 
تیم به خوبی درباره این حساسیت صحبت کرده است.  نیاز داریم تا بتوانیم با حضور هوادارانمان 
به موفقیت برسیم. امیدوارم هواداران به ورزشگاه بیایند و بتوانیم دل هواداران را شاد کنیم. وی 
درباره کری خوانی بازیکنان السد برای دیدار برگشت اظهار داشت: آنها چیزی برای از دست 
دادن ندارند. طبیعی است کری بخوانند. اما مطمئن باشند تمام تمرکز خودمان را برای این بازی 
می گذاریم تا به نتیجه برسیم.  امیدوارم بتوانیم این اتفاق تاریخی را برای هواداران پرسپولیس و 
طرفداران فوتبال رقم بزنیم. نوراللهی از پیش بینی بازی امتناع کرد و گفت: کار سختی است. 
امیدوارم یکی دو بازیکن مصدوم مان به بازی برسند. پرسپولیس با وجود منشکلاتی که از لحاظ 
کمبود بازیکن و بقیه مسائل دارد خوب عمل کرده است. پرسپولیس همیشه توانایی هایش را 
به رخ کشیده است. نتیجه را نمی توان پیش بینی کرد و فقط می خواهیم پیروز شویم تا به 

فینال برسیم.

حسن یزدانی مغلوب »شعبده باز« امریکایی شد

شوکبهکشتیایران
 حسن یزدانی نخستین مصاف خود در رقابتهای کشتی آزاد قهرمانی جهان را با شکست برابر 

حریف قدرتمند آمریکایی خود پشت سر گذاشت.
رقابتهای کشتی آزاد قهرمانی جهان از ظهر دیروز با مصاف مدعیان چهار وزن در شهر 

بوداپست مجارستان آغاز شده که طی آن حسن یزدانی در وزن ۸6 کیلوگرم به میدان رفت.
حسن یزدانی در نخستین دیدار خود در این مسابقات در دور اول به مصاف دیوید تیلور ملقب 
به »شعبده باز« از آمریکا رفت که در نهایت با نتیجه ۱۱ بر 6 مغلوب شد. بدین ترتیب یزدانی باید 
در انتظار فینالیست شدن این حریف امریکایی باید تا او هم بتواند در گروه شانس مجدد برای 
مدال برنز بجنگد. یزدانی دو سال قبل در رقابتهای جام جهانی در کرمانشاه هم به این حریف 

امریکایی باخته بود که بااین ناکامی نتوانست انتقام آن شکست را بگیرد.

همه اهالی دنیای توپ و تور نگران آینده هستند

وضعیت عجیب بسکتبال ایران در آستانه انتخابی جام جهانی

فدراسیون بسکتبال ایران این روزها شاهد حواشی عجیب و غریب جدیدی 
است که این مسایل در یک هفته گذشته به اوج خود رسیده و نگرانی اهالی 

این رشته را در پی داشت.
فدراسیون بسکتبال ایران در سال های اخیر با مشکلات زیادی دست و پنجه 
نرم می کرد که اصلی ترین آن کمبود منابع مالی بود اما حالا در کنار نداشتن 
پول، حواشی دیگری نیز وارد دنیای توپ و تور شده  است. بسکتبال ایران هر 
روز یک حاشیه جدید را تجربه می کند که در گذشته هیچ وقت شاهد آنها نبوده 
و به همین دلیل اهالی دنیای توپ و تور ایران بیشتر از همیشه نگران آینده 

خود هستند. 
بسکتبال از دی ماه سال گذشته پس از سال ها، تغییرات مدیریتی را پشت  
سر گذاشت و امیدوار به آینده بود اما در همین مدت تمام ناکامی های ممکن 
باید بر روی صعود به جام جهانی تمرکز کند اسیر  را تجربه کرد و حالا که 
جبران  اتفاق های  می تواند  که  شده  ساختاری  درون  عجیب  اختلاف های 

ناپذیری را رقم بزند.
* وعده های مالی عملی نشده 

نبود اسپانسر و کمبود پول باعث شد تا بسکتبال در سال های اخیر مشکلات 
بر  این مشکلات  قبلی هیچوقت  در مدیریت  اما  بگذارد  را پشت سر  زیادی 
نیازهای اولیه ورزشکاران تاثیر نگذاشت. با وجود تمام انتقاداتی که نسبت 
به مدیریت محمود مشحون در فدراسیون بسکتبال وجود دارد اما بزرگترین 

ویژگی این مدیر کهنه کار این بود که هیچوقت گلایه نمی کرد و حتی در ۲ 
سال آخری که طبق گفته حامد حدادی بودجه ای از وزارت ورزش نمی گرفت 
حرف از بی پولی نمی زد اما اکنون شرایط فدراسیون به جایی رسیده که به 
خاطر مشکلات مالی لبنیات را از وعده های غذایی ورزشکاران حذف کرده  
فدراسیون  انتخابات  وارد  اقتصادی  شعارهای  با  که  طباطبایی  رامین  اند.  
شد، اما نزدیک به یک سال از حضورش در بسکتبال می گذرد و هیچ کدام از 

وعده ها را عملی نکرده  است. 
* منت گذاشتن برای یک وعده مک دونالد

نامناسب  شرایط  و  غذایی  مواد  حذف  از  ورزشکاران  برخی  اینکه  از  پس 
اردوهای ملی گلایه کردند مسعود قاسمی مدیر تیم های ملی به جای اینکه 
فضا را مدیریت کند و آرامش را به تیم ملی برگرداند به شدت از ورزشکاران گلایه 

و از صحبت های آنها انتقاد کرد. 
او در رسانه ها اعلام کرد که ورزشکاران فراموش کرده اند به آن ها مک دونالد 
دادیم یا در ژاپن چلوکباب خوردند که تاکنون نخورده بودند. همین صحبت ها 
باعث شد تا ملی  پوشان در فضای مجازی از خجالت سرپرست تیم ملی و مدیر 
تیم های ملی در بیایند.  با اینکه رامین طباطبایی رئیس فدراسیون تاکید 
تیم  بازیکنان و سرپرست  بین  رابطه  و  بر طرف شده  کرده که سوتفاهم ها 
ملی خوب است اما ملی پوشان بارها و بارها اعلام کرده اند که اگر قاسمی از 

بسکتبالیست ها عذرخواهی نکند وارد اردو نخواهند شد. 

* اختلاف بین بازیکنان و کادر فنی
در این میان صحبت های زیادی شنیده شده که ارتباط برخی بازیکنان با 
اعضای کادر فنی نیز خوب نیست. در فضای مجازی گفته شده که حامد 
حدادی به دلیل مصاحبه مهران شاهین طبع با رسانه های چینی در جریان 
بازی های آسیایی و اشاره به مصدومیتش پیشنهاد خوبش را از دست داده  و به 

همین دلیل از سرمربی تیم ملی ناراحت است. 
را پیگیری می کرد و حتی در بیمارستان هم  او در این مدت که درمانش 
بستری بود می گوید که مورد بی توجهی قرار گرفته و هیچ کس از فدراسیون 
بازی های آسیایی  نیز در جریان  بازیکنان  نرفته است. برخی  او  به ملاقات 
از قهرمانی  آنها پس  با سرمربی تیم ملی به اختلاف خورده اند که واکنش 
پتروشیمی در باشگاه های آسیا با هدایت مهران حاتمی نشان می داد که دل 

پری از مهران شاهین طبع سرمربی تیم ملی دارند. 
اختلاف ها با سرپرست تیم ملی نیز مشخص است. با این حال اسدالله کبیر 
عضو کمیته فنی فدراسیون بسکتبال به ایرنا گفته  است: این صحبت ها مطرح 
شده اما بازیکنی که با کادر فنی اختلاف دارد، جایی در تیم ندارد. فدراسیون 
از عملکرد کادر فنی رضایت دارد و بازیکنان باید خودشان را با شرایط فعلی 

وفق دهند و حق تعیین تکلیف برای فدراسیون را ندارند.
* اختلاف های درون فدراسیون

اتفاق جدید و البته عجیب اخیر نیز در انتخابات هیات رئیسه استان سمنان 
افتاد، جایی که یک ساعت قبل از مجمع اجازه حضور به حمید گرامیان یکی 

از نامزدهای انتخاباتی به مجمع داده نشد. 
او رئیس سابق هیات، عضو کمیته استان های فدراسیون و مشاور رئیس 
فدراسیون بود اما نتوانست وارد انتخابات شود. رئیس فدراسیون نیز تاکید کرد 
که مجمع باید برگزار شود و در جریان انتخابات نیز از عملکرد مشاور خود که 
رئیس هیات استان نیز بود به شدت انتقاد کرد تا نشان دهد از عملکرد گرامیان 
به طور کامل راضی نیست. گرامیان هم با اینکه با رسانه ها گفت و گویی انجام 

نداد تصمیم گرفته از این اتفاق شکایت و انتخابات را باطل کند. 
دیگر اتفاق مهم در ماجرای هیات سمنان این است که فدراسیون نشین ها با 
یکدیگر هم اختلاف دارند تا جایی که رئیس به سادگی مشاورش که در جریان 

انتخابات سال قبل برایش سنگ تمام گذاشت را حذف می کند. 
* همه نگران آینده

در شرایطی که بسکتبال ایران در حداقل های خود مانده تیم ملی روز به روز 
به مسابقات پیش  روی خود در انتخابی جام  جهانی نزدیک می شود. در دوران 
مدیریت رامین طباطبایی تیم های ملی نوجوانان و جوانان جام جهانی را از 
دست دادند و تیم ملی از رسیدن به قهرمانی بازی های آسیایی نیز بازماند و 

حالا برای حضور در جام جهانی نیز کار بسیار دشواری دارد. 
نکته مهم در جام جهانی این است که بهترین تیم آسیایی در این رویداد 
سهمیه المپیک توکیو را می گیرد و امروز که ایران باید به فکر حضوری قدرتمند 
رویداد  این  در  برسد، حضورش  المپیک  به سهمیه  تا  باشد  در جام جهانی 
جهانی نیز بسیار سخت شده و مسوولان درگیر ماست و دوغ برای ملی پوشان 
و حذف افراد از فدراسیون هستند. به همین دلیل است که همه اهالی دنیای 

توپ و تور نگران آینده هستند.

در آغاز لیگ دسته اول ووشو؛
ووشوکارانقمیصاحبیکپیروزیویکشکستشدند

 رئیس هیئت ووشوی استان قم گفت: در آغاز لیگ دسته 
یک  صاحب  قمی  ووشوکاران  کشور  مردان  ووشوی  اول 

پیروزی و یک شکست شدند.
جواد محمد نژاد اظهار داشت: فصل جدید رقابت های 
لیگ دسته اول ووشوی مردان کشور در حالی آغاز شد که 
استان قم امسال برای نخستین بار در این مسابقات شرکت 
کرده است و این اقدام راه اتفاقی بزرگ برای فراهم کردن 

شرایط پیشرفت ووشوکاران جوان قمی می دانیم.
با  مسابقات  این  در  قم  مردان  ووشوی  تیم  افزود:  وی 
حریفان قدرتمندی رقابت می کند و قرار گرفتن در فضای 
مسابقه، می تواند کمک بزرگی برای ووشوی قم باشد به طوری که ووشوکاران تیم قم در لیگ دسته اول کشور را نفرات بومی 
تشکیل می دهند.  رئیس هیئت ووشوی استان قم گفت: در آغاز لیگ دسته اول، تیم ووشوی قم ۲ مسابقه برگزار کرد که حاصل 
آن یک پیروزی و یک شکست بود به طوری که تیم ووشوی قم ابتدا  ۷ بر ۴ از سد چمران خوزستان گذشت اما در مسابقه دوم ۹ 

بر ۳ مغلوب هیئت تهران شد.
محمدنژاد بیان داشت: ترکیب نفرات تیم ووشوی استان قم در این مسابقات را در ساندا در وزن ۵۲ کیلوگرم حسین برمر، در وزن 
۵6 کیلوگرم محمد حسن رحیمی، در وزن 6۰ کیلوگرم فیروز مختاری و علی کریمی، در وزن ۷۰ کیلوگرم علی محمدی  ، در وزن 
۷۵ کیلوگرم مهدی عاشقی تشکیل می دهند. وی عنوان کرد: همچنین در وزن ۸۰ کیلوگرم حسن بهمنی  ، در وزن ۸۵ کیلوگرم 
محمد مهدی امام جمعه  و در وزن ۹۰ کیلوگرم مسعود سیف آبادی برای تیم ووشوی قم در بخش ساندا مسابقه می دهند و مربی 
این تیم علیرضا وفایی و سرپرست این تیم سجاد خورشیدی است.رئیس هیئت ووشوی استان قم تصریح کرد: احمد عمویی، 

محمد مهدی خورشید  ، هادی روشنایی ترکیب تیم تالوی قم را در لیگ دسته اول ووشوی مردان تشکیل می دهند.

3  امتیاز حساس پرید
شکستخانگیالماسقمبرابرنفتامیدیه

فوتسالیست های تیم الماس شهر قم سه امتیاز سومین بازی خانگی خود از فصل جاری رقابت مدعیان صعود به لیگ برتر 
فوتسال باشگاه های کشور را به سادگی تقدیم نفت امیدیه کردند.

دیدارهای هفته ششم از دور رفت مرحله مقدماتی فصل ۹۸ – ۱۳۹۷ لیگ دسته اول فوتسال باشگاه های کشور در گروه های دو 
گانه با انجام هشت بازی برگزار شد و نماینده قم در دیداری خانگی به نخستین باخت خود در مقابل دیدگان قمی های علاقمند 

به فوتسال تن داد.
البته فوتسالیست های تیم الماس شهر قم پیش از این طعم باخت در فصل جاری لیگ دسته اول را چشیده بودند، باختی که 
در هفته دوم بازی ها در میهمانی تیم پاس ناجا برای آنها رقم خورد و نماینده قم با کادر فنی سابق خود که در راس آن بهرام وفایی 

حضور داشت با نتیجه سه بر صفر به حریف خود باخت.
بعد از هفته چهارم کادر فنی تیم فوتسال الماس شهر قم تغییر کرد و این تیم با کنار گذاشتن بهرام وفایی، یک مربی جدید و با 
تجربه تر به نام سیدوحید غیاثی را به راس کادر فنی خود آورد تا با این مربی در هفته پنجم به نخستین پیروزی خود در مقابل تیم 

صدرای شیراز دست یابد.
در حالی که انتظار می رفت روند پیشرفت تیم فوتسال الماس شهر قم در هفته ششم رقابت های لیگ دسته اول فوتسال ایران 
ادامه یابد اما این تیم در سالن دو هزار نفری مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم و در بازی خانگی مقابل تیم نفت امیدیه با نتیجه 

دو بر صفر شکست خورد.
شاگردان سیدوحید غیاثی که بعد از پیروزی در هفته پنجم بازی  ها از رتبه هشتم به مکان ششم جدول رده بندی گروه نخست 
صعود کرده بودند، با این باخت بار دیگر موقعیت خود را در جمع تیم های انتهای جدول این گروه به خطر انداختند و کارشان برای 

کسب مجوز حضور در مرحله نهایی سخت تر از گذشته شد.
این هفته در گروه نخست تیم  خالص سازان زنجان سه بر دو هایپر شهر شاهین شهر را برد، پاس ناجا البرز با شهرداری رشت دو بر 
دو مساوی کرد، هبلکس رضوی مشهد سه بر یک صدرای شیراز را مغلوب کرد و الماس شهر قم بعد از تساوی با تیم های هبلکس 

رضوی مشهد و شهرداری رشت، شکست مقابل پاس ناجا و پیروزی برابر صدرا، به دومین باخت خود در این فصل تن داد.

الحاجی گرو:به زمان نیاز دارم

جداییامازاستقلالدرنیمفصلصحتندارد
 مهاجم تیم فوتبال استقلال تهران ضمن اعلام حضور خود تا پایان فصل در جمع آبی 
پوشان گفت: استقلال می تواند خودش را در قامت مدعی نشان دهد تا قهرمان لیگ برتر 
شود. به الحاجی گرو در ابتدای فصل جاری رقابت های لیگ برتر به استقلال تهران پیوست 
تا بتواند جای خالی مامه بابا تیام مهاجم سنگالی استقلال تهران را پس از رفتن از این تیم 
پر کند اما هنوز نتوانسته است انتظارات را برآورده کند و حتی شائبه جدایی اش از جمع آبی 
ها مطرح شده است. این مهاجم استقلال تهران در گفتگویی در خصوص وضعیت خود 
در این تیم و انتقاداتی که بابت گل نزدنش با پیراهن استقلال از وی می شود صحبت کرد.

هماهنگی من زمان می برد
گرو در خصوص عدم گلزنی خود برای استقلال تهران در رقابت های فصل جاری لیگ 
برتر گفت: من به تازگی به استقلال تهران آمده ام. در فوتبال هم طبیعی است که باید 
زمان گذاشت و به نتیجه لازم رسید و اگر نتوانیم تلاش کنیم موفقیت هم کسب نمی 
شود. مطمئن هستم در گذر زمان با بقیه بازیکنان هماهنگ تر می شوم تا با هم تیمی 

هایم به هدف مشترک تیمی برسیم.
من و باشگاه از انتخابمان راضی هستیم

مهاجم تیم فوتبال استقلال تهران درخصوص شایعه جدایی اش از این تیم در نقل 
و انتقالات زمستانی به دلیل عدم کارایی لازم تصریح کرد: به هیچ وجه چنین چیزی 
صحت ندارد. من از انتخابی که کردم راضی هستم و می خواهم تمام فصل را برای 
استقلال بازی کنم. باشگاه هم از حضور من خوشحال و راضی است و قرار نیست که در 

نقل و انتقالات زمستانی از استقلال بروم.
سامان قدوس مرا خیلی خوب می شناسد

ایران در مورد  وی درخصوص اظهار نظر سامان قدوس هافبک تیم ملی فوتبال 
نحوه بازی گرو اذعان داشت: سامان قدوس قبلًا هم تیمی من در سوئد بوده است. 
او شناخت کافی از بازی من دارد و فکر می کنم بتواند نظر درست و کاملی در مورد من 
بدهد. من هر روز تلاشم را بیشتر می کنم تا در کنار هم تیمی های فعلی ام  رابطه ای 
مثل رابطه با سامان داشته باشم. فراموش نکنید تغییر باشگاه برای اینکه یک بازیکن به 
هماهنگی با هم تیمی هایش برسد نیاز به زمان دارد. کار ساده ای نیست که از همان 

ابتدا بتوانیم استراتژی تیمی را با بازیکنان در زمین پیاده کنیم.
قرار نیست فقط به گل زدن خودم فکر کنم

وی درباره عدم موفقیت در امر گلزنی تاکید کرد: قرار نیست فقط به این فکر کنم که 
چه زمانی گل می زنم و به گلزنی خودم فقط فکر کنم. من جزئی از تیم هستم و مهم 
موفقیت استقلال است. من خیلی سخت تمرین می کنم. من هر روز تلاش می کنم تا 
عملکرد بهتری را داشته باشم. حالا این موضوع می تواند با گلزنی همراه باشد و گهگاه 

هم کاری کنم که هم تیمی هایم در این امر موفق باشند.
شفر فوق حرفه ای است

مهاجم تیم فوتبال استقلال تهران اظهار داشت: شفر یک مربی فوق حرفه ای است 
که تاکنون با او کار کرده ام. من با مربیان زیادی فوتبالم را ادامه دادم اما باید بگویم خیلی 
خوشحالم که در حال حاضر زیر نظر چنین شخصی هستم. او به قدری مربی بزرگی 
است که یکی از دلایل حضور من در استقلال است. آقای شفر بازی های فصل گذشته 
من را دید و پس از صحبت های مفصلی که با هم داشتیم به  استقلال آمدم تا در تاکتیک 

مدنظرش بتوانم عملکرد قابل قبول و مطمئنی داشته باشم.
فوتبال ایران، ایرانی است

گرو درباره سبک فوتبال در باشگاه های ایرانی و تفاوت آنها با بقیه کشورها تأکید کرد: 
فوتبال در هر کشوری متفاوت است. وضعیت تاکتیک های فوتبالی در ایران با آمریکای 
جنوبی، اروپا متفاوت است. فوتبالی که من در سوئد بازی می کردم با تاکتیکی که تیم 
ها در لیگ برتر ایران دارند، کمی فرق می کند. فوتبال ایران، ایرانی است و من به عنوان 
یک بازیکن خوشحالم که در این قالب قرار می گیرم. من خیلی سخت کار می کنم تا به 

موفقیت نزدیک و نزدیک تر شوم.
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جانی دوباره به پوست ببخشیم

چگونه بعد از کاهش وزن، پوست را سفت کنیم؟
اینکه وزنمان را کم کنیم واقعاً حس فوق العاده ای است اما هنگامی که وزنمان کم 
می شود، پوست سفت و کشیده صورت و سایر بخش های بدن، جای خود را به پوستی 
شل و افتاده می دهد. ممکن است حس یأس و ناامیدی سراغمان بیاید که پس از یک 

دوره سخت کاهش وزن، حالا با ظاهر پوست افتاده و شل چه کنیم؟
در این مقاله ده راهکار برای بهبود پوست شل و افتاده پس از کاهش وزن را به شما 

معرفی می کنیم. با ما همراه باشید.
غذاهایی را در رژیم غذایی تان بگنجانید که خاصیت الاستیسیته را به پوستتان 

برگردانند
بعضی غذاها می توانند حالت ارتجاعی به پوست بدهند و این کار را با تولید کلاژن 
 C، K، انجام می دهند. پس به خوراکی ها و غذاهایی نیاز دارید که حاوی ویتامین های
E، به همراه روی و سلنیوم باشند. بعضی از منابع خوب این دسته از ویتامین ها و مواد 

معدنی، ماهی، دانه های گیاهی، آجیل و حبوبات هستند.
هیدراته بمانید

برای اینکه پوست شما مجدداً حالت ارتجاعی و انعطاف خود را به دست بیاورد؛ مهم 
است که آب کافی به بدن برسانید، آن هم همیشه! یک یا دو لیتر آب به صورت روزانه 
مصرف کنید و پس از آن متوجه خواهید شد که همین راهکار به ظاهر ساده، تأثیرات 

شگرفی بر پوست شما خواهد گذاشت.
از پوست خود در برابر نور خورشید محافظت کنید

اشعه ی یو وی یا همان فرابنفش خورشید و نیز نورهایی که برای برنزه کردن پوست در 
مراکز زیبایی استفاده می شوند در کنار زیبایی موقتی که ایجاد می کنند مضراتی هم 
دارند، یکی از آن ها این است که باعث افتادگی و شل شدن پوست می شوند. پس، از 
چنین کارهای زیبایی بپرهیزید و همواره از ضدآفتاب های مناسب پوستتان استفاده 
کنید؛ در برابر نور خورشید، دست های خود را نیز بپوشانید. در نظر داشته باشید که حتی 

اگر هوا ابری است به این معنا نیست که نور خورشید آسیبی به پوست شما نمی رساند.
بعضی غذاها می توانند حالت ارتجاعی به پوست بدهند و این کار را با تولید کلاژن 
 C، K، انجام می دهند. پس به خوراکی ها و غذاهایی نیاز دارید که حاوی ویتامین های
E، به همراه روی و سلنیوم باشند. بعضی از منابع خوب این دسته از ویتامین ها و مواد 

معدنی، ماهی، دانه های گیاهی، آجیل و حبوبات هستند
ماهیچه ها را رها نکنید

مهم است که پس از کاهش وزن و افتادگی پوست، ماهیچه ها را تقویت کنید. بدانید که 
شل شدن پوست به دلیل شل شدن ماهیچه های زیر پوست اتفاق می افتد. پس اگر وزن 
زیادی از دست داده اید، به این معناست که توده ی ماهیچه ای خود را از دست داده اید. 
بهتر است از برنامه های باشگاه های ورزشی غافل نشوید و برای تقویت ماهیچه های خود 
اقدام کنید و ماهیچه بسازید. به این شکل فضاهای خالی که زمانی متعلق به چربی های 

پوست بوده و در اثر کاهش وزن به وجود آمده است را به تدریج با ماهیچه پر می کنید.
لایه برداری و کیسه کردن پوست؛ سنتی ولی کارساز

این دو راهکار نیز پوست را سفت می کند چه به صورت خشک با برس های مخصوص 
چه به صورت خیس که حالت کیسه کشی می شود. این کار باعث افزایش گردش خون 

شده و رشد سلول های پوستی جدید را سرعت می بخشد.
ماساژ را دست کم نگیرید

ماساژ بدن، گردش و جریان خون را افزایش می دهد و به این شکل حالت ارتجاعی 
پوست را ارتقا می دهد؛ بنابراین از این راه کار ساده غافل نباشید و خود را به دست 

ماساژورهای حرفه ای بسپارید.
بدن را چرب کنید

برای افزایش سفتی پوست و جلوگیری از شل شدگی و افتادگی آن، بدن را با روغن 
کاکائو یا شیا هر روز ماساژ دهید. این کار باعث افزایش رطوبت پوست هم می شود و 
پوست را براق و درخشنده می کند. به این شکل جان تازه ای به پوستتان بدهید و از 

لطافت آن لذت ببرید.
پروتئین مصرف کنید

پروتئین ها به ماهیچه های شما کمک می کنند تا دوباره ساخته شوند و سبب بازگشت 
حالت ارتجاعی پوست شوند. خوراکی هایی مانند کباب ترکی و غذاهای حاوی گوشت 

مرغ و ماهی باید در فهرست غذاهای شما باشند.
روغن های طبیعی را دریابید

همان طور که مصرف آب روزانه بر سلامت و حالت پوست اثر بسیار زیادی می گذارد، 
آب رسانی به پوست از بیرون نیز مهم و مؤثر است. مناطقی از پوست که دچار افتادگی 
نارگیل،  روغن  کنجد،  روغن  بادام،  روغن  مانند،  روغن هایی  با  روز  هر  است،  شده 
روغن جوجوبا یا محصولات مشابه، آب رسانی کنید. با استفاده از این روغن ها مدت 

طولانی تری رطوبت را بر روی پوست نگه می دارید و به سفتی آن کمک می کنید.
غذاهای خام، دوست پوست شما

افزودن خوراکی های خام به رژیم غذایی تان باعث افزایش ویتامین ها و مواد معدنی شود 
که هر روز از طریق خوراکی ها به بدن وارد می شوند و باعث سفتی و ارتجاعی ماندن پوست 

می شوند. میوه های خام و سبزیجات، مواد مغذی بیشتری نسبت به غذاهای پخته دارند.

تنوع و تعادل، کلید یک رژیم غذایی سالم برای دندان ها

بهترین غذاها برای سلامت دندان ها
آیا  حتماً می دانید که آبنبات های رنگی و جذاب برای دندان ها خوب نیستند اما 
می دانید چه مواد غذایی برای دندان ها مفیدند؟ تنوع و تعادل، کلید یک رژیم غذایی 

سالم برای دندان هاست.
اگر به سلامت دندان هایتان اهمیت می دهید باید بشقاب غذایتان شامل پنج گروه 
اصلی غذایی باشد: میوه ها، سبزی ها، غلات، لبنیات و پروتئین. محدود کردن یا حذف 
یکی از این گروه ها می تواند موجب کمبود ویتامین یا کمبود املاح در بدن شده و بر 
سلامت دهان و دندان اثر منفی بگذارد. همچنین تغذیه ی نادرست می تواند سیستم 
ایمنی را ضعیف کرده و شما را مستعد بیماری ها و مشکلات دیگر نیز بکند که بیماری 
لثه یکی از آن هاست. در این مطلب برایتان می گوییم برای سلامت دندان هایتان بهترین 

چیزهایی که می توانید بخورید چیست.
آب

هیچ چیزی مثل آب بدن را هیدراته نمی کند و البته برای سلامت دندان هایتان نیز 
خوب است. خیلی مهم است که بعد از خوردن غذایی شیرین آب بنوشید چون کمک 
می کند ذرات غذا از دندان ها شسته شود. آب، اسید تولید شده توسط باکتری هایی که 
در حال تبدیل قند به اسید هستند را رقیق می کند. افزودن فلوراید به آب کمک می کند 

از پوسیدگی دندان ها در کودکان کاسته شود.
شیر

شیر، کلسیم، پروتئین و ویتامین D دارد که به بدن کمک می کند کلسیم را بهتر جذب 
کند. کمبود ویتامین D می تواند منجر به سندرم دهان سوزان شود: بیماری دردناکی 
که فرد بیمار احساس سوزش داغی در زبان، لب ها، سقف دهان و در تمام دهان داشته 

باشد.
پروتئین کم چرب

انواع گوشت کم چرب، بوقلمون، ماهی و تخم مرغ را در رژیم غذایی تان بگنجانید. بدن 
شما به پروتئین نیاز دارد و دندان ها به فسفری که در این غذاها موجود است نیاز دارد. 
فسفر، در محافظت از مینای دندان مهم است، زیرا لایه ای محافظ روی دندان ها تشکیل 
می دهد. مرغ و ماهی، ویتامین D3 بدن را افزایش می دهد و بادام و سایر مغزها، ویتامین 

B2 و B12 و آهن دارند و همگی برای سلامت دندان ها و لثه ها مهم اند.
سیب زمینی شیرین

این سبزی ریشه ای بسیار مغذی است زیرا منبع عالی ویتامین A است که به محافظت 
از مینای دندان و جلوگیری از پوسیدگی کمک می کند.

پنیر و سایر محصولات لبنی
پنیر انتخاب خوبی برای سلامت دندان هاست زیرا کلسیم و پروتئین زیادی دارد و از 
اسیدیته ی بدن می کاهد. پروتئین یک واحد سازنده ی ضروری برای رشد است و کلسیم 
هم برای داشتن دندان های قوی لازم است. ماست، انتخاب خوبی است و پروبیوتیک هم 

دارد که باکتری های سالم به بدنتان می رساند.
سبزیجات برگ دار و تُرد

اسفناج، کلم برگ و سایر سبزیجات برگ دار، مقدار زیادی مواد مغذی سالم برای 
دندان ها و لثه ها دارند. اسفناج سرشار از ویتامین A و ویتامین B2 و B12 است. خوردن 
سیب و هویج و کرفس می تواند تولید بزاق را افزایش بدهد و بزاق هم موجب رقیق شدن 

اسید شده و کمک می کند خرده و ریزه های غذا از لای دندان ها پاک شوند.
چای

هم چای سبز و هم چای سیاه می تواند کمک کند رشد باکتری های مضر در دهان مهار 
شود. چای سبز، آنتی اکسیدان نیز دارد که برای سلامت عمومی مفید است.

C پرتقال، توت فرنگی و سایر میوه ها و سبزی های سرشار از ویتامین
ویتامین C، به سلامت لثه ها کمک می کند و سرعت التیام زخم ها را بالا می برد. کمبود 

ویتامین C، می تواند موجب خونریزی لثه و شل شدن دندان ها شود.
آدامس بدون قند

برای  قند  بدون  آدامس  بجوید. جویدن  قند  بدون  آدامس  بین وعده های غذایی، 
تحریک تولید بزاق و تمیز کردن دندان ها مفید است. توجه داشته باشید که مدت طولانی 

آدامس نجوید تا فک درد نگیرید.

کمردرد یکی از شایع ترین علل مراجعه به پزشک در دنیاست؛ به 
طوری که ۸۵ درصد افراد در طول زندگی دچار کمر درد می شوند. 
کمردردها موجب از دست رفتن بیشترین ساعات کار و زندگی فعال 

انسان ها می شود و علت مصرف بسیاری از مسکن ها هستند.
هرچه جوامع متمدن تر می شوند، میزان بروز کمر درد نیز افزایش 
می یابد؛ چراکه زندگی ماشینی، بی تحرکی، ورزش نکردن، نشستن 
طولانی مدت پشت میز یا رانندگی کردن طولانی مدت و... از عوامل 

افزایش بروز کمردرد هستند.
در همین راستا دکتر سید مسعود هاشمی - رییس انجمن درد 
ایران با بیان اینکه کمردردها علل مختلفی دارند، به ایسنا می گوید: 
اختلالات ستون فقرات، بیماری دیسک بین مهره ای، تاندون ها و 
عضلات از علل ایجاد درد در کمر هستند. همچنین ممکن است 
کمردرد منشاء عصبی  و درگیری اعصاب کانال نخاع داشته باشد. 
در بین علل کمردردها، دیسک بین مهره ای از شایع ترین علل آن 

است.  
هاشمی با بیان اینکه ستون فقرات چند بخش دارد، می گوید: 
ستون فقرات از ابتدا دارای هفت مهره گردنی، در ادامه 12 مهره 
پشتی و نهایتا پنج مهره کمری و استخوان خاجی و دنبالچه است. 
ستون فقرات در هر بخش دارای انحناست. این قوس یا انحنا به 
فعالیت طبیعی بدن کمک می کند که اگر دچار اختلالاتی در این 
انحناها شویم، شاهد بروز کمردرد خواهیم بود. تغییر شکل ستون 
فقرات یا بر اثر بروز بیماری است یا وجود درد موجب این تغییر 
می شود. برای مثال به مرور زمان با بروز آرتروز، انحنای ستون فقرات 

دچار تغییر شکل می شوند.
چرا دیسک کمر می گیریم؟

دیسک  بیماری  بروز  چگونگی  درباره  ایران  درد  انجمن  رییس 
می گوید: دیسک های بین مهره ای نیز با از دست دادن آب خود یا 
در اثر وارد شدن یک فشار) طولانی مدت نشستن (، کیفیت طبیعی 
عملکرد خود را از دست می دهند. با وارد کردن فشار، دیسک سیاه 
شده و خاصیت نرم و ضربه گیری خود را از دست می دهد. در این 
حالت با کوچک ترین ضربه وارد شده، پاره می شود. زمانی که دیسک 
دچار پارگی شود، درصدد بیدرون زدگی قرار می گیرد که معروف به 
بیماری دیسک است. این بیرون زدگی می تواند در ناحیه گردن یا 
کمر رخ دهد. بیماری دیسک در بعضی از مهره ها شایع تر است. 
برای مثال در انتهایی ترین مهره ها )مهره های چهار و پنج( در کمر 

شایع ترین جایی  است که دیسک دچار بیرون زدگی می شود.
دردهای سیاتیکی

وی می افزاید: درد پارگی دیسک با بیرون زدگی آن متفاوت است. 
افرادی که دچار پارگی دیسک شده اند، کمردردی مبهم دارند که با 
هیچ مسکنی درد آن ها ساکت نمی شود. در بیرون زدگی دیسک 
)هرنی دیسک(، اگر بیرون زدگی در وسط کمر باشد، درد آن روی 
کانال و ریشه های نخاع فشار می آورد و می تواند در هر دو پا انتشار 
یابد. همچنین این بیرون زدگی می تواند یک طرفه باشد و روی سمت 
چپ یا راست کمر فشار وارد کند و ورودی اعصاب را تحریک کند. 
این نوع دردها معمولا به دردهای سیاتیک معروف هستند. در این 
حالت بیمار درد را در پاهای خود حس می کند و شکایتی از کمردرد 
ندارد. این درد می تواند با گزگز و خواب رفتگی نیز همراه باشد. در 
مراحل پیشرفته تر ضعف عضلانی پاها و لنگش آن ها را مشاهده 

می کنیم.
هاشمی بیان می کند: یکی دیگر از علل کمر دردها، آرتروپاتی ها 
)التهاب مفاصل بین مهره ای به جز دیسک(، هستند. مفاصلی 
در ستون فقرات و کمر به نام فاست داریم که این مفاصل پروانه ای 
شکل هستند که موجب حرکت هایی مانند خم شدن و چرخیدن 
می شوند. زمانیکه مفاصل فاست دچار ضربه، آرتروز یا التهاب شوند 
موجب بروز کمردردهایی می شوند که با ام آرآی نیز تشخیص داده 
نمی شوند. دردهای آرتروپاتی در کمر یا گردن به شانه ها، ران ها و 

پهلوها فشار می آورند اما با گزگز و سری همراه نیست. افرادی که 
دچار دردهای آرتروپاتی هستند، معمولا هنگام بیدار شدن از خواب 
با خشکی و درد مواجهند. با کمی فعالیت کردن و گرم شدن بدن، از 

شدت درد کاسته می شود.
از  دیگر  یکی  شهیدبهشتی  پزشکی  علوم  دانشگاه  استاد  این 
علل کمردردها را تنگی کانال معرفی می کند و درباره آن می گوید: 
تنگی کانال می تواند ناشی از دیسک، مادرزادی و یا رشد آرتروزی 
سایر بخش های استخوانی به داخل کانال باشد. علائم تنگی کانال 
معمولا به صورت کمردردها و دردهای اندام تحتانی است که موجب 
وقفه در راه رفتن می شود. بیمار در این حالت باید به جلو خم شود 

تا بتواند مجددا راه رود.
کمردردهای ناشی از پوکی استخوان

پوکی  از  ناشی  از کمردردها  ادامه می دهد: بخش دیگری  وی 
استخوان و آرتروز است. معمولا پوکی استخوان به تنهایی موجب 
یابد،  استخوان شدت  پوکی  میزان  زمانی که  کمر درد نمی شود. 
موجب شکستگی های میکروسکوپی داخل استخوان ها می شود 
با  نیز  شدید  خیلی  استخوان  پوکی  می شود.  ظاهر  کمر  درد  و 
شکستگی و فرورفتگی مهره، خود را نشان می دهد. عکس برداری، 
سی تی اسکن و یا ام آرآی از روش های تشخیصی این نوع کمر درد 
به شمار می آیند. درد کمر در این حالت شدید است و موقع خواب و 
تغییر حالت و از جا بلند شدن این درد حس می شود. این نوع عارضه 

باید در مراحل اولیه درمان شود تا موجب قوز یا گوژپشتی نشود.
هاشمی دردهای عضلانی را  از علت های دیگرکمردردها می داند 
و ادامه می دهد: این نوع کمر دردها کوتاه مدت و بهبود شونده 
هستند که برای همه افراد ممکن است پیش آید. این درد در اثر 
تغییر وضعیت ناگهانی، تغییر دما، بد خوابیدن و ... به وجود می آید. 
با چند روز استراحت، گرم نگهداشتن کمر، مصرف مسکن ها و شل 

کننده های عضلانی این دردها بهبود می یابند.
درمان انواع کمردردها

دردها  کمر  درمانی  روش های  درباره  درد،  تخصص  فوق  این 
نیز می گوید: در ابتدا علت کمر درد باید مشخص شود. معمولا 
کمردردهایی که بیش از شش هفته ادامه داشته باشند، باید توسط 
پزشک بررسی شوند و درمان خاص آن تجویز شود. درمان ها به 
صورت دارویی، جراحی باز یا بسته هستند. درصد بسیاری کمی 
)کمتر از 1۰درصد( از کمر دردها نیاز به عمل جراحی باز دارند. 

بخش عمده کمردردها با درمان های اولیه غیرتهاجمی وکم تهاجمی 
)روش های بسته( درمان می شوند.

وی درباره درمان دردهای عضلانی می گوید: دردهای عضلانی 
با مصرف مسکن ها و شل کننده های عضلانی درمان می شوند. اما 
باید توجه داشت انتخاب نوع دارو بسیار مهم است چرا که نباید برای 
بیمار تداخلات دارویی رخ دهد. هر فردی نباید سر خود شروع به 
مصرف این مسکن ها کند. درمان بعدی دردهای عضلانی، روش 
عضله،  نگهداشتن  گرم  فیزیکی،  روش های  از  اعم  فیزیوتراپی 
تحریکات الکتریکی و یا استفاده از دستگاه های فیزیوتراپی مانند 

لیزر کم توان یا پرتوان است.
روش های درمانی دیسک کمر

هاشمی درباره روش های درمانی بیماری دیسک می گوید: برای 
درمان  دیسک های بین مهره ای در وهله اول دارودرمانی و استراحت 
تجویز می شود. استراحت از سه روز تا یک هفته به بیمار توصیه 
می شود. استراحت زیاد موجب ضعیف شدن عضلات می شود و 
تضعیف عضلات اطراف ستون فقرات فشاری زیادی بر روی دیسک  
بین مهره ای و مهره ها می آورد. اگر بیماری با استراحت و دارودرمانی، 
بهبود نیافت، به سراغ روش های بسته )جراحی های دیسک یا تنگی 
کانال به صورت بسته( می رویم. این نوع درمان معمولا موفقیت آمیز 
است و در ۸۰ درصد موارد یا بیشتر  شانس موفقیت دارند. موفقیت 

این درمان نیز به انتخاب بیمار و نوع کمر درد او بستگی دارد.
به گفته وی، برای درمان با روش جراحی بسته، کاندیدای مناسب 
فردی است که درد کمر به پاهای او انتشار می یابد )با سیاتیک همراه 
است( و این درد با گزگز و سری همراه است )به شرطی که فرد دچار 
ضعف عضلانی نشده باشد و در ام آرای حلقه دیسک قابل ترمیم 

باشد(.
هاشمی ادامه می دهد: روش درمانی دیگر نوکلولیز یا تزریق مواد 
به داخل دیسک است که موجب جمع شدن دیسک می شود و 
می تواند تا حد زیادی کمک کننده باشد. این روش در مراحل اولیه 
مناسب و نتیجه بخش هستند و در مراحل پیشرفته شانس موفقیت 
کمتری دارند. یکی از این مواد تزریقی مخلوط اوزن و اکسیژن است 
که در موارد محدودی کاربرد دارد و برای بیمار دیسکی قابل انجام 
نیست. در این روش از موادی دیگر مانند ژل ها تا سلول های بنیادی 

به داخل دیسک تزریق می شود.  
باید توجه داشته باشیم که درمان دیسک  تاکید می کند:  وی 

آسیب دیده به هر روشی، آن را به حالت اولیه خود بازنمی گرداند. 
از  و  کند  همکاری  درمان  ادامه  در  بیمار  که  است  نیاز  همیشه 
ورزش های کمکی که موجب تقویت عضلات و اصلاح قوس های 
کمری می شوند، استفاده کند. توصیه ما به این افراد این است که 

حتما آب درمانی و ورزش کنند.
این فوق تخصص درد در ادامه به انواع روش های جراحی بسته 
نیز اشاره می کند و می گوید: در جراحی های بسته حدود 1۰ روش 
داریم که شایع ترین آن عمل های لیزر است. در لیزر بدون بیهوشی، 
سوزن های ظریفی با دستگاه عکس برداری داخل دیسک می شوند 
و بعد با ورود فیبر نوری به دیسک که تابش مشخص و مقدار انرژی 
مشخص  با لیزر به آن می دهیم، عارضه دیسک را درمان می کنیم. 
این نوع جراحی بستری ندارد و بیمار می تواند از یکی _ دو روز بعد به 

فعالیت های روزمره خود بپردازد.  
روش  آندوسکوپی  روش  همچنین  می دهد:  ادامه  هاشمی 
جدیدی است که مراکز علمی دنیا بر آن تاکید می کنند. در این 
بدون  و  کوچک  برش  یک  ایجاد  با  آندوسکوپ  دستگاه  روش، 
بیهوشی، وارد کمر می شود و زیر دستگاه عکس برداری با دوربینی 
به سمت دیسک بیرون زده هدایت می شود و با رویت آن، با ابزار 

مخصوص این دیسک خارج می شود.
آرتروز،  از  ناشی  کمردردهای  درمان  برای  دهد:  می  ادامه  وی 
درمان،  روش  بهترین  مفاصل،  التهاب های  و  مهره  ساییدگی 
نوع  این  درمان  برای  بسته  جراحی  است.  بسته  جراحی های 
کمردردها به این گونه است که در اتاق عمل با بی حسی موضعی، 
با سوزن های خاصی داخل ستون فقرات می شویم و با استفاده از 

امواج رادیویی دردهای این گروه را نیز درمان می کنیم.
پوکی  یا  ضربه  از  ناشی  شکستگی های  درمان  برای  هاشمی 
استخوان نیز می گوید: در وهله اول درمان های حمایتی) استفاده از 
کمربندها و داروها( مهم است. در مرحله بعدی درمان شکستگی، از 
تزریق سیمان طبی داخل مهره به دو روش بسته استفاده می کنیم. 
این روش برای افراد سن بالا و افرای که بیماری همراه دارند و توانایی 
جراحی باز را ندارند، مناسب است. برای روش تزریق سیمان نیز 
با بی حسی موضعی، ابزار سوزن را وراد مهره شکسته می کنیم و 
مخلوط سیمان طبی را یا به صورت مستقیم یا به وسیله یک بالن 
به داخل مهره شکسته تزریق می کنیم. )استفاده از بالن برای تزریق 

سیمان عوارض کمتری دارد(.
وی با بیان اینکه در مواردی که بیمار دچار بی اختیاری ادرار و یا 
ضعف حرکتی )آتروفی پا( شده، توصیه اکید به جراحی باز می کنیم، 
دردهایشان  جراحی  عمل های  از  بعد  نیز  گروهی  می گوید: 
درمان نمی شود. این دردها ناشی از بروز مجدد دیسک، التهاب 
مفاصل فاست یا چسبندگی های داخل کانال نخاع در اثر جراحی 
هستند. این دردها نیز یا با روش بسته مانند لیزر یا آندوسکوپی، 
تزریق داروهایی که به باز کردن چسبندگی کمک می کنند، درمان 
می شوند. میزان موفقیت این درمان ها به شدت چسبندگی، شدت 
التهاب و مدت زمانی است که از وضعیت فرد گذشته است. زمانی 
که مدت زمان طولانی از درد می گذرد، از کاشت محرک های نخاعی 
استفاده می کنیم. در این روش با کاشت سیم هایی خاص اطراف 
کنترل  مدت  طولانی  بیمار  درد  الکتریکی،  امواج  تولید  و  نخاع 
می شود. رییس انجمن درد ایران در پایان به افراد توصیه می کند: 
از خم شدن های طولانی مدت پرهیز کنید. چاقی و شکم بزرگ یکی 
از عوامل عمده کمردرد است، بنابراین رژیم غذایی مناسب داشته 
باشید و وزن خود را متعادل کنید. نشستن های طولانی یک استرس 
مزمن برای کمر است و موجب بروز بیرون زدگی دیسک می شود، 
افرادی که مجبور به نشستن های طولانی پشت میز هستند، حتما 
تایمی را برای ورزش کردن و کش و قوس دادن بدن خود اختصاص 
دهند. همه افراد باید در روز چند دقیقه ای را به پیاده روی اختصاص 

دهند و از ورزش کرن و آب درمانی غافل نشوند.

رییس انجمن درد ایران   تشریح کرد

انواع کمردرد و روش های درمان آن

عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان مطرح کرد

بایدها و نبایدهای تغذیه ای برای زائرین اربعین
عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان با اشاره به بایدها و نبایدهای 
تغذیه ای برای زائران اربعین گفت: بهتر است زائران استفاده از ژل های ضد عفونی کننده 

برای شست وشوی دست ها را قبل از مصرف غذا مدنظر قرار دهند.
مرتضوی صفوی در ارتباط با توصیه های تغذیه ای به زائران اربعین حسینی اظهار 
داشت: بهداشت مواد غذایی اهمیت ویژه ای دارد و زائران قبل از مصرف غذا باید 
نسبت به سالم بودن آن مطمئن شوند چرا که آلودگی مواد غذایی می تواند به راحتی 

سرایت و فرد را گرفتار کند.
وی افزود: همچنین زائران باید قبل از مصرف غذا حتماً دست های خود را ضدعفونی 
و با آب و صابون به صورت کامل بشویند. چرا که تماس با محیط های آلوده همچون 
دستگیره اتوبوس و یا صندلی هواپیما می توانند سبب ایجاد مشکلات میکروبی و 

عفونی در آنها شود.
صفوی به زائران توصیه کرد: دستمال های مرطوب های حاوی مواد ضدعفونی و یا 
ژل ضدعفونی را خریداری و همراه خود ببرند و در صورتی که این امکان برای آنها وجود 

نداشت دستان خود را با آب و صابون کاملًا شست شو دهند.
و  قاشق  اصفهان گفت: شست وشوی  پزشکی  علوم  دانشگاه  علمی  عضو هیأت 
چنگال و سایر ظروف مواد غذایی باید به خوبی انجام داده شود و در صورت امکان افراد 

حتماً از قاشق های یکبار مصرف استفاده کنند.
وی بیان داشت: هر چند که اکثر موکب ها نسبت به رعایت بهداشت مواد غذایی 
بسیار اهتمام دارند ولی با این وجود افراد نیز باید مراقب غذاهایی که مورد استفاده قرار 
می دهند باشند چرا که آفتاب و یا وجود حشرات می تواند سبب میکروبی شدن غذا به 

ویژه در افراد مسن و کودکان شود.
عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان در مورد حرکت با پای برهنه نیز 
گفت: برخی از افراد به دلیل خلوص نیت بخشی از مسیر اربعین را پیاده رفته و باید 
مراقب پاهای خود باشند و از مسیری حرکت کنند که دچار اسیب نشوند چرا که در 
غیر اینصورت زخم های عفونی می تواند در پای آنها ایجاد شود همچنین استفاده 
از کفش های یکبار مصرف نیز می تواند مدنظر آنها باشد. صفوی گفت: زائران نباید 
غذاهایی که زود فاسد می شود را با خود ببرند که سالاد الویه، کباب، ماهی و یا سس 
مایونز از این دسته مواد است.  وی خاطرنشان کرد: زائران نیز بهتر است روزانه تا 6 لیوان 
آب را بنوشند چرا که به دلیل پیاده روی و تعریق املاح بدن آنها کاسته می شود و توصیه 
ما استفاده از آب های با بسته بندی یکبار مصرف در بطری است در غیر اینصورت باید 
افراد از آبی که مصرف می کنند مطمئن باشند چرا که این موضوع می تواند سبب 

بیماری های گوارشی در آنها شود.

 فوق تخصص گوارش و کبد :

 IBD آنچه در مورد بیماری التهابی روده یا
باید بدانید

عضو کمیته علمی هجدهمین کنگره گوارش و کبد ایران توضیحاتی در مورد بیماری 
التهابی روده یا IBD ارائه داد.

همایون واحدی در آستانه برگزاری هجدهمین کنگره گوارش و کبد ایران در ارتباط 
با  بیماری التهابی روده یا  IBDاظهار داشت: این بیماری یکی از بیماری های گوارشی 

بوده که در غرب ٤٠الی٥٠ سال زودتر از شرق  )ایران (ایجاد شده است.
فوق تخصص گوارش و کبد افزود: دلایل مختلفی از جمله رژیم غذایی نامناسب و 
بی تحرکی سبب بروز این بیماری گوارشی می شود البته بهتر شدن بهداشت و انجام 
واکسیناسیون نیز در شیوع آن بی تأثیر نبوده است چرا که اگر کنترل بیماری های 
عفونی انجام گیرد بیماری های التهابی بیشتر بروز می یابد و در واقع زمانی که بدن 

گرفتار عفونت شود تولید آنتی بادی سبب مقاومت بدن خواهد شد. 
کرون  و  اولسراتیو  کولیت  دسته  دو  به  کلی  طور  به  بیماری  این  گفت:  واحدی 
تقسیم بندی می شود که در نوع کولیت گرفتاری مربوط به مخاط روده بزرگ است و با 
علایمی همچون اسهال خونی و خونریزی بروز می یابد در حالی که کرون در هر جایی 
از دستگاه گوارش از دهان تا مقعد می تواند فرد را درگیر کند و به عبارتی هم مخاط و 
هم زیرمخاط و عضله را تحت تأثیر قرار می دهد.  وی اضافه کرد: کرون علایم آن بیشتر 
با درد شکم، انسداد شکمی و گاهی اسهال، خونریزی، تب و کاهش وزن همراه است.

فوق تخصص گوارش و کبد، گفت: در حال حاضر با داروهای کنونی کمبودی نداریم 
و اخیراً نیز داروهایی در کشور تولید می شود که سبب بهتر شدن کیفیت زندگی این 
افراد و کاهش ناشی از عوارض آن می شود.   واحدی عموان کرد: کولونوسکوپی مهم 
ترین آزمایش برای تشخیص بیماری التهابی روده است. در این فرایند از یک لوله باریک 
به همراه یک دوربین استفاده می شود تا به این ترتیب یک دید مستقیم از داخل روده 
به پزشک داده شود. با این روش حتی زخم های کوچک و التهابات خفیف هم قابل 

مشاهده هستند.
وی گفت:اگر بخشی غیر طبیعی به نظر برسد، برای بررسی بیشتر پزشک از این 
بخش نمونه برداری می کند. دیگر آزمایش ها برای تشخیص بیماری التهابی روده 

آزمایش خون برای بررسی علائم التهاب یا عفونت است.
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نقد و بررسی و لزوم تغییر و بازنگری محتوایی کتب و 
محتوای آموزشی مدارس بر اساس نیاز دانش آموزان 
و جامعه و متناسب با زمان، به عنوان مبنایی برای 
تحول و توسعه، یکی از مهمترین اهداف و راهبردهای 

آموزشی دولت ها شمرده می شود.
یکی از مهمترین پایه های پیشرفت و توسعه همه 
جانبه در تمام جوامع امروز دنیا، سازگاری و قدرت و 
خلاقیتی است که در ایجاد تغییرات و به روز رسانی 

منابع اطلاعاتی و علمی خود دارند. 
قطعأ آموزش و پرورش در هر جامعه نقطه عطفی در 
این زمینه است که هم می تواند مبدع اثر بوده و شروع 
کننده تغییر باشد و هم این که خود مجددا بر اساس 

این تغییر، تغییر یابد و دگرگون شود. 
در همین چارچوب، اخیرا شاهد اظهاراتی از سوی 
سیدمحمد بطحایی وزیر آموزش و پرورش درخصوص 
تغییر در محتوای دروس آموزشی بودیم. اظهاراتی که 

موجی از همراهی ها را برانگیخته است. 
اگرچه درخصوص محتوی و ابعاد این تغییرات به نظر 
نمی رسد که همه صاحبنظران دارای یک برداشت و 

نظر واحد باشند.
*الزام به تغییر برجسته است

محمود حسینی دولت آبادی مشاور فرهنگی معاونت 
سازمان بازرسی کشور و نماینده دوره هفتم و هشتم در 
آموزش عالی مجلس شورای  و  فراکسیون فرهنگی 
این  به  حد  چه  تا  که  سوال  این  جواب  در  اسلامی 
تغییرات نیاز هست به پژوهشگر ایرنا گفت: بنده کاملا 
با این تغییرات موافقم. باید این تغییرات صورت بگیرد 
و بیشتر تلاش کنیم تا مفاهیم و به ویژه مثال های 
قرآنی را وارد مباحث قبلی کنیم. وی افزود: در بحث 
ارزش های اسلامی باید به این موارد بیشتر توجه کنیم 
و اهمیت بدهیم. البته این یک مثال بود و اینها تنها 
تغییرات مورد نیاز نیست. لازم هست تا هر قسمت در 
حیطه تخصصی خودش، به پیشرفت علم در آن حوزه 
دقت کند و منابع بیشتری را به کار ببندیم تا دانش آموز 
وقتی یکسال برسر یک کلاس می نشیند، در آخر سال 
چیزی گیرش آمده باشد. یعنی یک چیزی یاد گرفته 

باشد و اطلاعاتش نسبت به علم روز بیشتر شده باشد. 
امروز دانش آموزان ما احساس پوچی می کنند و این 
بد است و باید به لحاظ علمی آن احساس پیشرفت را 
که فراگرفتن علم و یادگیری تخصص ها است را تقویت 

کنیم. 
قسمت  این  در  که  شورایی   : افزود  آبادی  دولت 
بازنگری می کنند باید متشکل از دانشمندان ، اساتید 
بزرگ و کامل دانشگاه و حوزه و صاحبنظران برجسته 
در آن تخصص باشد. این بسیار مهم است که صفحه 
ای را در کتاب قرار بدهیم یا ندهیم چون میلیون ها 
دانش آموز در طی سالیان از این منبع استفاده می 
کنند. بحث فقط یک سال نیست، فرزندان و نوه ها و 
نتیجه ها ی ما می خواهند از این منابع استفاده کنند. 
در نتیجه این که 4 نفر از خود بدنه آموزش و پرورش 
بنشینند دور هم و تصمیم بگیرند، درست نیست. باید 
بهترین متخصص ها را در هر رشته ای جمع کنیم و این 
کتاب ها بازنگری شوند و نظرات متخصصان را بگیریم 

و جمع بندی کنیم. 
تاکنون  که  سوال  این  به  جواب  در  آبادی  دولت 
تغییرات صورت گرفته در کتاب ها درسی و محتوای 
آنها تا چه حد بر اساس نظرات کارشناسی بوده است، 
خودش  داخلی  منابع  از  پرورش  و  آموزش  گفت: 
در  که  اساتیدی  همان  از  یعنی  کند.  می  استفاده 
داخل خود بدنه آموزش پرورش تربیت شده اند و از 
استخدامی های خودش بوده اند؛ در حالی که باید 
فراتر از خود وزارتخانه دید و از متخصصین و اساتید 
دانشگاه و حوزه باید استفاده شود. باید برای هر نوع 
تخصصی از کارشناسان آن حوزه بهره گرفت یعنی 
باید ساعت ها بحث و  از آن کتاب،  برای دو صفحه 

مباحثه شود. 
*هزینه هایی که هزینه نیست

دولت آبادی در پاسخ به این سوال که این طرح چقدر 
قابل اجرا است و چرا تاکنون اعمال نشده است، گفت: 
اگر بخواهند قابل اجرا است و اجرا کردن آن سخت 
نیست چون اساتید حوزه و دانشگاه و کارشناسان و 
متخصص های وزارتخانه ها در دسترس هستند و اینها 

باید دعوتنامه ای را تنظیم کنند و موضوعات را قبلا به 
آنها بدهد و قسمت به قسمت این متخصصان را دعوت 
کنند و جلساتی برگزار شود و در جلسات گفت وگو و 

اظهار نظر کنند. 
وی در ادامه و در پاسخ این سوال که چرا چنین طرح 
هایی در عمل اجرا نمی شوند و در حد حرف باقی 
می مانند، گفت: این سوال را باید وزیر پاسخ بدهد اما 
نظر من این است که می خواهند از منابع خودشان 
استفاده کنند و می گویند ما خودمان انجامش می 
دهیم. در حالی که مشورت کردن یعنی شریک شدن 
از  را  نیاز هست که پای خود  این  در عقل دیگران و 
آموزش و پرورش بیرون بگذاری و فراتر بروی. درست 
و  آموزش  وزارت  کشور،  در  آموزش  متولی  که  است 
پرورش است اما چه اشکالی دارد که برای ادبیات از 
اساتید دانشگاه استفاده کنیم. چه اشکالی دارد از 
دانش بهترین تولیدگرانمان برای تربیت نسل جدید 
استفاده کنیم و دانش آموزانمان را آن گونه بار بیاوریم. 
اینها سرمایه های ما هستند و اگر درست آموزششان 
بدهیم می توانیم 20 سال بعد از آنها استفاده کنیم. 
دید  به  را  پرورش  و  آموزش  که  ام  کرده  عرض  بارها 
مصرف گرا نگاه نکنیم. این هزینه ای است که در واقع 
سرمایه گذاری روی فرزندان و جوانان ما است که فردا 
آینده کشور به آنها بستگی دارد. در نتیجه هرچه اینجا 

هزینه شود، ارزشش را دارد. 
* محتوا باید متناسب با نیاز باشد

نورالله حیدری دستنایی نماینده پیشین مجلس 
آموزش  شورای اسلامی و عضو سابق شورای عالی 
ایرنا گفت:  به پژوهشگر  این زمینه  نیز در  و پرورش 
ضرورت دارد تا منابع درسی ما بازنگری شود. تغییرات 
تغییرات دانش و  به دلیل  در محتوای منابع درسی 

آگاهی یک ضرورت نسلی است که باید اعمال شود. 
»ضرورت دیگر این است که به ازای تغییراتی که در 
وسائل ارتباط جمعی، آموزش ها و تکنولوژی ها پدید 
می آید طبیعتا روش، متن و نوع نگارش کتاب های 
فعلی و قدیم کفایت نمی کند. کتاب باید همسان و 
همراه پیشرفت های تکنولوژی باشد تا انسان ها به یک 

ابزار یادگیرندگی بدل نشوند«. 
»نکته بعد این است که باید بپذیریم که با همه ارادتی 
که به مولفین محترم داریم اما نمی توانیم به صورت 
نهایی  الخطاب  فصل  را  آنها  نظرات  یقین  به  قطع 
بدانیم. به همین دلیل طبیعتا باید گستره مولفین 
را افزایش دهیم تا کتابها معطوف به نظرات جمعی 

محدود نشوند. در نتیجه باید متون را تغییر بدهیم«. 
وی تصریح کرد: نکته بعدی این است که هر قدر 
این  باید  باز  باشد  هم کار کارشناسی صورت گرفته 
احتمال ر ا بدهیم که ممکن است محتواها از نظر نوع 
و سنگینی و سبکی فراخور نیاز فطری بچه ها نباشد یا 
فراتر از آن باشد. در نهایت باید این موازنه را برقرار کنیم 
که چه میزان وضعیت هوش فعلی بچه ها با محتوای 
آموزشی ما همخوانی دارد. اینجا ممکن است دو حالت 
پیش بیاید. ممکن است با رشد فعلی که در سطح 
جامعه داریم واقعا محتوا ضعیف باشد و یا نه اصلا برای 
بچه ها ثقیل باشد. در نتیجه فکر می کنم نیاز به این 

تغییرات داریم.

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم:

60 موکب از استان قم در عراق برپا می شود
معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم گفت: امسال همزمان با ایام اربعین سید 
و سالار شهیدان حضرت اباعبدالله حسین)ع(،60 موکب از این استان در عراق پذیرای 
عزاداران حسینی خواهد بود که از این تعداد 30 موکب ویژه بانوان است. یونس عالی 
پور روز شنبه درجمع خبرنگاران اظهار داشت: پنج موکب در مرز مهران، 14 موکب در 
نجف اشرف، 14 موکب در مسیر نجف به کربلا، 23 موکب در کربلا، 2 موکب درکاظمین 
و 2 موکب در سامرا از زائران پذیرایی خواهد کرد. وی افزود: موکب های ویژه بانوان با 
مدیریت خود بانوان است که در آنها خدمات مختلف فرهنگی، اجتماعی و رفاهی از 
جمله اسکان ارائه می شود. به گفته وی،سال گذشته 43 موکب از این استان در عراق 
برپا شد که امسال باکمک عراقی های مقیم قم این تعداد موکب ها افزایش یافته است. 
معاون استاندار قم با اشاره به این که پیاده روی اربعین یک حرکت فرهنگی بزرگ است 
گفت: بسته های فرهنگی مختلفی از جمله سی دی و کتاب با عنوان های آداب و رسوم 
مردم عراق، احکام، آداب زیارت حرم امامان معصوم)ع( و سایر موارد تهیه شده است که 
در اختیار زائران قرار می گیرد. عالی پور ادامه داد: در موکب ها به دنبال ترویج فرهنگ 
حسینی)ع( و احیای آموزه های دینی و اسلامی هستیم. وی همچنین از ثبت نام 60 
هزار تن برای دریافت روادید خبر داد و گفت: از این تعداد 48 هزار تن روادید خود را 
دریافت کرده اند و بقیه طی چند روز آینده صادر خواهد شد. عالی پور گفت: مردم برای 
دریافت روادید به دفاتر خدمات مسافرتی مجاز درسطح شهر مراجعه کنند و از طریق 
افراد دلال اقدام به این امر نکنند، ضمن اینکه هیچ شخصی بدون ویزا از مرز خارج 
نشود، چراکه خلاف قانون و شرع است. وی با بیان این که در قم زمینه خدمات رسانی 
به زائران فراهم شده است گفت: این استان هر ساله شاهد ورود بسیاری از زائران ایرانی 
و خارجی از کشورهای مختلف جهان اسلام است که امسال نیز مصلای قدس آماده 
پذیرایی از آنان می باشد. وی خاطرنشان کرد: همچنین ایستگاه های صلواتی متعددی 

در مسیرهای پر آمد و شد زائران در قم در نظر گرفته شده است.

رئیس جهاد کشاورزی  استان قم:

تکمیل چرخه تولید محصولات دامی و باغی 
اولویت قم است

رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم، تکمیل زنجیره تولید محصولات دامی و باغی را 
از جمله اولویت های این استان دانست و گفت: با تکمیل زنجیره تولید در محصولات 

باغی، صیفی وسبزی، دامی و گلخانه، قم حرف برای گفتن در کشور خواهد داشت.
محمدرضا طلایی با اشاره به کیفیت بالا و حجم زیاد تولید انواع سبزیجات در این 
استان افزود: وجود یکهزار و 200 هکتار زمین زیرکشت سبزیجات، تلاش برای ایجاد 
شهرک صنعتی 100 هکتاری صیفی کاری و فعالیت هشت کارگاه صنایع تبدیلی، قم را 

در آینده نزدیک به یکی از قطب های مهم صیفی کشور تبدیل می کند.
وی با بیان اینکه پسته، صیفی جات و سبزی از جمله محصول های شاخص قم است 
که با نشان تجاری در کشور توزیع می شود ادامه داد: بر اساس ظرفیت های کشاورزی 
استان، زنجیره های تولید و صنایع تبدیلی کشاورزی با گسترش کشت گلخانه ای، 

صنایع تبدیلی، فرآوری و بسته بندی با رویکرد صادرات محوری در دستور کار است.
وی با اشاره به ظرفیت باغات این استان افزود: وضعیت قم در باغات به ویژه توسعه باغات 
پسته بسیار مطلوب است به گونه ای که سطح زیرکشت باغ های استان از 3 هزار هکتار در 
سال 94 به 12 هزار هکتار در سال 97ارتقا یافته است ضمن اینکه به دلیل کیفیت بالا، قم 
رتبه دوم صادرات پشته کشور را به خود اختصاص داده است. وی جلوگیری از خام فروشی، 
کاهش هزینه و افزایش بهره وری را از جمله دستاوردهای تکمیل زنجیره تولید دانست و 
تاکید کرد: تسهیلات بانکی برای پوست گیری، بسته بندی و مغزگیری پسته در اختیار 
کشاورزان قرار گرفته که این تسهیلات علاوه بر تکمیل چرخه تولید این محصول مهم 
صادراتی، موجب افزایش اشتغال در بخش کشاورزی قم نیز شده است. وی تصریح کرد: 
امیدواریم تا پایان امسال بخش مهمی از زیرساخت مورد نیاز برای تکمیل زنجیره تولید پسته 
ایجاد و شاهد افزایش صادرات، کاهش هزینه های تولید و همچنین ارائه محصولات استان 
در بسته بندی های زیبا باشیم. طلایی در ادامه، درخصوص تولید انواع سبزیجات نیز 
گفت:کیفیت بالای سبزیجات و وجود یک هزار و 200 هکتار زمین زیرکشت سبزی در قم 
موجب شده تا برای ارتقای بهره وری کشاورزان، کارگاه های بسته بندی، فراوری و سبزی 
خرد کنی در مناطقی که قطب تولید سبزی استان است است، مستقر شود. وی همچنین 
درخصوص محصولات گلخانه ای نیز گفت: کل سطح زیرکشت گلخانه ای قم در 20 سال 
گذشته 30 هکتار بوده است که در سال های اخیر صاحبان احداث 65 هکتار گلخانه 
از محل توسعه روستایی به بانک معرفی شده که هم اکنون 20 هکتار در حال احداث 
است ضمن اینکه به دنبال این هستیم که تا پایان سال این رقم به 100 هکتار افزایش 
یابد. وی با تاکید بر اینکه زنجیره تولید بسیاری از محصولات کشاورزی در قم تکمیل شده 
است گفت: هم کانون حجم صادرات محصولات استان به روسیه ماهانه یک کانتینر است 
که با زیرساخت های ایجاد شده و تکمیل زنجیره تولید امیدواریم در آینده نزدیک شاهد 
صادرات هفتگی به روسیه باشیم. طلایی در ادامه با تاکید بر تکمیل بودن زنجیره تولید 
مرغ در استان گفت: قم در زمینه زنجیره تولید دام، محصولات گلخانه ای و صادرات از 
نظر زیرساختی با کمبودهایی مواجه است که به دلیل تولیدات گسترده دامی و گلخانه 
ای ، تکمیل این زنجیره در اولویت کاری جهادکشاورزی است. در بخش کشاورزی کل 
اراضی قابل کشت قم برابر 105 هزار و 730 هکتار است که این رقم 46 صدم درصد کل 
اراضی قابل کشت کشور می باشد؛ میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان در سال 
برابر 745 هزار تن شامل 425 هزار تن محصولات زراعی و باغی، یک هزار و 208 تن آبزیان 
و 320 هزار تن محصولات دامی است.  بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان 
تشکیل می دهند که طبق سرشماری عمومی نفوس و مسکن در سال 1395، این استان 
دارای 127 روستا با جمعیت بالای 20 خانوار است؛ جمعیت ساکن مناطق روستایی قم 

بیش از 55 هزار و 865 تن است که در قالب 17 هزار و 385 خانوار زندگی می کنند.

مدیرعامل سازمان ساماندهي مشاغل شهری شهرداری اصفهان :

دست فروشان اصفهان ، ساماندهی می شوند
مدیرعامل سازمان ساماندهي مشاغل شهري و فرآورده هاي کشاورزي شهرداري 
اصفهان گفت: در صدد رفع ریشه اي مشکلات و ساماندهي دست فروشان در سطح 

شهر اصفهان هستیم.
محمد مجیري در حاشیه بازدید از جمعه بازار خیابان بعثت و محیط پیرامون آن 
اظهارکرد: دست فروشي به عنوان یك پدیده اجتماعي، نازیبایي هایي را در سطح شهر 
به وجود آورده است. وي افزود: با توجه به اینکه دست فروشان اطراف جمعه بازار خیابان 
بعثت مشکلاتي براي تردد و سلامت شهروندان ایجاد کرده اند، کارگروهي در محل 
بازار بعثت تشکیل و مسئولان چند دستگاه ذي ربط گردهم آمدند تا از نزدیك مسایل و 
مشکلات بهداشتي، دامپزشکي، امنیتي و ... را مشاهده و تصمیم گیري جامعي براي 
آن داشته باشند. مدیرعامل سازمان ساماندهي مشاغل شهري و فرآورده هاي کشاورزي 
شهرداري اصفهان تاکید کرد: شهرداري اصفهان در صدد رفع ریشه اي مشکلات و 
ساماندهي دست فروشان در سطح شهر اصفهان است. در حاشیه این بازدید، سرپرست 
معاونت خدمات شهري شهرداري اصفهان نیز تصریح کرد: یکي از معضلات منطقه 14 
به خصوص در روزهاي جمعه، بازار بعثت است که البته در گذشته وضعیت بدتري داشته 

و در حال حاضر با اقدامات سازمان ساماندهي مشاغل شرایط بهتري دارد.
بهزاد حقاني افزود: در محل جمعه بازار خیابان بعثت سوله هایي براي ساماندهي 
دست فروشان ساخته شد و محلي به عنوان پارکینگ در اختیار خودروها قرار گرفت، اما 
فعالیت دست فروشان خارج از محدوده ساماندهي شده به هیچ عنوان مطلوب نیست.

وي گفت: پس از بازدید نمایندگان بهداشت، دامپزشکي و نیروي انتظامي، ساماندهي 
این نقطه از شهر در کارگروهي مورد بررسي قرار مي گیرد.

معاون اجرایی مسجد مقدس جمکران خبر داد

خدمات دهی ویژه به زائران پاکستانی 
در ایام اربعین 

معاون اجرایی مسجد مقدس جمکران از خدمات دهی ویژه این مکان مقدس به زائران 
اربعین حسینی به ویژه زائران غیر ایرانی و پاکستانی خبر داد.احمد حاجی زاده با اشاره 
به اینکه خادمان مسجد مقدس جمکران بالغ بر پنج سال است که در مسیر نجف اشرف 
به کربلای معلی موکبی برای پذیرایی از زائران امام حسین )علیه السلام( برپا می کنند، 
اظهار کرد: این موکب برپایه خادمان افتخاری ارائه خدمت می کند و امسال نیز بالغ بر 

170 خادم خواهر و برادر در عمود 1070 پذیرای عاشقان حسینی خواهند بود.
وی ادامه داد: از امسال با تاکید تولیت مسجد مقدس جمکران که خدمت فقط 
شامل مسیر نجف اشرف به کربلای معلی نیست و زائر از درب خانه که حرکت می کند 
تا بر می گردد باید تکریم شود، مسجد مقدس جمکران برنامه های ویژه ای برای خدمت 
رسانی به زائرین اربعین و در این میان زائران غیر ایرانی به ویژه اتباع پاکستانی که با عشق 
و و علاقه خاصی هر ساله عازم کربلا هستند را در دست اجرا دارد. معاون اجرایی مسجد 
مقدس جمکران گفت: امسال موکبی با همت خادمان در داخل مسجد برپا کردیم تا در 
خدمت زائران ایرانی و غیر ایرانی به ویژه زائران پاکستانی باشیم. امکانات خوبی فراهم 
شده و و آمادگی داریم هر شب پنج هزار نفر را اسکان دهیم. البته مصلی قم محوریت 
خدمات دهی به زائران اربعین است و زائران بیشتر از ظرفیت آن، در مسجد مقدس 
جمکران پذیرایی خواهند شد. حاجی زاده با اشاره به برگزاری جلسات هماهنگی با 
دستگاه های مختلف استان برای برپایی این موکب در مسجد، بیان کرد: سعی می کنیم 
در حد توان امکانات مورد نیاز برای اسکان، خواب و پذیرایی از زائرین کربلای معلی 
فراهم کنیم. وی در پایان با اشاره به اینکه این خدمت رسانی از آغاز می شود، خاطرنشان 
کرد: هر چه به اربعین حسینی نزدیک تر شویم با توجه به افزوده شدن بر تعداد زائران، 
خدمات دهی ما نیز افزایش خواهد یافت و این خدمات دهی تا یک هفته بعد از اربعین 

نیز ادامه خواهد داشت.

 امیرآبادی فراهانی نماینده قم :

ادغام دانشگاه های دولتی قم هیچ دلیل و 
توجیهی ندارد

 نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه مراکز آموزشی غیردولتی در 
تقویت مدرک گرایی نقش مهمی دارند، گفت: ادغام دانشگاه های دولتی قم هیچ دلیل و 
توجیهی ندارد. احمد امیرآبادی فراهانی صبح شنبه در دومین نشست خیرین دانشگاه 
صنعتی قم گفت: بر اساس کمیسیون ماده 23 به دنبال جذب بودجه عمرانی برای ساخت 
و تکمیل دانشکده فنی و مهندسی در زمین تخصیص یافته دانشگاه صنعتی قم در ابتدای 
اتوبان قم - تهران هستیم. وی با اشاره به اینکه شرایط کنونی جمهوری اسلامی ایران بسیار 
تحریم های  از طریق  و مهم است، گفت: در حال حاضر دشمنان می خواهند  حساس 
مختلف اقتصادی نظام مقدس جمهوری اسلامی را تحت فشار قرار دهند. عضو هیئت 
رئیسه مجلس شورای اسلامی قوت و پیروزی نظام را در گروی حمایت و حضور مردم ارزیابی 
کرد و افزود: در طول تاریخ ثابت شده است که هرگاه مردم ایران در سخت ترین شرایط از 
رهنمودهای رهبری نظام حمایت کردند پیروز شدند. وی از نبود مدیریت و برنامه ریزی دقیق 
و درست در اجرای پروژه های عمرانی کشور انتقاد کرد و گفت: یکی از ضعف های ما عدم 
مطالعه دقیق و طرح های ساختاری قوی در پروژه های عمرانی است. به عنوان مثال 110 
شهر بزرگ دنیا در کنار بنادر هستند چون از فرصت ها درست استفاده می کنند؛ اما متأسفانه 
شهرهای حاشیه بندرهای ایران جزو فقیرترین شهرهای ایران هستند. امیرآبادی فراهانی 
با بیان اینکه مهمترین وظیفه دانشگاه ها مأموریت های علمی و توسعه کشور است، گفت: 
مسئولان دانشگاهی نباید اجازه سوء استفاده از محیط های علمی دانشگاه ها را داده و برخی 
از طیف ها و گروه های سیاسی اجازه لطمه زدن به ارزش های ملت را پیدا کنند. وی افزود: 
بدون شک اجازه نخواهیم داد که دانشگاه ها از مسیر مهم علمی و عمرانی خود فاصله بگیرد 
و ارزش های نظام زیر سؤال برود. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
تأسیس دانشگاه ها و مراکز آموزشی بدون داشتن طرح توجیهی و آمایش سرزمینی، گفت: با 
توجه به ازدیاد مراکز آموزشی در قم، مراکز آموزشی آزاد نباید به دانشگاه های دولتی لطمه وارد 
کرده و مدرک گرایی را باب کنند. وی در ادامه با تمجید و تقدیر از مجموعه فعالیت های صورت 
گرفته در دانشگاه های صنعتی قم اظهار کرد: دانشگاهی مثل دانشگاه صنعتی قم باید با 
تربیت مهندسانی کارآمد از دانشگاه های غیردولتی پیشی بگیرد. عضو هیئت رئیسه مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه دانشگاه صنعتی قم باید در حوزه توسعه صنعت و کارآفرینی و 
ایجاد اشتغال دانش محور پیشرو باشد گفت: در قم سه دانشگاه دولتی قم، صنعتی قم و 
حضرت معصومه)س( باید با هویت و ساختار مستقل به کار خود ادامه دهند و ادغام این سه 

دانشگاه هیچ دلیل و توجیهی ندارد.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم  تاکید کرد 

لزوم حل مشکلات مالیاتی تاسیسات گردشگری قم
معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع انسانی استانداری قم  توقف برخورد در 
زمینه مالیاتی با مراکز کاریابی استان قم را ضروری دانست و تصریح کرد: ملاک عملکرد 
دستگاه های استان در این زمینه باید قانون باشد. مهرداد غضنفری ظهر دیروز جلسه شورای 
گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان قم اظهارداشت یکی از وظایف اداره کل مالیاتی 
استان قم، اطلاع رسانی به مودیان مالیاتی از جمله مراکز کاریابی و تاسیسات گردشگری 
است. معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع انسانی استانداری قم افزود: دبیرخانه 
شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی استان قم باید پیگیر اجرای مصوبات جلسات 
این شورا باشد، برخی از این مصوبات به دلیل عدم پیگیری به مرحله اجرا نمی رسد، در حالی 
که امکانات لازم برای پیگیری مصوبات وجود دارد. غضنفری تصریح کرد: مدیران استان 
اختیارات بسیاری دارند و کارگروه های زیادی در قم موجود است، مدیران دستگاه های استان 
باید با استفاده از این ظرفیت ها به دنبال حل مشکلات قم باشند. وی ادامه داد: گردشگری 
اولویت نخست سرمایه  گذاری و توسعه استان قم است، گرفتن مالیات برای توسعه کشور 
ضرورت دارد، اما در قوانین انعطاف های خاصی در زمینه مالیات برای تاسیسات گردشگری 
پیش بینی شده است، البته برخی از مشکلات در این زمینه به دلیل عدم ارائه اطلاعات 
انسانی  منابع  توسعه  و  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون  است.  مودیان  توسط  صحیح 
استانداری قم افزود: بسیاری از موانع در مسیر سرمایه گذاری در بدنه ادارات استان است، 
باید مدیران دستگاه های قم بدنه دستگاه های خود را با سرمایه گذاران همراه کنند، باید 
سرمایه گذارانی که با امید وارد ادارات استان می شوند، با امید هم از این ادارات خارج شوند. 
غضنفری فرافکنی در جلسات اداری استان را اشتباه دانست و تصریح کرد: باید مدیران 
دستگاه های استان به سرعت مشکلات خود را منعکس کنند. وی ادامه داد: در استان قم، 
محدودیت منابع آب وجود دارد و در چنین شرایطی توسعه گلخانه ها در استان ضروری است، 
در یک گلخانه با 30 درصد مصرف انرژی نسبت به شیوه عادی کشاورزی، تولید چهار برابر 
خواهد شد، توسعه گلخانه ها موجب خواهد شد که استان قم در مسیر توسعه قرار بگیرد. 
معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع انسانی استانداری قم خاطرنشان کرد: باید 

نگاه مدیران استان قم برای تسهیل مسیر سرمایه گذاری در استان تغییر کند.

ذوالنور نماینده قم :

روند احداث گلخانه ها در قم تسهیل شود
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: دستگاه های استان قم باید روند احداث 

گلخانه ها را در استان برای متقاضیان تسهیل کنند.
حجت الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنور ظهر دیروز در جلسه شورای گفتگوی دولت و 
بخش خصوصی استان قم در سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری قم با اشاره به مشکلات 
اشتغال در استان قم اظهار کرد: باید در زمینه دریافت مالیات از مراکز کاریابی استان، به گونه 
ای عمل کرد که به آن ها فشار نیاید. وی بیان کرد: افراد بیکار زیادی به این مراکز مراجعه 
می کنند که توان پرداخت هزینه های اضافی را ندارند و زمان مشخصی هم برای به سر کار 
رفتن این افراد نیست. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: اگر مشکلی 
در زمینه ارائه خدمات دولتی به گلخانه های استان قم وجود دارد، امکان حل این مشکل 
با همکاری مدیران استان در ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قم وجود دارد. وی کم آبی را از 
مشکلات اصلی این استان دانست و تصریح کرد: با توجه به این مشکل باید به دنبال توسعه 
گلخانه ها در قم برای استفاده بهینه از آب باشیم. ذوالنور خاطرنشان کرد: دستگاه های استان 
قم باید روند احداث گلخانه ها را در استان برای متقاضیان، تسهیل و نباید این دستگاه ها 

مشکلی را برای افراد متقاضی احداث گلخانه ایجاد کنند.

رئیس دانشگاه صنعتی قم خبر داد؛

اجرای ۱۲ طرح صنعتی فناورانه توسط اساتید 
دانشگاه صنعتی قم

رئیس دانشگاه صنعتی قم با بیان اینکه رفع عارضه حوزه صنعتی استان از اولویت های 
برنامه های این دانشگاه است، گفت: 12 طرح صنعتی فناورانه توسط اساتید دانشگاه 
صنعتی قم اجرا شده است. جلال رضایی نور صبح شنبه در دومین نشست خیرین دانشگاه 
صنعتی قم که با حضور احمد امیرآبادی فراهانی، نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی 
برگزار شد، گفت: دانشگاه صنعتی قم به دنبال رشته های فنی و مهندسی بوده است 
که جذابیت و استعداد اشتغال زایی داشته باشد. وی در ادامه به معرفی و تشریح موقعیت 
جغرافیایی دانشگاه پرداخت و گفت: این دانشگاه با وسعت 6 هکتار، 23 رشته در مقطع 
کارشناسی و کارشناسی ارشد و 57 عضو هیئت علمی پذیرای 2 هزار دانشجو از سراسر 
کشور به ویژه قم و تهران بوده است. رئیس دانشگاه صنعتی قم با اشاره به اینکه فعالیت های 
ویژه ای در ماه های اخیر صورت گرفته است اظهار کرد: افزایش 30 درصدی فضای آموزشی 
از طریق تأسیس دانشکده برق و کامپیوتر به مساحت 530 متر مربع، تأسیس کتابخانه شهید 
مشکوه السادات، تأسیس سالن ورزشی شهید شهریاری به مساحت 450 متر مربع، تأسیس 
و راه اندازی بنیاد خیرین دانشگاه، تجهیز سالن همایش های دانشگاه، انجام اقدامات اولیه 
جهت تدوین طرح جامع زمین دانشگاه، تسطیح و محوطه سازی دانشگاه و اقدامات اولیه 
جهت تأسیس زمین چمن مصنوعی و زمین ورزشی روباز بخشی از فعالیت های چند ماه اخیر 
جهت میزبانی شایسته از دانشجویان در سال تحصیلی جدید بوده است. وی در ادامه به 
تشریح جایگاه استراتژیک استان قم پرداخت و افزود: با توجه به نزدیکی دانشگاه صنعتی 
قم به شهرک های صنعتی غدیر، شکوهیه، حسن آباد، محمودآباد و منطقه آزاد اقتصادی 

سلفچگان باید نقش مهم و حیاتی خود را در رشد و توسعه صنایع دانش بنیان ایفا کنیم.

 رئیس هیات بدنسازی و پرورش اندام  استان قم :

خانه های بدن سازی در پارک های قم 
ایجاد می شود

رئیس هیات بدنسازی و پرورش اندام استان قم گفت: به منظور همگانی کردن ورزش و 
کاهش آسیب های ناشی از وسایل ورزشی در پارک ها، بدنبال ایجاد خانه های بدن سازی 
در پارک های قم هستیم. سعید آمده  ،ایجاد و توسعه خانه های بدن سازی در پارک ها و 
بوستان های عمومی قم را یکی از طرح های این هیات ورزشی برشمرد و افزود: همگانی 
کردن ورزش، ارتقای نشاط اجتماعی، علمی و استاندارد کردن تمرین و ورزش و همچنین 
توسعه و تسهیل دسترسی عمومی به تجهیزات ورزشی از جمله اهداف پیگیری برای تاسیس 
این خانه های ورزشی است. وی با تاکید بر این که گسترش خانه های بدن سازی در پارک 
ها موجب ارتقای سطح آمادگی جسمانی و سلامت افراد جامعه می شود اظهار داشت: 
شهرداری قم برای عمومی کردن ورزش اقدام به نصب دستگاه های ورزشی در پارک ها کرده 
که به دلیل آموزش ندیدن شهروندان از نحوه استفاده از این دستگاه ها می تواند موجب بروز 
آسیب شود که ایجاد چنین خانه هایی، این آسیب ها را به حداقل می رساند. وی ادامه داد: 
خانه های بدن سازی همان باشگاه های پرورش اندام با امکانات محدودتر و هزینه بسیار 
پایین تر است که هدف آن آموزش تمرین های علمی، ایجاد تجهیزات استاندارد، عمومی 
کردن ورزش، ایجاد نشاط اجتماعی و کاهش آسیب های ناشی از تمرین های غیراستاندارد 
است. آمده افزود: در صورت موافقت شهرداری برای تخصیص مکان برای ایجاد چنین خانه 
های ورزشی در پارک ها، این هیات ورزشی آماده تامین مربی مورد نیاز، نظارت و مشاوره در 
این زمینه است. رئیس هیات بدنسازی و پرورش اندام قم تاکید کرد: این طرح موازی کاری 
با باشگاه ها نیست، چراکه این خانه های ورزشی جنبه عمومی دارد ولی باشگاه ها به دلیل 
مجهز بودن به دستگاه های مختلف و استاندارد، جنبه تخصصی داشته و برای ورزشکاران 

حرفه ای مناسب است.
315 پارک محلی و بوستان در قم وجود دارد، ضمن این که 20 هزار ورشکار در 140 باشگاه 

بدنسازی و پرورش اندام قم فعالیت می کنند.

هزینه هایی که هزینه نیست 

نقد و بازنگری در محتوای کتابهای درسی یک ضرورت راهبردی
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اعاده دو لایحه مرتبط با FATF به مجلس

رکن جدید یا بدعتی در فرآیند قانونگذاری
اعاده دو لایحه مرتبط با FATF به مجلس شورای اسلامی ازسوی شورای نگهبان 
با توجه به ایرادات مجمع تشخیص مصلحت نظام بدعتی جدید در فرآیند قانونگذاری 

محسوب می شود.
لوایح الحاق ایران به کنوانسیون سازمان ملل متحد برای مبارزه با جرائم سازمان یافته 
فراملی )پالرمو( و اصلاح قانون مبارزه با پولشویی پس از بررسی در شورای نگهبان بار 
دیگر به مجلس اعاده شد.عباسعلی کدخدایی سخنگوی این شورا در توییتی با تبیین این 
موضوع اعلام کرد که ایرادات شورای نگهبان نسبت به اصلاح قانون مبارزه با پولشویی 
و کنوانسیون پالرمو برطرف شده است اما در عین حال یادآور شد: با عنایت به نظرات 
مجمع تشخیص مصلحت نظام مقرر شد این مصوبات به مجلس اعاده شوند.این اعلام 
کدخدایی باعث شد تا عباس آخوندی وزیر راه و شهرسازی نسبت به این اقدام شورای 
نگهبان واکنش نشان دهد.وی در نامه ای سرگشاده به علی لاریجانی رییس مجلس 
شورای اسلامی نوشت: اخیرا در جریان رسیدگی به لوایح مبارزه با پولشویی و تامین 
مالی تروریسم، سخنگوی شورای نگهبان مطلبی را اعلام کرد که جای تأمل فراوان دارد.

وزیر راه و شهرسازی در نامه خود یادآور شد: نحوه بیان سخنگوی این شورا این گونه 
بود که گویا هیات نظارت بر اجرای سیاست های کلی نظام جانشین مقام رهبری است، 
اختیارات ایشان را دارا و اقتدار لازم برای توقف لوایح مصوب را با وجود نظر دولت و 
مجلس و پس از اعلام عدم مغایرت آنها با شرع و قانون اساسی از شورای نگهان را دارد.

آخوندی در این نامه تاکید کرد: در واقع با این اعلام رکن جدیدی در ارکان حاکمیت 
در جمهوری اسلامی ایران فراتر از قانون اساسی تعریف شده است که مسبوق به سابقه 
نیست.سخنگوی شورای نگهبان هم پاسخ وزیر راه و شهرسازی را در توییتر خود این گونه 
داد: »اطلاع از وظایف و اختیارات مجمع تشخیص مصلحت نظام نیازمند نامه نگاری به 
رییس مجلس نیست. کافی است با تماس با دبیرخانه مجمع درخواست شود آیین نامه 
اصلاحی ارسال شود. قطعا همه ابهامات بر طرف خواهد شد. از وزیر راه انتظار آن است 
که بیراهه نرود«.در کنار این اظهار نظرها حمید ابوطالبی مشاور رییس جمهوری هم در 
واکنش به اقدام شورای نگهبان در حساب توییتری خود نوشت: »طبق اصول چهارم، 
72 و 96 قانون  اساسی، شورای نگهبان عالی ترین و تنها مرجع تشخیص تطابق قوانین 
مجلس با شرع  و قانون اساسی است و صلاحیت مجمع تشخیص صرفا وفق اصل 112 
است.بر اساس اصل 112 قانون اساس، مجمع تشخیص مصلحت نظام برای تشخیص 
مصلحت درمواردی که مصوبه مجلس شورای اسلامی را شورای نگهبان خلاف موازین 
شرع یا قانون اساسی بداند و مجلس با درنظر گرفتن مصلحت نظام نظر شورای نگهبان 
را تأمین نکند و مشاوره در اموری که رهبری به آنان ارجاع می دهد و سایر وظایفی که 
در این قانون ذکر شده است به دستور رهبری تشکیل می شود«.ابوطالبی تاکید کرد: »از 
آنجا که شورای نگهبان اعلام کرد ایرادات آن شورا نسبت به لوایح اصلاح قانون پولشویی و 
الحاق دولت ایران به کنوانسیون بین المللی مبارزه با جرایم سازمان یافته فرا ملی موسوم به 
پالرمو مرتفع شده و اعضای این شورا - طبق روال - عدم مغایرت این قانون با شرع و قانون 
اساسی را تایید کرده اند و از آنجا که قانونی که مغایر قانون اساسی و  شرع نباشد، قطعا و 
منطقا نیز نمی تواند مغایر قوانین مادون- که همگی می بایست مطابق قانون اساسی و 
شرع نیز باشند- باشد درنتیجه آیا وفق  مصوبه و سخنان سخنگوی شورای نگهبان، مجمع 
تشخیص، مطابق قانون اساسی أساسا محل وصلاحیت ورود به موضوع را دارد؟«وی 
افزود: »آیا این نظر شورا بدین معنا نیست که »سیاست های کلی« همسطح  و یافوق 
قانون اساسی قرار دارد و آیا تحدید قدرت قانون گذاری مجلس فرا و مغایر قانون اساسی 
نیست؟«حسام الدین آشنا مشاور رییس جمهوری هم در حساب کاربری خود در توییتر 
نوشت: گویا برخی تمایل دارند مجمع تشخیص مصلحت نظام را -در غیاب رییسش - در 
جایگاه مجلس سنا قرار دهند. عجله نکنید! این ابتکارها را بگذارید برای اصلاحیه قانون 
اساسی«.همچنین مسیح مهاجری مدیر مسئول روزنامه جمهوری اسلامی در واکنش به 
اقدام شورای نگهبان در یادداشتی به اصول استقلال قوا از یکدیگر و همچنین طی شدن 
مراحل قانونی مصوبات بر اساس اصول قانون اساسی اشاره و تاکید کرد: مسیر قانون گذاری 
در نظام جمهوری اسلامی کاملًا مشخص است و فرد یا افراد یا گروه هایی خارج از آنچه در 
این اصول قانون اساسی آمده حق دخالت در قانون گذاری ندارند. وی در یادداشت خود 
افزود: این روند، در طول 40 سال که از عمر نظام جمهوری اسلامی می گذرد معمول 
بوده و حتی در سال های اول دهه 60 که مجمع تشخیص مصلحت نظام وجود نداشت، 
امام خمینی جمعی را برای حل اختلافات میان مجلس و شورای نگهبان مشخص کرده 
بودند که وظیفه مجمع تشخیص مصلحت نظام را برعهده داشت. مهاجری خاطرنشان 
کرد: امام آنقدر برای رعایت قانون و ضرورت جلوگیری از اقدامات خارج از ضوابط قانونی 
اهمیت قائل بودند که در اواخر عمر شریفشان با صراحت اعلام کردند اگر در مواردی به 
حکم ضرورت اقداماتی شده که در قانون اساسی نیامده )اشاره به داوری همان جمعی 
که عهده دار حل اختلاف میان مجلس و شورای نگهبان بود( نباید چنین کاری ادامه یابد 
و باید همه به قانون اساسی برگردیم به همین دلیل بود که در قانون اساسی تجدیدنظر 
شده در سال 1368 مجمع تشخیص مصلحت نظام درنظر گرفته شد.وی تصریح 
کرد: این روزها متاسفانه افراد، گروه ها و حتی عناصری در پوشش زیرمجموعه مجمع 
تشخیص مصلحت نظام به خود اجازه می دهند در روند قانونگذاری دخالت کنند و طبق 
میل خود برای قانونگذاران تعیین تکلیف کنند.این فعال رسانه ای، توسل به شیوه های 
غیرقانونی برای تحمیل نظر خود به مجلس یا شورای نگهبان، با حقوق قانونی مجلس و 
شورای نگهبان و اصول قانون اساسی را در تضاد دانست و یادآور شد: عده ای آشکارا به 
پیامک های تهدیدآمیز متوسل می شوند، عده ای تجمعات غیرقانونی تشکیل می دهند و 
هرچه می خواهند برخلاف ضوابط قانونی می گویند و حتی رییس جمهور و رییس مجلس 
را خائن معرفی می کنند، عده ای نیز تحت پوشش مجمع تشخیص مصلحت نظام و قبل 
از آنکه شورای نگهبان نظر خود را بدهد علیه این لایحه حکم صادر می کنند. مهاجری در 
یادداشت خود تاکید کرد: این اقدامات بدعت در قانونگذاری است و اگر چنین روشی به 
صورت یک فرهنگ درآید، عملًا کشور دچار هرج و مرج می شود، قانون اساسی مهجور 
و متروک می ماند، اراده افراد و گروه ها جای قانون را می گیرد و جامعه به قهقرا می رود.

وی اضافه کرد: نباید به افراد و گروه های خارج از نهادهای قانونگذار اجازه دخالت و اعِمال 
نفوذ در قانونگذاری داده شود. این وضعیت می تواند به یک بدعت تبدیل شود و بدعت در 

قانونگذاری یعنی برگشت به استبداد و دوران شاهنشاهی.

ماجرای مباحثه کدخدایی و آخوندی
عباسعلی کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان و عباس آخوندی وزیر راه و شهرسازی 
به تازگی درباره لوایح مبارزه با پولشویی و تامین مالی تروریسم و وظایف هیات نظارت بر 
اجرای سیاست های کلی نظام، مباحثه ای داشتند که در فضای رسانه ای نیز منعکس 
شد.کدخدایی و آخوندی در صفحه توئیتر یا به صورت نامه نگاری حرف هایی مطرح 

کردند که منجر به مباحثی بین آنها شد.
عباس آخوندی وزیر راه و شهرسازی 25 مهر ماه در نامه ای خطاب به علی لاریجانی 
رییس مجلس از اظهارات عباسعلی کدخدایی در مورد ارجاع لایحه پولشویی به هیات 

نظارت بر اجرای سیاست های کلی نظام گلایه کرد.
وی بیان کرد: اخیرا در جریان رسیدگی به لوایح مبارزه با پولشویی و تامین مالی 

تروریسم، سخنگوی شورای نگهبان مطلبی را بیان کرده که جای تامل دارد.
وی افزود: نحوه بیان سخنگوی این شورا این گونه بود که گویا هیات نظارت بر اجرای 
سیاست های کلی نظام جانشین مقام رهبری است، اختیارات ایشان را دارا و اقتدار لازم 
برای توقف لوایح مصوب را با وجود نظر دولت و مجلس و پس از اعلام عدم مغایرت آنها با 
شرع و قانون اساسی از شورای نگهبان دارد، در واقع با این اعلام، رکن جدیدی در ارکان 
حاکمیت در جمهوری اسلامی ایران فراتر از قانون اساسی تعریف شده است که مسبوق 

به سابقه نیست.« 
کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان نیز در پاسخ تاکید کرد که برای اطلاع از وظایف 

مجمع نیاز به نامه نگاری با رییس مجلس نبود، با دبیرخانه تماس می گرفتید.
وی نیز در پاسخ به نامه وزیر راه و شهرسازی در توییتی در صفحه شخصی خود 
نوشت: اطلاع از وظایف و اختیارات مجمع تشخیص مصلحت نیازمند نامه نگاری به 
رئیس مجلس نیست. کافی است با تماس با دبیرخانه مجمع درخواست شود آیین نامه 
اصلاحی ارسال شود. قطعا همه ابهامات بر طرف خواهد شد، از وزیر راه انتظار آن است 

که بیراهه نرود.
وزیر راه و شهرسازی امروز متن استعفای خود را که به رییس جمهوری تقدیم کرده، 
منتشر کرد که این موضوع گرچه با مباحثه صورت گرفته ارتباطی نداشت اما با واکنش 

کدخدایی مواجه شد.
آخوندی امروز در استعفای خود اعلام کرد که به دلیل اختلاف نظر در شیوه بازآفرینی 

شهری خواهان کناره گیری از همراهی با هیات دولت دوازدهم است.
وی در متن استعفای خود آورده است: من بر این اعتقاد هستم که سه اصل پایبندی 
به قانون، احترام به حقوق مالکیت و اقتصاد بازار رقابتی را درهیچ شرایطی نباید زیر پا 
گذاشت، آنچه که در تدبیر شرایط سخت جدید ناشی از تحریم های امریکا شده ایم دقیقا 

نقض همین سه اصل است'.
وی نوشت : ' در هر صورت با این سطح از تفاوت دیدگاه از حیث اخلاقی ادامه کار من 
درست نیست. خواهش می کنم که به من رخصت دهید در اولین فرصت از خدمتتان 

خارج شوم ولی درخواست دارم که این زمان از پایان مهرماه سال جاری فراتر نرود.'
کدخدایی: اشکال کار بی راهه رفتن بود، نه ندانستن

استعفای عباس آخوندی با واکنش عباسعلی کدخدایی مواجه شد، وی دقایقی پیش 
در توییتی نوشت: اشکال کار بی راهه رفتن بود، نه ندانستن. توصیه شد به جای فرافکنی، 
راه را درست طی کنید، اگر نیت دیگری ندارید. استعفای اخیر نشان داد چه کسی به جای 

کعبه به ترکستان رسید. من آنچه شرط بلاغ است با تو می گویم تو...؟!

نکتـه

ویـژه

موسوی لاری:

لاریجانی نمی تواند گزینه اصلاح طلبان باشد 
لاریجانی  گفت:آقای  اصلاحات  دولت  کشور  وزیر 
فردی است که فهم سیاست ورزی به معنای عام را دارد. 
ایشان فردی است که می توان با او گفت و گو و مذاکره 
که  آنجایی  از  اما  باشد،  خوبی  رقیب  می تواند  و  کرد 
جریان اصلاحات با ایشان زاویه دارد، نمی تواند کاندیدای 
ما برای انتخابات 1400 باشد. مجموعاً ایشان به اردوگاه 
اصولگرایان تعلق دارند و آن ها باید درباره ایشان نظر 

دهند. 
دولت  کشور  وزیر  لاری،  موسوی  عبدالواحد  سید 
اصلاحات معتقد است: به دلیل دامنه اختیاراتی که دولت 
در حوزه اجرا دارد، سهمش از مشکلات فعلی کشور 
بیشتر است، ولی به این معنا نیست که دستگاه های 
دستگاه  حتماً  هستند.  مبرا  یا  ندارند  سهمی  دیگر 
قضایی و مجلس هم نقش دارد. من معتقدم مجلسی ها 
در زمینه ناکارآمدی، کم کاری،  تسامح و تساهل در کار، 
نقش پررنگی دارند. او همچنین در بخشی از گفت وگوی 
خود که با ایرناپلاس انجام داده به مشکلات فراکسیون 
مشکلات  از  یکی  گوید  می  و  کند  می  اشاره  امید 
اساسی فراکسیون امید این است که پیوندش با عقبه 

تشکیلاتی اش قطع شد.
در ادامه مشروح این گفت وگو را می خوانید:

* بسیاری در تفسیر اتفاقات اخیر می گویند که کشور 
در شرایط ویژه ای قرار دارد. حتی برخی از تعبیر شرایط 
جنگی استفاده می کنند. تحلیل شما از شرایط امروز 

ایران چیست؟ 
وقتی می گوییم که ایران یا نظام جمهوری اسلامی در یک 
شرایط خاص قرار دارد این به نسبت هم مسائل داخلی و هم 
مسائل خارجی یک واقعیت است. شاید هیچ وقت در طول این 
چهل سال شرایط این چنینی نداشته ایم. ما جنگ هشت ساله 
تحمیلی را پشت سر گذاشته ایم، اما تحریم ها به شکل امروز 
نبود. ما در جنگ با دشمنی که به نیابت از دیگران می جنگید 
قرار داشتیم ولی بالاخره معلوم بود که یکی از همسایگان ما 
علیه ما می جنگد و دنیای استکبار هم او را کمک می دهد. اما 
الان می بینیم که خیلی صریح قدرت اول جهانی با بیان های 
مختلف برای جمهوری اسلامی چنگ و دندان نشان می دهد 
و با واژگان متفاوت یک مسئله را دنبال می کند که آن هم 
تغییر نظام یا تغییر رفتار نظام هست. البته قبلًا هم آمریکایی 
ها تغییر رفتار نظام را می گفتند ولی استفاده از واژه »تغییر 
نظام« چیز دیگریست. در مباحث داخلی هم ما هشت سال 
دفاع مقدس را داشته ایم. در این هشت سال جلوه های مختلفی 
از همبستگی ملی شکل گرفت، ولی آن چه امروز فرق کرده این 
است که بالاخره در داخل نارضایتی های مردم از دست اندرکاران 
و مدیران کشور به نقطه بسیار حساسی رسیده است که این 
وضعیت در چهل سال گذشته به این شکل نبوده است. همیشه 
مردم گله هایی داشته اند ولی این فضای امروز، وجود نداشته 
است. بنابراین می توان گفت هم در عرصه بین المللی و هم 
در عرصه مناسبات داخلی، ما با یک شرایط متفاوتی روبه رو 

هستیم.

* برخی با توجه به شروع اعتراضات دی ماه از مشهد،  
معتقدند بخشی از این حوادث به خاطر کارشکنی های 

مخالفان دولت است. نظرتان در این باره چیست؟
شروع کار از مشهد بود و دست اندرکاران باورشان نمی شد 
که اگر شروع کننده آنان باشند،  پایان بخش آنان نیستند و یک 
عده می آیند سوار آن موج می شوند و برخلاف خواسته آنان 
حرکت می کنند. ولی یک واقعیت در آن حوادث وجود داشت، 
اینکه حوادث دی ماه نشان داد گلایه مندی مردم در سطوح 
مختلف جدی شده است و مردم نسبت به سرنوشت،  کرامت 
جرقه ای  وقتی  که  دارند  گلایه مندی هایی  خود  معیشت  و 
می شوند.  حاضر  مسئله  این  سر  پشت  خیلی ها  می خورد، 
ممکن است بگوییم در حوادث دی ماه یک عده شاید از این 
بستری که در مشهد پهن شد، سوءاستفاده کردند ولی یک 
عده هم در شهرهای کوچک با این ها همراه شدند مردم عادی 
بودند که حرف هایی برای گفتن داشتند. باید متولیان امر به 
این ها گوش  می دادند ولی متأسفانه این مسائل درست شنیده 
نشد. این نکته کاملًا محسوس بود که در مشهد این جرقه 
خورد ولی در شهرهای دیگر به یک شکلی گسترش پیدا 
کرد و این نشان می دهد که مدیران کشور باید رفتار همدلانه 
بیشتری با مردم داشته باشند. آنان باید در ارائه گزارش ها 
واقعیت ها را ببینند و مردم را بالغ و محرم بدانند. به نظرم 
می آید که بالاخره همه باید از آنچه اتفاق افتاد، درس بگیرند، 
چه منتقدان دولت که باید متوجه باشند اگر آن ها برای ابراز 
مخالفت با دولت روش های دی ماه سال گذشته را در پیش 
بگیرند، لزوماً آنان پایان  بخش نیستند و اگر نتوانستند جمع 
کنند، مسئولیت متوجه آنان است ولو اینکه قصد خیر داشته 
باشند.حاکمیت باید بداند که مردم آستانه تحملشان تا حدی 
است که برخی از مسائل را می پذیرد. ممکن است اگر مردم از 
نظر معیشتی و کرامت انسانی مورد توجه قرار نگیرند، راه های 
این مسئله دستگاه های  به  باید  و  انتخاب کنند  را  دیگری 

مختلف توجه کنند.

نتیجه  چقدر  شما  نظر  به  کشور  امروز  وضعیت   *
مخالفان  کارشکنی  نتیجه  چقدر  و  بی تدبیری هاست 

دولت است؟
از  بخشی  یک  نمی توانیم  ما  که  گفته ام  هم  اخیراً  من 
حاکمیت را جدا کنیم و بگوییم که همه اعتراضات متوجه 
آن است. بالاخره یک بخشی از مسائل مردم برمی گردد به 
موضوعات حوزه مدیریت دولت، ولی همه مسائل مردم که 
این ها نیست. یک بخشی به مجلس شورای اسلامی و یک 
بخش به قوه قضاییه برمی گردد. خود نمایندگان مجلس که 
بیشترین مسئله را هم دارند و خیلی هم بعد از این حوادث 
سعی می کنند وجه انتقادی کارشان پررنگ تر باشد، خودشان 
در پیدایش این فضا چقدر نقش داشته اند؟ در قانون گذاری، 
در رفتار نظارتی و رفتار شخصی خودشان و در دخالت هایی 
که در امور دولت می کنند چه قدر در پیدایش این وضعیت 
نقش داشتند؟  درست است که دولت مسئولیت اجرایی امور 
را بر عهده دارد، اما نگاه کنید که برخی از وزارت خانه ها عملًا 
کار را ازجمله در عزل و نصب ها به نمایندگان سپرده اند. یعنی 
اگر ناکارآمدی در سیستم هست، بخش قابل توجهی از آن به 
خاطر رفتار نمایندگان است.بنابراین نمی توانیم فقط دولت را 
به معنای قوه مجریه مقصر قلمداد کنیم. حتماً دولت هم نقش 
داشته است و حتماً به دلیل دامنه اختیاراتی که دولت در حوزه 
اجرا دارد، سهمش بیشتر است، ولی به این معنا نیست که 
دستگاه های دیگر سهمی ندارند یا مبرا هستند. حتماً دستگاه 
قضایی و مجلس هم نقش دارد. من معتقدم مجلسی ها در 
زمینه ناکارآمدی، کم کاری،  تسامح و تساهل در کار، نقش 
پررنگی دارند. نمایندگان باید مسئولیت خود را بپذیرند. الان 
هم که بحث استیضاح برخی از وزرا مطرح است، به نظر من 
این کار حق قانونی مجلس هست ولی نقش نمایندگان بیش 
از آنکه ناظر به نظارت های بعد از عمل است، باید پیشگیرانه 
باشد. در بودجه نویسی ها وقتی دولت ها پیشنهاد می دهند،  

مجلس فشار می آورد و دولتی ها هم تابع می شوند. در یک 
انجام  نمایندگان  نظر  با  را  استانی  اعتبارات  توزیع  مقطعی 
می دادند. معلوم است که این کار غلطی هست. ما که اعتبارات 
بی نهایت نداریم. بالاخره تعیین اولویت بر اساس ملاک های 
توسعه کشور یک مسئله است، تعیین ملاکت اولویت بر اساس 
نیاز رأی نمایندگان یک بحث دیگری است. وقتی به نماینده 
اختیار می دهند پول را هرگونه که می خواهد در حوزه انتخابیه 
خرج کند، خب باید گفت که خیلی  از نمایندگان، در این 
کار نیم نگاهی هم به جلب نظرات افراد صاحب نفوذ و رأی 
ساز و وابسته به خودشان خواهند داشت. بنابراین بخشی از 
گلایه مندی های مردم مستقیم و یا غیرمستقیم به مجلس 

برمی گردد.

* شما اشاره کردید برخی از نمایندگان مجلس نیز 
در وضعیت کنونی کشور دخیل اند. در انتخابات اخیر 
ما شاهد حضور گسترده و پیروزی اصلاح طلبان بودیم. 
با این حال اتفاقاتی طی این دو سال رخ داده که باعث 
ناامیدی مردم از جریان اصلاحات و رأیی که به آن ها 

داده اند شده است. نظر شما در این باره چیست؟
تغییراتی حاصل  تا  داده اند  رأی  افرادی  به  امید  با  مردم 
شود، اما نشده و آن ها تا حدی سرخورده شده اند. این یک 
امر طبیعی است و نیاز به تحلیل های ماورایی ندارد، اما اینکه 
نمی پذیرم،  بدهیم  تعمیم  به همه  را  این وضعیت  بخواهیم 
چرا که نمایندگان یک کل به هم پیوسته نیستند. برخی از 
نمایندگان در پاره ای از مسائل عملکرد بسیار خوبی داشتند و 
در موارد دیگر هم اشتباهاتی داشته اند.به هر حال معدل عملکرد 
آن ها از سوی مردم بررسی می شود.باز هم تأکید می کنم، قطعاً 
برخی از نمایندگان در نارضایتی عمومی و سلب اعتماد مردم 
حل  برای  امید  فراکسیون  دارند  انتظار  مردم  بوده اند.  مؤثر 
مشکلات کشور راهکارهای مناسب تری داشته باشد. زمانی که 
مردم می بینند فراکسیون امید آن چیزی که انتظار داشتند 
نیست، گله مند می شوند، اما این مسئله نه به جریان اصلاحات 

بازمی گردد نه به نظام جمهوری اسلامی.

* یعنی شما معتقدید رفتار آنان بر اعتماد عمومی به 
جریان اصلاحات تأثیر ندارد؟ 

باشد. چراکه  تأثیرگذار  نباید  معتقدم  اما من  دارد!  تأثیر 
جریان اصلاحات از میان داوطلبان تأیید صلاحیت شده، عده ای 
را انتخاب کرد و این افراد به مجلس راه یافتند. عملکرد برخی 
خیلی خوب، برخی خوب و برخی هم ممکن است ضعیف باشد، 
اما امروز به دلیل اینکه شرایط سختی پیش روی مردم قرار دارد، 
تلقی عامه مردم این است که کلیت مجلس که اصلاح طلبان را 
نیز شامل می شود، نتوانستند کاری از پیش ببرند. قطعاً این 
موضوع بر رویکرد آن ها نسبت به اصلاح طلبان اثر می گذارد و 
زمانی که فردی به من می گوید ما به سبب حمایت شما به این 
اشخاص رأی دادیم و امروز عملکرد مطلوبی ندارد، من نمی توانم 
مطلق از این افراد حمایت کنم، همان گونه که نمی توانم بگویم 
هیچ کارنامه مثبتی نداشته اند.به هر ترتیب، گلایه مندی مردم 
یک واقعیت است و نمایندگان نمی توانند با فرافکنی از کنار آن 
عبور کنند، یا با طرح سؤال و استیضاح خود را تبرئه کنند. یا 
برای مثال، درباره پاره ای از مشکلات وزارتخانه ها، فراکسیون 
باید قاطعانه تر برخورد می کرد، مقصودم این است که  امید 
این گونه نیست که چون این ها از دوستان ما هستند، عملکرد 
آن ها هم مورد تأیید ماست. بنده معدل کار دوستان در مجلس 
را مثبت می دانم، البته معتقدم می توانستند در زمینه تصویب 

لوایح و نظارت، کارآمد تر باشند.

* آیا تا به حال جلسه ای با اعضای فراکسیون امید 
آن ها  به  را  کارشان  ایرادات  و  ضعف ها  که  داشته اید 

یادآوری کنید یا آن ها را بازخواست کنید؟ 
حال،  این  با  است.  شده  برگزار  احزاب  در  جلساتی  بله! 
سرنوشت یک طرح یا لایحه ممکن است با یک رأی تغییر کند. 
به همین دلیل، ما نمی توانیم کارنامه کل مجلس را به فراکسیون 
امید تقلیل دهیم. به هر حال مجلس توسط اصولگراها اداره 
می شود، آقای علی لاریجانی رئیس مجلس هستند و تقریباً 
می توان گفت تیم ایشان مجلس را اداره می کند. با این حال، 
فراکسیون امید می تواند در پاره ای از موارد بهتر عمل کند و 

گلایه ها هم عموماً متوجه همین موارد است.

* مثلًا در چه مواردی؟ 
بحث فساد موریانه ای است که نظام را می خورد. فراکسیون 
امید باید پرچم مبارزه با فساد را در دست بگیرد و با هر فردی، 
در هر سطحی که در منجلاب فساد گیر کرده است برخورد 
کنند یا برخورد با او را مطالبه کنند. باید پررنگ تر از چیزی که 
امروز به آن ورود پیدا کردند عمل کنند. این انتظار من از ابتدای 
مجلس دهم تاکنون بوده است و با خودشان هم مطرح کرده ام. 

چراکه مبارزه با فساد مطالبه عمومی است.

* زمانی که هشتگ فرزندت کجاست؟ به راه افتاد یا 
زمانی که اسامی دریافت کنندگان طرح ترافیک منتشر 
شد، اعضای فراکسیون امید ازجمله افرادی بودند که 
نام شان در این لیست ها به چشم می خورد و از طرف 
پرچم دار  افراد چطور می توانند  این  نقد شدند.  مردم 

مبارزه با فساد باشند؟ 
بنده در اینجا کمی با شما اختلاف نظر دارم. گاهی احساس 

می کنم طرح برخی از مسائل آدرس غلط دادن است.

* البته این یک مثال بود.
حتی برخی از رسانه های اصلاح طلب هم با وجود مشکلات 
زیادی که در کشور وجود دارد، تنها به موضوعی مثل دریافت 
طرح ترافیک می پردازند. دریافت آرم طرح ترافیک از شهرداری 
در مقابل حجم عظیم مفسده ای که در کشور وجود دارد، چقدر 

است؟

از منظر شما این مسائل، کوچک و جزئی  * شاید 
باشد، اما همین مسائل کوچک برای مردم مهم است. 

بنده با اینکه از مسائل جزئی هم انتقاد کنند، مشکلی ندارم، 
اما دیده ام هر بار موضوع مهمی در کشور وجود دارد، مسائل 
کوچک تری را طرح می کنند تا موضوع اصلی به چشم نیاید. 
مثل ماجرایی که اخیراً درباره مدرسه حنان و نسبت دادن آن به 
آقای خاتمی مطرح شد. در حالی که آقای خاتمی روحش هم از 
آن بی خبر است. با این حال، رسانه های ما هم در دام این مسائل 
می افتند.یا در موارد دیگر، می گویند فلانی از امکانات دولتی 
استفاده شخصی کرده است، مثلًا دفتر کارش در فلان منطقه 
و ساختمان است. مگر دفتر آقای جنتی یا آقای شاهرودی در 
کاخ مجمع یا ساختمان خبرگان نیست!؟ خب دفتر دیگری 
هم در جایی بوده و به او داده اند. البته معتقدم این حساسیت ها 
ستودنی است، اما باید دقت کافی هم داشت تا آدرس غلط 
ندهیم که معضلات جامعه فراموش و مسائل حاشیه ای برجسته 
شود. باید مراقبت کرد حجم عظیم فساد نادیده گرفته نشود و 
تنها مسائلی چون طرح ترافیک به عنوان معضل مطرح شود.این 
موضوعی است که بنده می گویم باید درباره آن دقت کرد، وگرنه 
درست می فرمایید عاقبت تخم مرغ دزد، شتر دزد می شود. پس 
به این موارد کوچک هم باید توجه داشت، اما مراقبت رسانه ای 
هم لازم است تا بدل مشکلات را جایگزین مشکلات نکنند. 
در ابتدای دولت آقای روحانی دیوان محاسبات ارقام تخلفات 
چند هزار میلیاردی آقای احمدی نژاد را منتشر کرد، چه شد؟ 
چرا امروز کسی پیگیر آن ها نیست؟ چنین مسائلی فراموش 

می شود، اما موارد جزئی مثل طرح ترافیک برجسته می شود.

* به موضوع فراکسیون امید باز می گردیم. مجلس به 
سال آخر خود نزدیک می شود، اصلاح طلبان بر شخص 
برای  امید  به عنوان چهره اول فراکسیون  آقای عارف 
ریاست بر این فراکسیون و حتی مجلس سرمایه گذاری 
کردند. با این حال عده زیادی معتقدند ایشان مدیریت 
ضعیفی بر فراکسیون داشتند و منفعل بودند. شما این 

نقد را می پذیرید؟ 
به نظر من طرح موضوع مدیریت فراکسیون امید، موضوع 
فرعی است. منظور من این نیست که مدیریت آنجا بی ایراد 
بوده است، اما گروهی از نمایندگان لیست امید، زمانی که به 
مجلس راه پیدا کردند، مسیرشان را تغییر دادند. عده ای دیگر 
دو نبش شدند هم در جلسات این فراکسیون می آمدند هم با 
اصولگرایان فالوده می خوردند. این افراد در تصمیمات فراکسیون 
نقش مؤثری داشتند. اولین نمود این موضوع هم در ماجرای 
انتخابات هیأت رئیسه مجلس بود.اگرچه به نظر من در انتخاب 
امید عملکرد خوبی  فراکسیون  رئیسه مجلس،  اخیر هیأت 
داشته است، اما این تمام ماجرا نیست. یکی از مشکلات اساسی 
فراکسیون امید این است که پیوندش با عقبه تشکیلاتی اش 
قطع شد. اما اینکه شورای عالی تا چه حد مقصر است و تا چه 
حد اعضای فراکسیون، مشخص نیست. من به عنوان یک عضو 
شورای عالی سیاست گذاری می گویم هر دو مقصر هستیم! ما 
باید ارتباط تنگاتنگ تری با داخل مجلس می داشتیم و تبادل 
تجربه می کردیم و از حضور فراکسیون در مجلس بهره بیشتری 
این  از  بخشی  یک  و  شد  کم کاری  متأسفانه  اما  می بردیم، 

کاستی ها متوجه شورای عالی سیاست گذاری است.

* تا جایی که ما اطلاع داریم، جلسات و دیدارهای 
مستمری وجود ندارد.

توجیه اعضای شورای عالی این است که نمایندگان باید 
مستقل باشند نه اینکه احساس کنند گروهی نقش پدرخوانده 
را برای آن ها بازی می کنند. از طرف دیگر، اعضای فراکسیون 
می گویند ما در حد توان با شورا ارتباط برقرار کردیم، اما آن 
چیزی که وجود نداشته است، ارتباط سیستماتیک و منظم 
است. عموماً ارتباط احزاب عضو شورا، در حد دیدار و گفت و گو 
با کاندیدای خودش بوده است و این ضعفی است که وجود 
دارد. البته اینکه هیأت رئیسه فراکسیون باید روابط را به گونه ای 
تنظیم می کرد که رابطه مستمر بین اعضا و شورای عالی برقرار 
می شد نیز موضوع دیگری است که باید مدنظر داشت. علاوه 
براین، باید بستر لازم را برای حضور در عرصه قانون گذاری و 

واکنش به رویدادها در عرصه بین المللی فراهم کند.

عملکرد  هم  اعضا  از  پشتیبانی  عرصه  در  حتی   *
خانم  به  حمله  موضوع  در  مثلًا  داشتند،  ضعیفی 
سلحشوری به دلیل نطق انتقادی، هیچ حمایتی از ایشان 

نشد.
ماجرا  این  در  کنم.  اشاره  موضوع  همین  به  می خواهم 
موضع گیری ها فردی بود، درحالی که می توانستند به شکل 
فراکسیونی از او حمایت و پشتیبانی کنند. حتی اگر با تمام 
اظهارات ایشان موافق نبودند، می توانست در مواردی که توافق 
نظر دارند اعلام حمایت کنند. متأسفانه این نقص در فراکسیون 
هست، البته فضای کشور به لحاظ سیاسی و قضایی نیز در این 

موارد مؤثر است.

کردید.  اشاره  مجلس  در  لاریجانی  آقای  تیم  به   *
پیشتر حتی ایشان به عنوان گزینه ای برای اصلاح طلبان 
انتقادات  با  که  می شدند  مطرح  آتی  انتخابات های  در 
فراوانی همراه بود. به نظر شما علی لاریجانی می تواند 

گزینه مناسبی برای کشور باشد؟ 
آقای لاریجانی همچون دیگر نیروهای باسابقه نظام و کشور، 
را  افراد  این  نمی توانیم  ما  دارد.  کارآمدی  جاهایی  در  قطعاً 
ناکارآمد بدانیم. من پیشتر هم اشاره کردم آقای لاریجانی در 
برخی از جمع ها مقبول اند، اما این جمع ها و محافل اندک اند. 
بخشی از عملکرد ایشان قابل دفاع است و بخش مهمی از آن 
هم غیرقابل دفاع. به نظر من ایشان در بخش هایی که کارآمد 
بوده اند، در آینده نیز می توانند مؤثر باشند، اما در بخش هایی که 
تصمیمات درستی نداشتند، خیر. یک بار از من پرسیدند»آقای 
لاریجانی می تواند گزینه اصلاح طلبان باشد؟« بنده پاسخ دادم 

»خیر«؛ چراکه ما نیروهای کارآمدتری نسبت به ایشان داریم. اما 
اینکه ایشان را رقیب می دانیم یا نه؟ باید بگویم بله، ایشان فردی 
است که فهم سیاست ورزی به معنای عام را دارد. ایشان فردی 
است که می توان با او گفت و گو و مذاکره کرد و می تواند رقیب 
خوبی باشد، اما از آنجایی که جریان اصلاحات با ایشان زاویه 
دارد، نمی تواند کاندیدای ما باشد. مجموعاً ایشان به اردوگاه 

اصولگرایان تعلق دارند و آن ها باید درباره ایشان نظر دهند. 

* به نظر شما در این شرایط اولویت کشور برای بهبود 
اوضاع چیست؟ 

در حال حاضر دو مشکل اساسی وجود دارد. اول، پل های 
ارتباطی مردم و مدیران جامعه ترک برداشته است. بی اعتمادی 
جای اعتماد را گرفته است. به هر حال، باید با شفاف سازی و 
تدابیری که آینده روشنی را برای مردم ترسیم کند، اعتماد 
عمومی را جلب کنند. دوم، موضوع آشفتگی در دستگاه های 
اجرایی کشور است. به نظر من دولت شرایط مطلوبی ندارد، 
برخی از وزرا نمی خواهند در دولت باشند یا رئیس جمهوری 
ترجیح می دهند برخی از وزرا در دولت نباشند. از طرف دیگر 
مردم هم خواستار تغییر برخی از آن ها هستند.در حال حاضر 
دولت با مشکل تصمیم گیری مواجه است. هر وزیری بناست 
در دولت نماند این هفته تغییرش بدهند، هر فردی هم بناست 
بماند، محکم از او حمایت کنند تا او دلگرم شود و کار کند. 
امروز در سطوح منطقه ای و استانی، نزدیک به 16 استاندار در 
معرض تغییر هستند. به تبعیت از آن فرمانداران و معاونان آن ها 
نیز در معرض تغییر هستند. وضعیت بلاتکلیفی موجود، دولت 
را در وضعیت بلاتصمیمی یا چه کنم چه کنم قرار داده است. 
آقای روحانی باید به این وضعیت پایان دهد. اختیار این موضوع 
با آقای روحانی است و باید برای این موضوع زمان بگذارند. 
نمی توان کشور را باری به هر جهت اداره کرد! 90درصد از 
وضعیت بلاتکلیفی دولت به شخص آقای روحانی بازمی گردد و 
در تمشیت امور کشور مؤثر بوده است. ایشان باید در این باره 

تصمیم گیری کنند و تصمیم درستی هم بگیرند.

و مجلس در شرایط موجود  نقش دولت  به  * شما 
کشور اشاره کردید. دی ماه سال قبل شاهد آن بودیم که 
گروهی از دانشجویان معترض اعلام کردند »نه اصولگرا 
و نه اصلاح طلب«. از آنجایی که اصلاح طلبان در ترکیب 
فعلی مجلس و پیروزی آقای روحانی مؤثر بودند، به نظر 
شما سهم اصلاح طلبان از نارضایتی و ناامیدی موجود، 

چقدر است؟
بال  دو  با  تاکنون،   76 سال  انتخابات  از  اصلاح طلبان 
پرواز کردند، یک بال دانشجویان بوده اند و دیگری رسانه ها. 
اصلاح طلبان، بیشترین همدلی را با قشر دانشگاهی داشته اند. 
علاوه براین، اصلاح طلبان در حوزه رسانه، از روزنامه سلام تا 
خبرگزاری هایی چون ایرنا، ایلنا و ایسنا و ... صاحب سبک و مؤثر 
بوده اند. درواقع بدنه این رسانه ها روشنفکرانه و اصلاح طلبانه 
است. اما امروز دو بال رسانه و دانشگاه به سبب فشارهایی که 
متحمل شدند، گله مندند و آقای روحانی باید در این حوزه 
اقدامات اساسی انجام دهد. از طرف دیگر، تلقی این دو قشر این 
است که جریان اصلاحات می بایست بیش از آنچه هست، برای 
میدان دادن به آن ها با دولت وارد چانه زنی و گفت و گو می شد. 
مقصود مردم از کم کاری بدنه اصلاح طلبان این  است که به نظر 
من، این ایرادات »به حق« است، چراکه جریان اصلاحات باید 

بیش از گذشته به حوزه دانشگاه توجه می کرد.
باید به این موضوع هم توجه داشت که جریان اصلاحات 
خارج از دولت، توان چندانی برای تحقق خواست ها و نیازها 
نداشتند، اما گروهی که در دولت بودند باید به این موضوع توجه 
می کردند، اما متأسفانه نشد و موجب گله مندی اهالی رسانه و 
دانشگاه شدند. به همین جهت اصلاح طلبان باید پاسخگوی این 
گلایه ها باشند و بپذیرند این دو گروه که بیشترین قرابت را با 
آن ها دارند، نباید این گونه مورد بی مهری قرار گیرند. در هر حال، 
اصلاح طلبان نمی توانند خود را از این انتقاد مبرا کنند و این نقد 

متوجه همه ما هست.

به  اخیر  انتقادات جدی که طی دو سال  از  * یکی 
می شود،  وارد  اصلاح طلبان  ازجمله  و  نظام  مسئولان 
موضوع آقازاده هاست که با هشتگ هایی تحت عنوان 
»ژن خوب« و »فرزندت کجاست؟« مطرح شد که البته 
برخی چون فرزند شما نسبت به آن موضع گیری کردند 
و به تعبیری از آقازادگی دفاع کردند. نظر شما در باره 
این مسئله که از قضا در کاهش اعتماد قشر جوان به 

اصلاح طلبان مؤثر بوده، چیست؟ 
این بحث اصلاح طلبان نیست، این موضوعی است که به کل 
سیستم مربوط می شود. حتی من حس می کنم سهم عمده 
آن متوجه اصولگرایان است. متأسفانه اصول گرایان در ماجرای 
ژن خوب خود را کنار کشیدند و کسی هم نپرسید آن ها کجا 
هستند؟ اما از آنجایی که پسر آقای عارف این موضوع را مطرح 
کرده بود، پیامد آن تنها متوجه آقای عارف و امثالهم شد. در 
حالی که این موضوع به کل چهره های نظام مربوط می شود. 
مانند همان چیزی که در ماجرای »حقوق های نجومی« رخ داد. 
تاکنون لیستش را در اختیار شما قرار داده اند که تعداد این افراد 
مشخص شود؟ خیر! تنها آقای صفدر حسینی برجسته شد و 
نهایتاً ماجرا تمام شد. در حالی که بنده آن زمان شنیده بودم 
370 نفر مشابه وضعیت ایشان در سایر نهادها ازجمله دولت، 
قوه قضاییه و نهادهای نظامی بوده اند. اینجاست که می گویم 

اذهان رسانه ها را منحرف می کنند.
آنجایی  از  اصلاح طلبان  می شود،  درست  موجی  گاهی 
خودشان  از  را  شفاف سازی  و  می کنند  عدالت خواهی  که 
شروع می کنند، در معرض حمله قرار می گیرند. در حالی که 
اصولگرایان خود را کنار می کشند و سکوت می کنند، گویی 

موضوع به آن ها ارتباطی ندارد.
از  شما  می کنم:  پیدا  ورود  ماجرا  این سوی  از  من  حالا 
آقایان جهانگیری، محسنی اژه ای و دیگرانی که بنا بود به عنوان 
ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی، نجومی بگیران را معرفی کنند، 
کجا هستند؟ در بحث آقازاده ها چرا اسامی آن ها را معرفی 
نمی کنند؟ هرچند در این موضوع هم حساسیت ها بحق و 
قابل قبول است، اما باید این نکته را نیز در نظر داشت که باید با 
مسائل و پدیده ها برخورد کرد، نه اینکه با یک یا دو نفر برخورد 
شود. ما باید با رویه ها برخورد کنیم، اما متأسفانه این گمشده 
سیستم ماست! برخورد با این پدیده ها نیز نیازمند پیگیری و 
تعمیم است. نگوییم فلانی خوب و دیگری بد است؛ دزد خوب 
و بد که نداریم. هرکس، چه اصولگرا چه اصلاح  طلب خطایی 
کرد، مقصر است و باید پاسخگو باشد. گاهی موضوع کوچکی 
رخ می دهد و بزرگ می شود، اما گاهی می بینیم عمق فاجعه در 
ماجرای دیگری بیشتر است، اما کسی از آن صحبت نمی کند. 
به طور مثال آقای تتلو که در تبلیغات انتخاباتی آقای رئیسی به 
کار گرفته شد، اگر هنرمندی در جریان اصلاحات یا در تبلیغات 
انتخاباتی آقای عارف و روحانی به کار گرفته می شد و بعدتر به 
آقا اباعبدالله توهین می کرد، چه جریان سازی علیه اصلاح طلبان 
می کردند؟! اما در این ماجرا می بینیم که کسی نقدی به آن ها 
وارد نمی کند، انگار که می توان از بدی ها در جریان مقابل عبور 

کرد.
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 بین حقّ و باطل به اندازه چهار انگشت فاصله 
است، آنچه با چشمت بینى حقّ است و چه بسا با 

گوش خود سخن باطل بسیارى را بشنوى

یکشنبه - 29 مهرماه 1397- سال بیست و یکم - شماره   4671

معاون شهردار قم با تاکید بر اینکه 
ما به دنبال دمیدن روح تازه در کالبد 
بلوار پیامبر اعظم )ص( هستیم، گفت: 
دنبال  به  حاضر  حال  در  شهرداری 
تکمیل ارتباطات بلوار پیامبر اعظم)ص( 

است.
علیرضا قاری قرآن با تاکید بر اینکه 
پروژه بلوار پیامبر اعظم)ص( یک پروژه 
زیرساختی و توسعه ای است و از جمله 
سایر  به  نسبت  که  است  پروژه هایی 
پروژه های سطح شهر، تأثیر بلندمدت تری 
دارد و نمی شود زود روی آن تصمیم 
گرفت، اظهار کرد: اتصال بین حرم مطهر 
و مسجد مقدس جمکران یک تصمیم 
درستی بوده است و این پروژه می تواند 
زیادی  بسیار  تأثیر  شهر  توسعه  روی 
داشته باشد. موضوع این است که اگر این 
پروژه ها در یک زمان مشخص به نتیجه 
مطلوب نرسد، معمولاً دچار فرسایش 
می شود.وی ادامه داد: بلوار پیامبر اعظم 
مکان  دو  اینکه حدفاصل  به  توجه  با 
بزرگ و مهم در شهر قم یعنی مسجد 
مقدس جمکران و حرم مطهر حضرت 
فاطمه معصومه سلام الله علیها قرار دارد، 
اگر کاربری های اطرافش شکل بگیرد، 

زیرساختی  و  موفق  پروژه  یک  قطعاً 
برای شهر قم خواهد بود.معاون شهردار 
قم با بیان اینکه پروژه پیامبر اعظم)ص( 
از جمله پروژه هایی بود که بخشی از 
با ورود تیم  مشکلات اصلی آن هنوز 
جدید مدیریت شهری حل  نشده بود، 
گفت: بخشی از املاک هنوز تملک و 
تجمیع نشده بود و معارضین متعددی 
نیز در این پروژه وجود داشت. با ورود 

تیم جدید به شهرداری قم، ساماندهی 
این پروژه در اولویت کار قرار گرفت و 
مشکلات و موانع پیش روی اجرای آن 
احصاء شد.وی افزود: متأسفانه به دلیل 
فرسایشی شدن کار و ایجاد آهنگ های 
شده  باعث  پروژه  این  پیرامون  منفی 
که توفیق لازم در جذب سرمایه گذار 
با سرعت مورد نظر ما انجام نگیرد. اما 
امروز پروژه بلوار پیامبر اعظم )ص(جزء 

اولویت های اصلی شهرداری قم است و 
معتقدم برای اینکه سرمایه گذار وارد این 
مجموعه شود، باید شهرداری اقداماتی 
را انجام دهد که این پروژه زنده شده 
و تحرک لازم را پیدا کند.قاری قرآن با 
تاکید بر اینکه ما به دنبال دمیدن روح 
تازه در کالبد بلوار پیامبر اعظم هستیم، 
حال  در  شهرداری  کرد:  خاطرنشان 
حاضر به دنبال تکمیل ارتباطات بلوار 
همین  در  و  )ص(است  اعظم  پیامبر 
بلوار  با  فردوسی  تقاطع  پروژه  راستا 
پیامبر اعظم )ص( به مناقصه گذاشته  
شده و در نظر داریم ارتباط بلوار پیامبر 
اعظم )ص( را با رینگ پیرامونی مسجد 
مقدس جمکران و هسته مرکزی شهر 
ایجاد کنیم.وی بیان کرد: در حال حاضر 
برای احداث دو هتل قرارداد بسته شده و 
زمین نیز تحویل شده است ولی بنا به 
هر دلیلی تاکنون اقدام عملی انجام  نشده 
است. یک قطعه زمین نیز برای احداث 
کتابخانه تحویل داده شده است؛ اما در 
فضای تجاری و آن بخشی که می تواند 
این پروژه را زنده کند، هنوز کسی وارد 
نشده و یک مقداری جذب سرمایه گذار 

در این زمینه کند است.

معاون شهردار قم مطرح کرد

ظرفیت  سازی سرمایه گذاری برای بلوار پیامبراعظم با تکمیل دسترسی ها

نامحـرمانه 
مردمکداماستانبیشتررستورانمیروند؟

بررسی آمارها نشان می دهد که هر خانوار شهری در هر استان به طور متوسط در سال ٩٥، چند 
درصد از متوسط هزینه کل سالانه خود را صرف رستوران و هتل کرده است. همان گونه که ملاحظه 
می شود، خانوارهای شهری استان هرمزگان در سال ٩٥ بدین لحاظ صدرنشین بوده اند و حدود ٣,٣ 
درصد از متوسط هزینه کل آنها در سال مربوط به هزینه رستوران و هتل بوده است. این در حالی است 
که خانوارهای شهری استان هرمزگان به لحاظ متوسط هزینه کل سالانه در بین خانوارهای شهری 
استان ها جزو ٥خانواری هستند که کمترین میزان هزینه را داشته اند.٣,١ درصد از متوسط هزینه کل 
سالانه یک خانوار شهری در استان های قزوین، قم و زنجان به هزینه رستوران و هتل اختصاص دارد 
که همین میزان باعث شده تا این ٣استان بعد از استان هرمزگان در رتبه دوم بدین لحاظ قرار بگیرند. 
خانوارهای شهری سه استان کردستان، آذربایجان و لرستان به ترتیب با سهم ٠.٩، ١.٣ و ١.٤ درصدی 
در رتبه های آخر بدین لحاظ قرار گرفته اند و سهم هزینه رستوران و هتل از متوسط هزینه کل سالانه 

آنها به نسبت سایر استان ها کمتر بوده است.

بنزیندونرخیدردستورکارنیست
به گفته عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی، در حال حاضر تنها بازگشت کارت سوخت 
در این کمیسیون مطرح شده و افزایش قیمت و یا دو نرخی شدن قیمت بنزین در دستور کار قرار ندارد.

کوروش کرم پور حقیقی، دبیر کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه اگر قرار باشد 
قیمت بنزین تغییر کند، باید به عنوان طرح و یا لایحه در اختیار کمیسیون قرار گیرد و بعد از آن رسماً 
اظهارنظر می کنیم، گفت: تاکنون در این مورد درخواستی نشده و اگر دولت بخواهد بنزین را دونرخی 
کند باید در قالب اصلاحیه بودجه آن را به مجلس ارائه دهد.وی با بیان اینکه احیای کارت سوخت یکی 
از روش های پیشگیری از قاچاق سوخت است، افزود: همچنین کارت سوخت یکی از روش های مدیریت 
مصرف و صرفه جویی است. اگرچه برخی کارشناسان معتقدند تاثیرگذار است و برخی کارشناسان 
معتقدند هیچ تأثیری ندارد، اما وجود کارت سوخت هیچ ضرری نخواهد داشت. کرم پور ادامه داد: بر 
اساس این تصمیم با توجه به نظر کارشناسی، سهمیه هر خودرو مشخص می شود و بر اساس تعداد 
خودروهایی که در هر استان و منطقه و شهری وجود دارد، سوخت آن تعداد خودرو و کارت سوخت 

تأمین خواهد شد.

25هیاتدرمشهدساختارشکنهستند
رئیس شورای هیات های مذهبی خراسان رضوی گفت: 2٥ هیات فعال در شهر مشهد ساختارشکن 
هستند که تذکرهای لازم به آنها داده شده است.سیدمهدی طباطبایی روز شنبه در گفت و گو با 
خبرنگاران مشهدی افزود: به این این هیات ها اعلام شده که برابر مقررات نظام جمهوری اسلامی ایران 
فعالیت کنند در غیر این صورت باید پاسخگوی قانون و دستگاه قضا باشند.او ادامه داد: پنج هزار و ١٣8 
هیات مذهبی در خراسان رضوی به ثبت رسیده که دو هزار و ٥٣٤ مورد از آنها در کلانشهر مشهد 
فعالیت دارند. وی ادامه داد: »حسینیه قرآن و عترت مشهد« مجموعه ای است که برخی اعضای شورای 
پیشین شهر مشهد دایر و راه اندازی کرده اند و فعالیت های آنها زیرپوشش مجموعه شورای هیات های 
مذهبی خراسان رضوی نیست.به گفته وی، هر حرکتی که از رهبری جلوتر برود مورد قبول ما نیست 
و سیاست ما برخورد نکردن قهری با هیات های ساختارشکن است، برخی از این هیات ها با افرادی در 
پیوند هستند که تفکر انقلابی ندارند.رئیس شورای هیات های مذهبی خراسان رضوی گفت: تلاش می 

شود این هیات ها نیز ساماندهی شوند و زیر پوشش و پایش شورا فعالیت کنند. 

انتقادتندمهرابقاسمخانیازتلویزیون
مهراب قاسم خانی ضمن کنایه به پخش متعدد ویژه برنامه کنکور در شبکه های مختلف تلویزیون، از 
والدینی که به فرزندانشان برای کسب رتبه برتر در کنکور فشار می آورند انتقاد کرد. مهراب قاسم خانی 
در واکنش به برنامه های متعدد تلویزیون برای کنکور در اینستاگرام نوشت: »دیگه فقط مونده تلویزیون 
روی کت گوینده خبرش تبلیغ کلاس کنکور بزنه و برنامه های مذهبی و پزشکی در باب فواید تست 
زنی برای روح و جسم فرزندان بسازه و میزگرد تاثیر مثبت خرید بسته های کمک آموزشی در پیشبرد 
اقتصاد کشور تشکیل بده... تا وقتی این همه والدین خوش فکر و با درایت وجود دارن که با پشتکار 
مشغول دیوونه کردن فرزندان بیچاره شون برای کسب یه رتبه بالا تر توی کنکور هستن، اوضاع همینه. 
تلویزیونم که الان کارش به جایی کشیده که واسه دوزار پول بیشتر حاضره روحشم به سفارش دهنده 
های آگهی بفروشه... فقط طفلی نوجوونایی که این وسط به خاطر چاق شدن جیب دوستان، توی 

بحرانی ترین سن، دچار بدترین استرس ها و بیماری های روانی میشن.«

دبیرکلسابقAFCدرگذشت
دبیر کل سابق کنفدراسیون فوتبال آسیا در سن 8٣ سالگی درگذشت.به گزارش ایسنا و به نقل از 
AFC، پیتر ولاپان دبیر کل سابق کنفدراسیون فوتبال آسیا دیروز صبح در سن 8٣ سالگی درگذشت. 
ولاپان در مدت حضور خود در کنفدراسیون فوتبال آسیا اقدامات گسترده ای در رشد فوتبال در 
کشورهای مختلف قاره داشت. او که پیش تر هدایت تیم ملی مالزی را بر عهده داشت و توانیت این تیم 
را به المپیک ١٩۷2 مونیخ برساند، به مدت 2٩ سال از سال ١٩۷8 تا 2٠٠۷ دبیر کل کنفدراسیون 
فوتبال قاره بود.شیخ سلمان رئیس کنفدراسیون فوتبال آسیا در بیانیه ای به همین خاطر نوشت: از طرف 
تمام خانواده آسیا درگذشت یکی از مهم ترین شخصیت ها در شکل گیری فوتبال نوین در قاره آسیا 
را تسلیت می گویم. خدمات او به کنفدراسیون فوتبال آسیا الهام بخش همه ما در سطوح مختلف این 
نهاد بوده است.در زمان حضور ولاپان در پست دبیر کلی کنفدراسیون فوتبال آسیا، تیم های قاره کهن 
بالاخره میزبانی جام جهانی را به دست آوردند و در سال 2٠٠2 دو کشور کره جنوبی و ژاپن میزبان 

جام جهانی شدند.

تقدیربعیدینژادازافشاگریهایگاردین
سفیر جمهوری اسلامی ایران در لندن از نشریه گاردین به دلیل افشاگری درباره دخالت های رژیم 
سعودی در سازمان دهی رسانه های فارسی زبان تقدیر کرد.حمید بعیدی نژاد روز شنبه در توئیتی نوشت: 
مقالات اخیر روزنامه ی گاردین در افشای دخالت های خارجی به ویژه عربستان در سیاست روزنامه ها، 
خبرگزاری های بین المللی و ایجاد و شکل دهی به رسانه های فارسی زبان، باید به عنوان دفاع محکمی از 
روزنامه نگاری حرفه ای موردتقدیر تمامی رسانه های معتبر بین المللی قرار گیرد.روزنامه گاردین روز جمعه 
در تازه ترین سلسله گزارش های خود، از رابطه نشریه خبری ایندیپندنت فارسی و شبکه تلویزیونی ایران 
اینترنشنال پرده برداشتدراین گزارش آمده است: گروه تحقیقات و بازاریابی سعودی به عنوان کارفرمای 
بخش زبان های خارجی نشریه ایندیپندنت به یک خبرنگار ایرانی خارج از کشور پیشنهاد کرده تا 

سردبیری بخش فارسی نشریه ایندیپندنت را که قرار است در نیویورک دایر شود بر عهده بگیرد. 

برکناری7مدیرمتخلفدانشگاهآزاد
سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی هفت تن از روسا و معاونان آموزشی واحد های دانشگاه آزاد اسلامی را 
پس از محرز شدن تخلف آنان در پذیرش غیرقانونی داوطلبان پزشکی عزل کرد.محمدمهدی طهرانچی 
سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی پس از بررسی و اثبات تخلف در پذیرش و ثبت نام غیرقانونی داوطلبان 
علوم پزشکی، هفت تن از روسا و معاونان آموزشی واحد های دانشگاه آزاد اسلامی را برکنار کرد.از آنجایی 
که در فرآیند اعلام نتایج آزمون کنکور ٩۷ رشته های علوم پزشکی ناهماهنگی و به تبع آن ابهاماتی 
پیش آمد، متأسفانه برخی از روسا و معاونان آموزشی واحد های دانشگاه آزاد اسلامی بدون توجه به 
دستورالعمل های سازمان مرکزی اقدام به ثبت نام داوطلبان گروه پزشکی کردند که دکتر طهرانچی 
پس از اطمینان کامل از این اقدام غیرقانونی و اثبات آن از سوی مراجع نظارتی دانشگاه، مدیران مذکور 

را از سمت های خود عزل کرد.

مردان؛عامل50درصدناباروریها
دکتر سید جلیل حسینی - رییس مرکز تحقیقات بهداشت باروری و سلامت مردان دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی با بیان اینکه قطعا عامل ناباروری در ٥٠ درصد موارد مردان هستند، تاکید کرد: 
این نگرش غلط باید در جامعه اصلاح شود و خانواده ها نیز به این نکته توجه داشته باشند که در مساله 
ناباروری و بچه دار نشدن زوجین، هم خانم و هم آقا باید همزمان برای مشاوره، بررسی علت و درمان به 
پزشکان مربوطه مراجعه کنند.رییس بخش اورولوژی ترمیمی بیمارستان شهدای تجریش با بیان اینکه 
طی سه سال گذشته بر اهمیت توجه به سلامت مردان در مساله ناباروری به طرق مختلف تاکید شده 
است، گفت: اگر زوجی در فرصت معین بچه دار نشد، اولا خانواده ها نباید استرس وارد کنند؛ چراکه 
استرس مخصوصا در بانوان خود عاملی است برای عدم باروری. نکته دوم اینکه تنها بانوان در مظان اتهام 
نبوده و هر دو طرف یعنی هم خانم و هم آقا باید برای بررسی و درمان به پزشک متخصص مربوطه 

مراجعه کند تا این نگرش غلط و اجحاف به جامعه بانوان اصلاح شود.

اظهارنظرجدیدعاملارسالپیامکبهنمایندگان
خلیل موحدی، چهره سرشناس ارسال پیامک ها این روز ها به نمایندگان مجلس، عضو سابق 
شورای شهر مشهد است. او را به نام حاج خلیل می شناسند. نام او در جریان الحاق ایران به 
کنوانسیون CFT به میان آمد؛ زمانی که نمایندگان مجلس می گفتند با شماره های مختلف به آن ها 
پیامک زده اند و تهدید شده اند. او در بخشی از گفت وگویش از مسیرهای دیگری برای رسیدن به 
اهدافش خبر داد. او در پاسخ به سوال: » این لایحه در مجلس تصویب شد، چرا این شفاف سازی و 
درخواست ها برای منع تایید CFT را از سوی شورای نگهبان پیگیری نمی کنید؟« گفت: وظیفه ما 
امر به معروف است و از هر مسیری که باشد آن را ادامه می دهیم، مسیر های جز پیامک دادن هم 

داریم که طبیعتا آن ها را به شما نمی گوییم.

بازهممسمومیتالکلیدربندرعباس
تعداد مراجعه کنندگان به مراکز درمانی در اثر مسمومیت ناشی از مصرف مشروبات الکلی از جمعه 
شب  در حال حاضر به ١۷ نفر رسیده است.مدیر روابط عمومی و امور بین الملل دانشگاه علوم پزشکی 
هرمزگان از مراجعه ١۷ نفر به مراکز درمانی در اثر مسمومیت ناشی از مصرف مشروبات الکلی در 
بندرعباس خبر داد. دکتر فاطمه نوروزیان در گفت و گو با ایسنا، با اعلام این خبر افزود: تعداد مراجعه 
کنندگان به مراکز درمانی در اثر مسمومیت ناشی از مصرف مشروبات الکلی از  جمعه شب تا حال 
حاضر به ١۷ نفر رسیده است.وی تصریح کرد: متأسفانه یک نفر جان خود را از دست داده و 8 نفر 

دیالیز شده اند.

اخبــار
آیت الله علوی گرگانی :

خانواده و مدرسه از هم فاصله نگیرند
یکی از مراجع تقلید با تاکید بر ضرورت بهره گیری از آموزه های دینی و 
سیره اخلاقی اهل بیت)ع( در تربیت فرزندان بیان کرد: اگر بتوانیم در مبانی 
تربیتی خود به علوم دینی و فرمایشات اهل بیت)ع( تکیه کنیم قطعا جامعه 

ای سعادتمند خواهیم داشت.
آیت الله سیدمحمد علی علوی گرگانی پیش از ظهر دیروز در دیدار 
اعضای شورای انجمن اولیاء و مربیان آموزش و پرورش استان قم با اشاره به 
اینکه بهترین دستورالعمل زندگی در قرآن کریم و فرمایشات اهل بیت)ع( 
اعلام شده است، بیان کرد: باید ارتباط دو محیط مهم خانواده و مدرسه 
هرچی بیشتر تقویت شود.وی بیان کرد: اگر ارتباط بین خانه و مدرسه 
در امر تربیت فرزندان به شکل مطلوب رقم بخورد قطعا در امر به تربیت 
صحیح فرزندان موفقیت های بیشتری حاصل شده و فرزندانی صالح ره 
جامعه تحویل داده خواهند شد.این مرجع تقلید با تاکید بر ضرورت بهره 
گیری از آموزه های دینی و سیره اخلاقی اهل بیت)ع( در تربیت فرزندان 
بیان کرد: اگر بتوانیم در مبانی تربیتی خود به علوم دینی و فرمایشات اهل 
بیت)ع( تکیه کنیم قطعا جامعه ای سعادتمند خواهیم داشت.وی آشنایی 
هرچه بیشتر اولیا و مربیان با آموزه های دینی را مورد تاکید قرار داد و گفت: 
اگر برخی اوقات شاهد برخی رفتارهای نادرست از سوی فرزندان هستیم به 
این دلیل است که آموزه های دینی در تربیت مورد توجه قرار نگرفته است.

آیت الله علوی گرگانی با اشاره به اینکه هر زمان شاهد فاصله گرفتن 
خانواده و محیط آموزشی بودیم آسیب ایجاد شده است، خاطرنشان کرد: 
در جوامعی که از مبانی دینی در امر تربیت بهره گرفته نشود شاهد تربیت 

فرزندانی سرکش هستیم.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  اعلام کرد

هزینه 20 میلیارد تومانی
 برای ایمن سازی پارک های قم

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: در سال ٩٥ 
بالغ بر ١٠ میلیارد تومان و در ادامه از سال گذشته مبلغ 6 میلیارد تومان 
هزینه کردیم و امسال نیز ٤ میلیارد تومان در زمینه ایمن سازی هزینه 

می کنیم که مجموعا 2٠ میلیارد تومان می شود.
پیام جوادیان با اشاره به پروژه استانداردسازی و ایمن سازی تاسیسات 
برقی شهر، گفت: در سال ٩٥ بالغ بر ١٠ میلیارد تومان و در ادامه از سال 
گذشته مبلغ 6 میلیارد تومان هزینه کردیم و امسال نیز ٤ میلیارد تومان در 

زمینه ایمن سازی هزینه می کنیم که مجموعا 2٠ میلیارد تومان می شود.
جوادیان با تاکید بر اینکه هیچ بوستان غیر ایمنی در شهر قم وجود 
ندارد، تصریح کرد: ٣2۷ بوستان در شهر قم وجود دارد و ٤ میلیارد تومانی 
که امسال اختصاص گرفته برای استاندارد سازی روشنایی ها است.وی با 
تاکید بر اینکه 6٠ درصد ایمن سازی آبنماهای شهر انجام شده است، اظهار 
کرد: بسیاری از آبنماها سال های گذشته از کار افتاده بود که هم  اکنون فعال 
شده است.جوادیان با اشاره به ایمن سازی و استانداردسازی کامل زمین های 
بازی کودکان در سال ٩6 خاطرنشان کرد: کلیه وسایلی که در این زمینه 
خریداری می شود مورد تایید سازمان استاندارد بوده و به همین خاطر 

سازمان برتر از نظر استاندارد انتخاب شدیم.

شهردار منطقه چهار قم مطرح کرد

توجه به درخواست های مردمی 
در اولویت بندی پروژه های عمرانی

شهردار منطقه چهار قم گفت: در اولویت بندی پروژه های عمرانی 
درخواست های مردمی مد نظر قرار می گیرد.

مجید متین فر با تاکید بر اینکه در اولویت بندی پروژه های عمرانی 
درخواست های مردمی مد نظر قرار می گیرد، اظهار کرد: برای اینکه 
پروژه هایی که ما در دستور کار قرار می دهیم با جامعیت در برنامه قرار 
گرفته باشد تاکید داریم که باید نظارت دقیقی صورت گیرد.شهردار منطقه 
چهار قم با اشاره به روند تکمیل خیابان یاسمن گفت: این پروژه حدفاصل 
خیابان شهیدان گلستانه تا صدوق در دستور کار است و عمده تملکات انجام 
شده که امیدواریم برخی مشکلاتی که وجود دارد حل شده و بتوانیم مسیر 
خیابان را تکمیل کنیم.متین فر با اشاره به بافت های جدیدی که در منطقه 
چهار به وجود آمده است، بیان کرد: یکی از پروژه های ما اتصال بافت های 
جدید و قدیم منطقه است تا یکپارچگی شهری حفظ شود.وی یکی از 
پروژه های ویژه و با کیفیت منطقه چهار را بلوار حضرت خدیجه دانست 
و گفت:  بیش از ۷٠ هزار مترمربع تملک در این بلوار صورت گرفت که 
برای آن جلساتی با مالکین داشتیم و با همکاری آنها توانستیم پروژه را به 

سرانجام برسانیم.

یک مسئول قضایی:

72 درصد از ابلاغ اوراق قضایی در قم 
الکترونیکی انجام می شود

معاون قضایی، آمار و فناوری اطلاعات دادگستری قم گفت: درحال 
حاضر ۷2 درصد از ابلاغ اوراق قضایی در این استان به صورت الکترونیکی 

انجام می شود و در حساب کاربری افراد قرار می گیرد.
اسماعیل جعفری در گفت و گویی افزود: پس از راه اندازی اتوماسیون 
قضایی در سال ١٣86 به منظور تسریع و بهبود در ارائه خدمات قضایی 
و استفاده از ظرفیت فناوری اطلاعات در این حوزه، از سال ١٣٩٣ طرح 
خدمات الکترونیک قضایی به عنوان پیشخوان خدمات قضایی در استان 
قم راه اندازی شد.وی ادامه داد: طی این مدت ٩ دفتر خدمات الکترونیک 
قضایی در نقاط مختلف شهر قم راه اندازی شده و خدماتی از قبیل ارائه و 
پیگیری دادخواست های بدوی، اظهارنامه، دعاوی طاری، دعاوی اعتراضی 
شامل تجدیدنظر، واخواهی، اعتراض ثالث، اعاده دادرسی مدنی و فرجام 
خواهی و ثبت  نام ثنا و چاپ ابلاغ الکترونیک به شهروندان قمی ارائه می 
شود.وی خاطرنشان کرد: راه اندازی دفاتر خدمات الکترونیک قضایی، 
کاهش مراجعه به دستگاه قضایی، تکریم ارباب  رجوع، کاهش سفرهای 
غیرضروری، ارتقای سلامت اداری و  قضایی و استفاده شهروندان از فرصت 

های برابر با رفع موانع اداری را به دنبال داشته است.

در نیمه نخست مهرماه صورت گرفت:

برقراری بیش از 6 هزار و 700 تماس 
با سامانه 137 شهرداری قم

سرپرست سامانه ١٣۷ شهرداری قم گفت: در نیمه نخست مهرماه 6 
هزار و ۷26 تماس با سامانه ١٣۷ شهرداری قم برقرار شده است.

ابراهیم خسروی با بیان اینکه در نیمه نخست مهرماه 6 هزار و ۷26 
تماس با سامانه ١٣۷ شهرداری قم برقرار شده است، اظهار کرد: بیشترین 
تماس برقرار شده با این سامانه در خصوص موضوع فضای سبز با ۷2٤ 
ارتباط بوده است.وی با بیان اینکه بیشترین موضوع مورد نظر مردم در 
تماس با ١٣۷ در حوزه فضای سبز بحث برخورد درختان با سیم بوده است 
تصریح کرد: همچنین پس از فضای سبز، بحث آسفالت و زیرگروه لکه گیری 
آسفالت معابر بیشترین موضوع مد نظر مردم در تماس با این سامانه را به 

خود اختصاص می دهد.

طی 6 ماهه نخست سال  صورت گرفت

کسب رتبه نخست عملکرد در زمینه 
انضباط مالی توسط سازمان میادین

مدیر عامل سازمان میادین میوه وتره بار و ساماندهي مشاغل شهري 
شهرداری قم از کسب عملکرد مطلوب انضباط مالی توسط سازمان طی 
6 ماهه نخست سال خبر داد. مظفری از کسب عملکرد مطلوب انضباط 
مالی و کسب نمره ١٩ و نیم توسط واحد حسابداری سازمان طی 6 ماهه 
نخست سال خبر داد.علیرضا مظفری ضمن اعلام این خبر افزود: این رتبه 
حاصل فعالیت ها و تلاش هاي متعهدانه و دلسوزانه مسئولین، کارکنان و 

دست اندرکاران این واحد است.

اسلامی  عضو هیئت رئیسه شورای  
شهر قم گفت: نیروهای پسماند و خدمات 
 ١٠۷٠ عمود  از  قم  شهرداری  شهری 
مسئولیت  و  وظیفه   ١١۷٠ عمود  تا 
پاک سازی و رفت وروب مسیر پیاده روی 

اربعین را بر عهده خواهند داشت.
 حسن طلایی با اشاره نزدیکی ایام 
اربعین و تمهیدات شهرداری و شورای 
شهر قم برای خدمات رسانی بهتر به زائران 
کربلای معلی اظهار داشت: شهرداری و 
مجموعه مدیریت شهری قم از ماه های 
گذشته پیش بینی و مقدمات استقبال و 

پذیرایی از زائران اربعین را داشته اند.
وی با تأکید بر مهم ترین فعالیت های 
شهرداری قم برای خدمات رسانی به زائران 
در محدوده مرزهای غربی کشور و داخل 
کشور عراق افزود: طبق سنوات گذشته 
شهرداری قم برای خدمات رسانی به زائران 
شهری،  خدمات  بخش  دو  در  اربعین 
همراه  به  شهری  رفت وروب  و  نظافت 
بخش حمل ونقل مشغول خدمت رسانی 

خواهد بود.
عضو شورای شهر اسلامی  قم خدمات 
شهرداری قم ویژه اربعین حسینی)ع( در 
بخش حمل ونقل را مورد توجه قرار داد 
و گفت: در بخش حمل ونقل و به دلیل 
نیاز اساسی زائران به این مقوله در این 
روزهای پرتردد، تعداد 6٠ دستگاه اتوبوس 
به مدت ١٠ روز برای جابه جایی زائران در 

مرز مهران مستقر می شوند.
عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر 
قم با بیان خدمات شهرداری قم در نظافت 
اربعین  پیاده روی  مسیر  پاک سازی  و 
پاک سازی  برای  کرد:  ابراز  حسینی)ع( 
مسیر پیاده روی و جمع آوری پسماندهای 
شهری تعداد ٤ دستگاه کامیون حمل 
پسماند به همراه 6٠ نفر از پرسنل بخش 
دو  در  قم  شهرداری  شهری  خدمات 
موکب مسجد مقدس جمکران و موکب 
و  شهری  نظافت  مشغول  مطهر  حرم 

خدمات رسانی به زائران خواهند بود.
نیروهای  کرد:  خاطرنشان  طلایی 
پسماند و خدمات شهری شهرداری قم 

از عمود ١٠۷٠ تا عمود ١١۷٠ وظیفه و 
مسئولیت پاک سازی و رفت وروب مسیر 
خواهند  عهده  بر  را  اربعین  پیاده روی 
اقدامات  از  برخی  بیان  با  وی  داشت. 
و  پذیرایی  برای  قم  شهری  مجموعه 
استقبال از زائران اربعین در داخل شهر 
قم تصریح کرد: شهر قم به دلیل موقعیت 
ویژه ای مواصلاتی که در کشور دارد در ایام 
اربعین پذیرای جمع بسیار زیادی از زائران 
داخلی و خارجی بوده که برای این منظور 
نیز شهرداری قم زیرساخت های لازم برای 
اسکان زائران به ویژه در سطح بوستان های 
اصلی شهر در دو بخش خدمات رفاهی و 

اقامتی آماده کرده است.

اسلامی  عضو هیئت رئیسه شورای  
شهر قم ادامه داد: همچنین شهرداری 
و مدیریت شهری قم همکاری و تعامل 
ویژه ای با قرارگاه مردمی اربعین و ارائه انواع 
کمک های موردنیاز برای خدمات رسانی 
بهتر به زائران اسکان داده شده در مصلی 
قدس شهر قم دارد. عضو شورای شهر 
قم با اشاره به حضور داوطلبانه نیروهای 
شهرداری قم برای خدمات رسانی به زائران 
اربعین حسینی)ع( عنوان کرد: هیچ یک از 
افرادی که برای حضور و خدمات رسانی 
به زائران اربعین حسینی اعلام آمادگی 
کرده اند درخواست دریافت حق مأموریت 
نکرده اند درحالی که طبق قانون مشمول 

این حقوق می شوند.
وی در جمع بندی و تشریح اقدامات 
شهرداری قم در ایام اربعین حسینی)ع( 
بخش  دو  در  خدمات رسانی  کرد:  بیان 
نظافت شهری و حمل ونقل، استقرار 6٠ 
دستگاه اتوبوس برای جابه جایی زائران، 
حضور 6٠ نفر از نیروهای خدمات شهری 
شهرداری قم به همراه ٤ دستگاه کامیون 
حمل پسماند در مسیر پیاده روی اربعین، 
آماده سازی زیرساخت های شهری به ویژه 
بوستان ها برای اسکان زائران، فضاسازی 
محیطی شهر، زیباسازی فیزیکی شهر 
ازنظر فیزیکی و افزایش خدمات به زائران 
اربعین از مهم ترین تمهیدات مجموعه 

مدیریت شهری شهرداری قم است.

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم  خبرداد

پاکسازی ۱۰۰ عمود مسیر پیاده روی اربعین توسط شهرداری قم 

استعفا، آخوندی را به خیابان بهشت می رساند؟کاریکاتور

محمد على رجبى 

دبیر کارگروه زلزله قم با بیان این که قم جزو استان 
های با خطر زیاد در زمینه زلزله محسوب می شود گفت: 

١١ گسل اصلی فعال در این استان وجود دارد.
محمد عباسی فرد افزود: گسل ایندس که با طول 
حدود ١٠٠ کیلومتر از شمال بخش سلفچگان تا ساوه 
گسترش دارد، گسل کوشک نصرت که با فاصله ٣٥ 
کیلومتری از شهر قم به طول 2٣٠ کیلومتر از شهر تفرش 
تا روستای راهجرد گسترش دارد و گسل قمرود با طول 
8٥ کیلومتر که در تهران قرار دارد و ١٠ کیلومتر از آن از 
محدوده شهر قم عبور می کند، از جمله این گسل هاست.

به گفته وی، گسل البرز با طول ٩٠ کیلومتر که از ١٠ 
کیلومتری شمال شرق قم عبور می کند و بخش جنوبی 
این گسل بر روی آبرفت های دشت قم تا نزدیکی دریاچه 
نمک قابل تشخیص است، گسل حاجی آباد به طول 8۷ 
کیلومتر که از حاشیه شمال شرقی شهر قم عبور می کند 
و گسل خضر که محدوده شهرک قدس را دربرمی گیرد و 
دارای بیش از ٤٠ کیلومتر طول است، از دیگر گسل های 
شهر قم به شمار می آید.وی در ادامه گفت: تهیه نقشه 
تعیین حریم های گسل این استان در دست اجراست که 
پس از تکمیل شدن روی نقشه این شهر پیاده خواهد 
شد تا نقاط ایمن و غیرایمن از حوادث مربوط به زمین 
مشخص شود.عباسی فرد اضافه کرد: مطالعات تعیین 
حریم های گسل که مصوبه شورای مدیریت بحران قم 
می باشد، در دستور کار قرار گرفته و امیدواریم با همکاری 
مرکز تحقیقات وزارت راه و شهرسازی و مشارکت دستگاه 

های اجرایی استان در زمان کوتاهی به پایان برسد.
وی تاکید کرد: تعیین حریم های گسل گام اول برای 

مدیریت ساخت و ساز ایمن در برابر مخاطرات ناشی از 
زلزله است که در حال حاضر روند مطالعه این طرح در 
انتظار اختصاص بودجه می باشد و از مسئولان خواستاریم 
مقدمات ابتدایی برای انجام مدیریت شهری را با تخصیص 

اعتبار تحقق بخشند.
وی اضافه کرد: بر اساس آیین نامه 28٠٠ اجازه ساخت 
ساختمان های عمومی از جمله مدارس و بیمارستان ها 
در حریم گسل داده نمی شود، ولی برای احداث ساختمان 
های مسکونی با در نظر گرفتن تمهیدات ویژه ممنوعیتی 
وجود ندارد، ولی در عین حال بر اساس نقشه های حریم 

گسل اطلاع رسانی کافی به مردم صورت خواهد گرفت.
رئیس اداره مدیریت بحران و پدافند غیرعامل اداره 
کل راه و شهرسازی قم با اشاره به این که ساخت و ساز 
در مناطقی که جزو حریم گسل محسوب می شود، باید 
با تمهیدات خاص صورت گیرد، تاکید کرد: باید بین 
ساختمان هایی که در حریم گسل و خارج از حریم گسل 
است تفاوتی باشد که برای این منظور ضوابطی در این 

مطالعه تعریف خواهد شد.
عباسی فرد با بیان این که برای مقابله با زلزله به این 
نتیجه رسیدیم که باید مخاطرات زمین را شناسایی 
نمود، اضافه کرد: این مطالعات شامل تعیین حریم های 
گسل با هدف ممنوعیت ساخت و ساز و در نظرگرفتن 
تمهیدات ویژه برای ساختمان های مسکونی در حریم 
گسل، مطالعات ریز پهنه بندی، مطالعات فرونشست به 
عنوان یکی از عواملی که می تواند ارتباط مستقیم با گسل 
و کانون های زلزله داشته باشد و توسعه شبکه شتاب 
نگارهای استان که در این راستا پنج دستگاه شتاب نگار از 

سوی وزارت راه و شهرسازی به استان قم اختصاص یافته 
و به دنبال جذب اعتبارات و خرید دستگاه ها هستیم.

وی ادامه داد: مطالعات نصب دستگاه های شتاب 
نگار توسط شهرداری صورت گرفته و ١٤ نقطه استان 
را به عنوان نقاط نزدیک به کانون زلزله شناسایی شده و 
دستگاه ها بر اساس اولویت باید در این نقاط نصب شود.

وی بیان کرد: هدف اصلی این اقدام ها و مطالعات، 
راه اندازی سامانه هشدار سریع و پاسخ سریع است؛ این 
سامانه می تواند برای کاهش مخاطرات، زیرساخت های 
حیاتی و مهم سطح استان را به موقع قبل از آسیب دیدن 

در اثر زلزله از دسترس خارج کند.
عباسی فرد خاطرنشان کرد: امواج زلزله هیچ حادثه ای 
به بار نمی آورد و عامل اصلی خسارت، سازه های سست و 
تاسیسات زیربنایی انرژی از جمله لوله های گاز، برق و آب 
است که اگر به موقع قطع نشود باعث انفجار، آتش سوزی 
و نشست زمین خواهد شد. وی افزود: در سامانه هشدار 
سریع و پاسخ سریع با شناسایی نقاط پرخطر و روش های 
کاهش خطر، می توان بر اساس فاصله کانونی که مرکز 
زلزله تا آن نقطه پرخطر دارد، برنامه ریزی و پیشگیری 

های لازم را در هنگام وقوع زلزله انجام داد.
عباسی فرد با اشاره به نبود سامانه توزیع اقلام اساسی 
مورد نیاز مردم پس از وقوع زلزله، خاطر نشان کرد: در 
نیازهای اساسی  سامانه هشدار سریع و پاسخ سریع، 
مردم شناسایی شده و اطلاعاتی از جمله خانواده ها و 
سرپرستان خانوارها ثبت می شود تا پس از وقوع زلزله، هر 
فردی در چارچوب خانواده خود اقلام مورد نیاز مصرفی 

را دریافت نماید.

دبیر کارگروه زلزله استان قم:

11 گسل اصلی فعال دراستان قم وجود دارد


